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από τη Δάφνη 
Γρηγοριάδη ΜΟΝΙΜΑ ΜΕΤΡΑ 

ΥΨΟΥΣ 1,1 ΔΙΣ
▶σελ. 28

ΈνοπλΈς ΔυνάμΈις: 
ςτόχος οι 150.000 ενεργοί 
έφεδροι έως το 2030 
 ▶σελ. 8

νΈο Δογμά γιά την 
άμυντικη βιομηχάνιά 
▶σελ. 9

ΘΈλΈι νά κάνΈι την 
ΈλλάΔά άποΘηκη 
μΈτάνάςτών η Frontex; 
μας απειλούν με κυρώσεις 
στην ΈΈ για απωθήσεις 
μεταναστών ▶σελ. 7

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
μιχάλης χουρΔάκης 
Ανεξάρτητος Βουλευτής Α΄Θεσσαλονίκης    
Εκπρόσωπος Τύπου Κινήματος Δημοκρατία                                                    
«Στο Κίνημα Δημοκρατίας απαιτούμε πλήρη 
διαλεύκανση της υπόθεσης των Τεμπών και 
ουσιαστική απόδοση ευθυνών» ▶σελ.12-13

εθνικοσ 
μονοδρομοσ
η λυση του στεγαστικου

χάρης Δουκάς 

η κυβέρνηση 
μεθοδεύει εκλογικό νόμο
Φρανκεστάιν για την αυτοδιοίκηση

μάρινάκης: 
Η αντιπολίτευση ζητάει να μην 
πληρώσουμε τις δανειακές 
μας υποχρεώσεις και  να 
χρεοκοπήσει η χώρα  ▶σελ. 36

Παράταση έως 
15 ιουνίου για τα 
ακαθάριστα οικόπεδα

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
ςπυρος 
μητςουράς  
Δικηγόρος Εργατικού Δικαίου
Επάνοδος στη 
συλλογική αυτονομία 
 ▶σελ. 18-19

τράμπ:
ρωσία και 

ουκρανία είναι 
πολύ κοντά σε 
συμφωνία για 

το τέλος του 
σκληρού και 
παράλογου 

πολέμου
▶σελ.40

για ενίσχυση του διαθέσιμου εισοδήματος 

ΥΠΕΡΠΛΕΟΝΑΣΜΑ ΚΑΙ ΕΠΙΔΟΜΑΤΑ

▶σελ. 35

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
άνΔρΈάς λοβΈρΔος
Πρόεδρος Κόμματος ΔΗΜΟΚΡΑΤΕΣ
«Είμαστε παρόντες στις πολιτικές 
εξελίξεις με όσες δυνάμεις διαθέτουμε
» ▶σελ.14

▶σελ. 16

ςυνάντηση πιερρακάκη με τον 
υπουργό οικονομικών των ηπά για 
δασμούς και επενδύσεις

▶σελ. 25

πάπάςτάυρου: 
«Η Πελοπόννησος 
πρωτοπόρος στο 
ολοκληρωμένο 
σύστημα διαχείρισης 
αποβλήτων»
▶σελ.30

ΈπιΔοτηςη ςτο ηλΈκτρικο ρΈυμά γιά πάνώ άπο 
1 Έκάτ. ΈπιχΈιρηςΈις: ποιοι Έινάι οι Δικάιουχοι, 
ποιοι Έξάιρουντάι » ▶σελ.31

Ύστατο χαίρε στο Φραγκίσκο, 
τον «Πάπα των φτωχών»

▶σελ. 43

από το Σωτήρη Σκουλούδη

από την Κορίνα Τριανταφύλλου

▶σελ. 48



Κυριακή 27 Απριλίου  2025

2
 www.atticatimes.gr

Μητσοτάκης: 
«Αν κάποιος εκπαιδευτικός αρνείται την αξιολόγηση, 

δεν έχει θέση στο δημόσιο»

Ο 

πρωθυπουργός ενημερώθηκε για την 
προετοιμασία ενόψει των Πανελλαδικών 
εξετάσεων και της επόμενης σχολικής 
χρονιάς, τις σημαντικές παρεμβάσεις στα 
σχολεία της πρωτοβάθμιας και δευτερο-

βάθμιας εκπαίδευσης, όπως και τις προσλήψεις.
«Αν κάποιος αρνείται να αξιολογηθεί, δεν πρέπει να 
έχει θέση στο δημόσιο σύστημα εκπαίδευσης», τόνισε 
ο πρωθυπουργός, σύμφωνα με την ΕΡΤ.
Όπως είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης «συζητήσαμε την 
πορεία της αξιολόγησης των εκπαιδευτικών και νομί-
ζω ότι εδώ πρέπει να είμαστε ειλικρινείς ότι είναι μια 
καινούργια διαδικασία, η οποία ακόμα δεν έχει φέρει 
τα προσδοκώμενα αποτελέσματα. Και εδώ θέλω να 
είμαι πολύ σαφής, ειδικά για την κατηγορία εκείνων 
των εκπαιδευτικών που αρνούνται επί της αρχής να 
αξιολογηθούν.
Η θέση μας εδώ με ξεκάθαρη και κατεύθυνση που έχω 
δώσει το Υπουργείο πολύ σαφής: Αν κάποιος αρνείται 
επί της αρχής να αξιολογηθεί, δεν πρέπει να έχει θέση 
στο δημόσιο σύστημα εκπαίδευσης».

Μητσοτάκης: «Προτάσεις για μείωση της 
ύλης»
Ο κ. Μητσοτάκης σε άλλο σημείο ανέφερε ότι εξε-

τάζονται προτάσεις για μια λελογισμένη μείωση της 
ύλης.
«Πιστεύω ότι θα πρέπει να ασχοληθούμε περισσότε-

ρο και το συζητήσαμε με την Υπουργό στο ωρολόγιο 
πρόγραμμα, με την ποιότητα αλλά και την ποσότητα 
της ύλης.
Και με ικανοποίηση άκουσα ότι εξετάζονται προτάσεις 
από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής για μια 
λελογισμένη μείωση της ύλης, έτσι ώστε να δώσουμε 
μεγαλύτερη έμφαση στην ποιότητα και όχι στην ποσό-

τητα» επεσήμανε ο πρωθυπουργός.
Ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι στο πλαίσιο της σημερινής 
του επίσκεψης συζητήθηκε «ένα ζήτημα το οποίο πι-
στεύω ότι απασχολεί όλους τους γονείς αλλά και όλα 
τα παιδιά που έχει να κάνει με τον επαγγελματικό προ-

σανατολισμό και πώς μπορούμε να βοηθήσουμε τα 
παιδιά ενδεχομένως σε μια νεότερη ηλικία.
Στην τρίτη γυμνασίου ίσως είναι η κατάλληλη εκείνη 
τη στιγμή να εντοπίσουμε τις κλίσεις τους, τις δεξιό-

τητές τους και τα ενδιαφέροντά τους, ώστε να τους 
κατευθύνουμε ως προς 
το ακαδημαϊκό αλλά και το επαγγελματικό τους μέλ-

λον».

Μητσοτάκης: «Διαφορετική και 
βελτιωμένη η εικόνα στα σχολεία»
Ο κ. Μητσοτάκης ανέφερε ότι σήμερα είχαν την ευκαι-
ρία να κάνουν μια συνολική επισκόπηση της πορείας 
των παρεμβάσεων που γίνοντια στην πρωτοβάθμια 
και δευτεροβάθμια εκπαίδευση καθώς και «μία απο-

τίμηση της προόδου που έχει σημειωθεί τα τελευταία 
χρόνια, αλλά και των σημαντικών προκλήσεων που 
υπάρχουν».
Όπως ανέφερε « σίγουρα πιστεύω ότι η εικόνα στα 
σχολεία μας είναι πολύ διαφορετική και είναι βελτιω-

μένη αν αναλογιστεί κανείς ότι από το 2019 έχουμε 
προσθέσει 39.000 μόνιμους εκπαιδευτικούς στην δύ-

ναμή μας, αν αναλογιστεί κανείς ότι έχουν γίνει σημα-

ντικές παρεμβάσεις, όπως δείχνουν η προσχολική εκ-

παίδευση, τα αγγλικά στο νηπιαγωγείο, η τεχνολογική 
αναβάθμιση των σχολείων.

Στέκομαι ιδιαίτερα στους 36.000 διαδραστικούς πίνα-

κες, οι οποίοι έχουν ήδη τοποθετηθεί στα σχολεία μας 
χρηματοδοτούμενοι από το Ταμείο Ανάκαμψης.
Πολύ χρήσιμα εργαλεία, όπως τα kits για την ρομπο-

τική, τα οποία δίνουν τη δυνατότητα στα σχολεία μας 
να φέρουν σε επαφή τα παιδιά μας με τη σύγχρονη 
τεχνολογία, αλλά κυρίως να κάνουν το σχολείο πιο εν-

διαφέρον, πιο δημιουργικό, πιο διαδραστικό.
Να αναφερθώ επίσης τις πολιτικές τις οποίες έχουμε 
αναλάβει για το bullying, την πλατφόρμα stopbullying 
που έχει ήδη δώσει κάποια πρώτα μετρήσιμα αποτελέ-

σματα, αλλά και τη σημαντική ενίσχυση στους τύπους 
σχολείων που μας δίνουν τη δυνατότητα να διαφορο-

ποιούμε την εκπαίδευση ανάλογα με τις δυνατότητες 
αλλά και τις κατευθύνσεις του Υπουργείου.

Τα Πρότυπα σχολεία, τα Πειραματικά σχολεία και βέ-

βαια τα Δημόσια Ωνάσεια Σχολεία, θα έχουνε εξετά-

σεις το επόμενο Σαββατοκύριακο, μια σημαντική και-
νοτομία με τη χρηματοδότηση του Ιδρύματος Ωνάση 
για έναν νέο τύπου δημόσιου σχολείου, από το οποίο 
πραγματικά περιμένουμε πολλά χρήσιμα μαθήματα 
για το πώς μπορούμε να μπολιάσουμε συνολικά τη 
λειτουργία των σχολείων μας.
Να επισημάνω επίσης και την σημαντική πρωτοβου-

λία, το πρόγραμμα Μαριέττα Γιαννάκου για την ανα-

βάθμιση άνω των 600 σχολείων, τα πρώτα από αυτά 
θα παραδοθούν στους μαθητές και στους καθηγητές 
τον Σεπτέμβριο του τρέχοντος έτους. Επομένως, είναι 
πολλά αυτά τα οποία έχουν γίνει, αλλά και πολλά ακό-

μα, αυτά τα οποία πρέπει να γίνουν».

O Κυριάκος Μητσοτάκης βρέθηκε στο υπουργείο Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού, 
στο πλαίσιο των επισκέψεών του στα υπουργεία και μετείχε σε σύσκεψη με την υπουργό 

Σοφία Ζαχαράκη, τον αναπληρωτή υπουργό Αθλητισμού Γιάννη Βρούτση και τους επιτελείς 
του υπουργείου.

ΠΟΛιΤιΚη
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Κ. Μητσοτάκης

«Θα διεκδικήσω τρίτη θητεία»

Η 
συνέντευξη του Κυριάκου Μητσο-

τάκη στην εκπομπή «Direct» του 
protothema.gr ήταν άκρως αποκα-

λυπτική αναφορικά με τις πολιτικές 
προθέσεις του πρωθυπουργού. Ξε-

καθαρίζοντας για μια ακόμη φορά ότι δεν σκέ-

φτεται πρόωρες εκλογές και ότι το «μέρισμα» 
που επιστρέφεται στους πολίτες από την καλή 
πορεία της οικονομίας δεν έχει προεκλογικό 
«άρωμα», ο κ. Μητσοτάκης «έδειξε» με σαφή-

νεια προς μια τρίτη τετραετία, επεξηγώντας μά-

λιστα και την πολιτική συλλογιστική μιας τέτοιας 
επιλογής. «Υπάρχουν σημαντικές εκκρεμότητες 
που θα προκύψουν μετά τις επόμενες εκλογές. 
Μια Συνταγματική Αναθεώρηση, η διαδικασία η 
οποία θα εκκινήσει ενδεχομένως και μέσα στο 
2025, στην οποία θα ήθελα να βάλω και εγώ, 
στον βαθμό που μου αναλογεί, την προσωπική 
μου σφραγίδα. Και ας μην ξεχνάμε ότι η Ελλάδα 
έχει την Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 
δεύτερο εξάμηνο του 2027», είπε ο κ. Μητσο-

τάκης, προσθέτοντας ότι μπορεί να εκπροσω-

πήσει με επάρκεια τη χώρα στο εξωτερικό. Πα-

ράλληλα, μίλησε για χρόνο που απαιτείται, ώστε 
συγκεκριμένες επιλογές να ριζώσουν και να μην 
υπάρχει περιθώριο για να ανατραπούν.
Με αυτό το δεδομένο και κλείνοντας κάθε πιθα-

νή και απίθανη συζήτηση που διακινήθηκε στα 
πολιτικά παρασκήνια τις τελευταίες εβδομάδες, 
ο κ. Μητσοτάκης θα πορευτεί μέχρι την άνοιξη 
του 2027, κατά δήλωση του. Εμφανίζεται ξανά 
απρόθυμος να μπει σε συζήτηση για τον εκλο-

γικό νόμο, ακόμα και αν η ΝΔ με τα σημερινά 
δημοσκοπικά δεδομένα απέχει πολύ από τον 
στόχο της αυτοδυναμίας. Ο ίδιος θα συνεχίσει 
να επενδύει σε αυτό το αφήγημα, εκτιμώντας 
ότι το μοντέλο των αυτοδύναμων κυβερνήσεων 
είναι μακράν πιο λειτουργικό από μια κυβέρνη-

ση συνεργασίας για τα ελληνικά δεδομένα.

 Επίσημη επιβεβαίωση από τον Έλληνα πρωθυπουργό

ΠΟΛιΤιΚη

Μητσοτάκης για επαναπατρισμό Ελλήνων γιατρών: 
Αυτόματη αναγνώριση των τίτλων σπουδών από τις ΗΠΑ με νέα ρύθμιση

Νομοθετική ρύθμιση για τον επαναπα-

τρισμό Ελλήνων γιατρών από τις ΗΠΑ 
προωθεί προς ψήφιση η κυβέρνηση 
την επόμενη εβδομάδα. Την πρωτο-

βουλία που αναμένεται να συμβάλει 
στην ενίσχυση του Εθνικού Συστήμα-

τος Υγείας, ανακοίνωσε ο πρωθυπουρ-

γός Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά τον 
χαιρετισμό του στην εκδήλωση για την 
απονομή των φαρμακευτικών βραβείων 
«Prix Galien Greece 2025», το απόγευ-

μα της Πέμπτης (24/04/2025), στο Μέ-

γαρο Μουσικής.
Στόχος είναι να απλουστευθεί η διαδι-
κασία για την αναγνώριση των τίτλων 
σπουδών, της ειδικότητας και της εξει-
δίκευσης που έχουν ολοκληρώσει σε 
αμερικανικά πανεπιστήμια, Έλληνες 
και Ελληνίδες γιατροί, καθώς έως σή-

μερα αντιμετωπίζουν μια μάλλον βαριά 
και γραφειοκρατική διαδικασία. 
Με τη νέα νομοθετική ρύθμιση, οι νέοι 
επιστήμονες θα έχουν πλέον τη δυνα-

τότητα να αναγνωρίσουν αυτομάτως 
την αποκτηθείσα στις ΗΠΑ ιατρική ει-
δικότητα και εξειδίκευση με αίτησή 
τους στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο 
(ΠΙΣ).

ΠΟΛιΤιΚη
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 Βορίδης: 

Αν μας αιτηθούν άσυλο από τη Γερμανία, 
δεν θα είμαστε πολύ φιλικοί στο αίτημα

Μια εφ' όλης της ύλης συνέντευξη αναφορικά με τα θέ-

ματα του χαρτοφυλακίου του παραχώρησε ο υπουργός 
Μετανάστευσης και Ασύλου, Μάκης Βορίδης το πρωί 
της Παρασκευής. Αρχικά, ο Μάκης Βορίδης, σχολιάζο-

ντας ρεπορτάζ που φέρει δικαστήριο στη Γερμανία να 
έχει αποφασίσει μαζικές απελάσεις μεταναστών προς 
την Ελλάδα, τόνισε πως το ζήτημα των δευτερογενών 
ροών στην πραγματικότητα δεν λύνει το μεταναστευτικό. 
«Πάντως, σύμφωνα με όσα ορίζονται στο Σύμφωνο για 
το Άσυλο, η ισοκατανομή των βαρών στα ζητήματα της 
μετανάστευσης είναι κρίσιμη, επομένως αυτή η συζήτηση 
δεν μπορεί να γίνεται εν κενώ», ανέφερε ο υπουργός, μι-
λώντας στον ΣΚΑΪ και διευκρίνισε:
«Έχουν πάει κάποιοι από την Ελλάδα στη Γερμανία, όπου 
κάνουν τα αιτήματά τους εκεί. Από κει και πέρα, όταν η 
Ελλάδα αυτήν τη στιγμή είναι η 2η χώρα σε πίεση ανά 
κάτοικο στο επίπεδο του μεταναστευτικού λόγω του ότι 
είναι χώρα υποδοχής, και από πλευράς αιτήσεων ασύλου, 
δεν μπορεί να λέμε τώρα για επιστροφές. Τι επιστροφές; 
Αυτό επηρεάζει την αρχή της ισοκατανομής στα πλαίσια 
της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης. Η μία συζήτηση μπορεί να 
είναι οι επιστροφές, η άλλη όμως είναι η ισοκατανομή. 
Αυτή θα είναι η συζήτηση: πώς θα κάνουμε επιστροφές 
αν πρώτα δεν έχει γίνει ισοκατανομή;».

 ''Η Ελλάδα είναι η 2η χώρα σε πίεση ανά κάτοικο, άρα πώς θα κάνουμε επιστροφές αν 
πρώτα δεν έχει γίνει ισοκατανομή;'', είπε ο Μάκης Βορίδης 

 Φρένο στην παράνομη μετανάστευση με τον νέο νόμο Βορίδη: 
Τι θα αλλάξει για τους παράτυπους και τις επιστροφές 

 Σαφής είναι η στρατηγική επιλογή της κυβέρ-

νησης και του πρωθυπουργού για σκληρότερη 
στάση στο Μεταναστευτικό, με πηγές του υπουρ-

γείου Μετανάστευσης και Ασύλου να τονίζουν 
πως η πολιτική της Ελλάδας στηρίζεται και στη 
γενικότερη στροφή της ευρωπαϊκής πολιτικής 
στο ζήτημα της αυστηροποίησης του πλαισίου 
για την παράνομη μετανάστευση. Αυτό το πνεύμα 
άλλωστε κυριάρχησε και στη συνάντηση των χω-

ρών MED5 (Ιταλία, Ελλάδα, Κύπρος, Ισπανία και 
Μάλτα), όπου συμμετείχε ο Ελληνας υπουργός 
Μάκης Βορίδης, εκπέμποντας ξανά το μήνυμα 
για επιστροφές μεταναστών που δεν δικαιού-

νται διεθνούς προστασίας ως μονόδρομο για την 
αποκατάσταση της λογικής στο μεταναστευτικό 
σύστημα της Ευρώπης. Σε αυτό το πλαίσιο της 
συγκρότησης σοβαρής και αποτελεσματικής πο-

λιτικής για τις επιστροφές θα κινηθεί εξάλλου το 
σχέδιο νόμου που επεξεργάζεται το υπουργείο 
Μετανάστευσης και Ασύλου και αναμένεται να 
παρουσιαστεί στο προσεχές υπουργικό συμβού-

λιο της 28ης Απριλίου, ή το αργότερο στο υπουρ-

γικό του Μαΐου. 

Μεταναστευτικό: Δύο άξονες
Πρόκειται για ένα πλαίσιο που ενισχύει το σύ-

στημα επιστροφών, στις περιπτώσεις παράνομης 
εισόδου στη χώρα, και τις διαδικασίες χορήγησης 
ασύλου, με στόχο όσοι δεν δικαιούνται διεθνούς 
προστασίας να εκκινούν ταχύτερα οι διαδικασίες 
για την απέλασή τους, είτε στον τόπο καταγωγής 
τους είτε στη χώρα από την οποία ήλθαν, εφόσον 
αυτή χαρακτηρίζεται «ασφαλής». Ο σχεδιασμός 
του υπουργείου κινείται σε δύο άξονες: αφ’ ενός 
στη μείωση των χρόνων για τις διαδικασίες ασύ-

λου και επιστροφών και από την άλλη στην απο-

τελεσματικότερη εφαρμογή των διοικητικών μέ-

τρων που προβλέπονται για τις περιπτώσεις πα-

ράνομης εισόδου στη χώρα, όπου το υπουργείο 

Μετανάστευσης και Ασύλου βρίσκεται σε συνεν-

νόηση με τα υπουργεία Προστασίας του Πολίτη 
και Δικαιοσύνης. Σημειωτέον ότι το ισχύον πλαί-
σιο προβλέπει διοικητική κράτηση έως 18 μήνες, 
ενώ η αυστηροποίηση του νομικού πλαισίου για 
την αντιμετώπιση της παράνομης μετανάστευσης 
προβλέπεται πιο επιθετική, με στόχο να αποστα-

λεί σαφές μήνυμα αποτροπής στους μετανάστες 
που σκέφτονται να επιχειρήσουν την παράνομη 
είσοδό τους, αλλά και στους διακινητές πως η 
Ελλάδα δεν αποτελεί μια χώρα «θελκτική», καθώς 
αντιμετωπίζει το ζήτημα με αυστηρό και συγκρο-

τημένο πλαίσιο κυρώσεων.

Στους στόχους της συνολικής κυβερνητικής πο-

λιτικής, εξάλλου, η αποτελεσματική φύλαξη των 
συνόρων και η αποτροπή της παράνομης μετα-

νάστευσης αναδεικνύονται σε ζήτημα εθνικής 
ασφάλειας για την Ελλάδα και την Ευρώπη. Σε 
πρακτικό επίπεδο άλλωστε σημειώνεται ότι κατά 
το πρώτο τετράμηνο του 2025 έχουν συλληφθεί 
πάνω από 150 διακινητές, ενώ σε δεύτερο χρόνο 
εξετάζονται παρεμβάσεις για τη λειτουργία των 
ΜΚΟ που εμπλέκονται σε παράνομη διακίνηση 
μεταναστών, με την ενεργό συμμετοχή τόσο της 
Αστυνομίας όσο και της ΕΥΠ.

εΘΝιΚα
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Ποιες παγίδες κρύβουν τα ελληνοτουρκικά 

το επόμενο διάστημα

Τ
ο προηγούμενο διάστημα Αθήνα και Άγκυρα 
βρέθηκαν ενόψει κρίσιμων αποφάσεων οι οποί-
ες θα μπορούσαν να οδηγήσουν τις δύο πλευ-

ρές ξανά σε τροχιά αντιπαράθεσης. Η είδηση 
της εξόδου του πλοίου που θα εκτελούσε τις 

εργασίες πόντισης του καλωδίου της ηλεκτρικής διασύν-

δεσης Ελλάδας -Κύπρου - Ισραήλ η οποία λειτούργησε 
ως αυτοεκπληρούμενη προφητεία έντασης ανάμεσα στις 
δύο χώρες, αποτέλεσε τον καταλύτη για μια σειρά εξελί-
ξεων στα ελληνοτουρκικά ,οδηγώντας τις δυο χωρές ξανά 
σε αχαρτογράφητα νερά με όλα τα σενάρια, ακόμη και τα 
αντιδιαμετρικά αντίθετα, να παραμένουν ανοιχτά.
Την αναστολή της εξόδου του πλοίου που τελικά επιλέ-

χθηκε απο την Αθήνα ,διαδέχτηκε η δημοσίευση από 
πλευράς Αθηνών του Θαλάσσιου χωροταξικού σχεδια-

σμού που θεωρήθηκε από πολλούς ως μια διπλωματική 
ρελάνς με διττό σκοπό. Αφενός , την αποστολή ενός μηνύ-

ματος στο εσωτερικό ότι η ελληνική διπλωματία διαπραγ-

ματεύεται με την γειτονική χώρα, χωρίς όμως εκπτώσεις, 
στα εθνικά συμφέροντα και αφετέρου η κατάρτιση του 
χάρτη που αποτυπώνει τα απώτατα δυνητικά όρια της ελ-

ληνικής υφαλοκρηπίδας θα μπορούσε να αποτελέσει την 
διαπραγματευτική βάση για μια συζήτηση που θα επανεκ-

κινήσει και θα έχει ως τελικό προορισμό τη Χάγη. Σε αυτό 
το πλαίσιο οι αναλυτές και από τις δύο πλευρές του Αιγαί-
ου αναμένουν με ενδιαφέρον τις κινήσεις της Άγκυρας, 
καθώς η πρώτη αντίδραση από πλευράς της τουρκικής 
διπλωματίας υπήρξε μάλλον ψύχραιμη. Στο ίδιο κλίμα 
πριν από μερικές μέρες ο επικεφαλής της τουρκικής δι-
πλωματίας κατά τη διάρκεια των κοινών δηλώσεων του με 
τον Νορβηγό ομόλογο του Έσπεν Μπαρθ Άιντε, που έχει 
διατελέσει και απεσταλμένος για το Κυπριακό , δήλωσε 
πως «Έχουμε ετοιμάσει τον θαλάσσιο χωροταξικό σχε-

διασμό μας για το Αιγαίο Πέλαγος(σ.σ εννοεί η Τουρκία) 
και θα τον παρουσιάσουμε στους αρμόδιους φορείς των 
Ηνωμένων Εθνών. Ολοι γνωρίζουν ότι δεν θα επιτρέψουμε 
κανένα μονομερές βήμα ή τετελεσμένο γεγονόςστην Κύ-

προ, στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο», τόνισε με 
νόημα ο τούρκος ΥΠΕΞ. Βέβαια μια διαφορετική ανάγνω-

ση των αντιδράσεων της Τουρκίας θα μπορούσε να προ-

ϊδεάσει για εξελίξεις στο επίπεδο του διαλόγου , καθώς 

με την κατάρτιση και του τουρκικού χάρτη οι δύο χώρες 
θα έχουν κάνει δημοσίως σαφή τα διαπραγματευτικά τους 
όρια , καθιστώντας μονόδρομο την προσφυγή για επίλυ-

ση των ζητημάτων σε διεθνή διαιτησία , όπως πρόσφατα 
υποστήριξε και ο έλληνας ΥΠΕΞ Γιώργος Γεραπετρίτης.
Ωστόσο , το τελευταίο διάστημα οι σχέσεις των δύο χω-

ρών έχουν περιπλακεί ακόμη περισσότερο σε διάφορα 
πεδία και ως εκ τούτου δεν αποκλείεται μια νέα φάση δια-

λόγου να τορπιλιστεί απο τις εξελίξεις.

Τα αγκάθια στην πορεία των 
ελληνοτουρκικών το επόμενο διάστημα
Σε αυτό το πλαίσιο δεν πρέπει να λησμονείται πως η ελλη-

νική διπλωματία θα πρέπει να διαχειριστεί ακόμη την πρό-

θεση της Τουρκίας να αποτελέσει μέρος του νέου αμυ-

ντικού οικοδομήματος της Ευρώπης , καθώς η ίδια διεκ-

δικεί ειδικό ρόλο στην νέα αρχιτεκτονική ασφαλείας που 
σχεδιάζει η Κομισιόν με στόχο την επίτευξη μεγαλύτερης 
αυτονομίας στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας. 
Συνεπώς η Ελλάδα θα κληθεί να διαχειριστεί αυτή τη δύ-

σκολη ισορροπία , μια και οι Τούρκοι γνωρίζουν ότι στην 
Αθήνα δεν «καλοβλέπουν» το ενδεχόμενο της αναβάθμι-
σης των σχέσεων της Άγκυρας με τις Βρυξέλλες. Αυτό 
αποτυπώθηκε έντονα και σε δημοσιεύματα του τουρκικού 
τύπου την προηγούμενη εβδομάδα που υποστήριζαν πως 
η Ελλάδα έχει εκφράσει τις ανησυχίες της στην Κομισιόν 
για την συμμετοχή της Τουρκίας στο πρόγραμμα SAFE. 
Το SAFE ή αλλιώς «Δράση Ασφάλειας για την Ευρώπη», 
προορίζεται να παράσχει δάνεια 150 δισεκατομμυρίων 
ευρώ στα κράτη-μέλη της ΕΕ, για επενδύσεις στην άμυ-

να. Μπορεί η εμπλοκή της Τουρκίας στο χρηματοδοτικό 
εργαλείο να έχει αποκλειστεί όμως οι ευρωπαίοι επιτελείς 
έχουν αφήσει ένα παράθυρο ανοιχτό για συνεργασία με 
τρίτες χώρες όπως η Τουρκία και το Ην. Βασίλειο.

Το Κυπριακό
Εκτός απο την οριοθέτηση των θαλασσιών ζωνών το βασι-
κό ζήτημα που παραμένει ανοιχτό στην ατζέντα των ελλη-

νο-τουρκικών είναι το Κυπριακό. Όπως είναι γνωστό τον 
ερχόμενο Ιούλιο έχει προγραμματιστεί νέα πενταμερής 
στη Γενεύη , καθώς πρόθεση όλων των εμπλεκομένων με-

ρών παραμένει η πεποίθηση πως ο διάλογος πρέπει να 
μείνει ζωντανός. Μάλιστα έχει υιοθετηθεί ένα μοντέλο οι-
κοδόμησης εμπιστοσύνης στα πρότυπα του ελληνοτουρ-

κικού διαλόγου το οποίο το επόμενο διάστημα θα πρέπει 
να αποδώσει καρπούς.
Ωστόσο , οι πρόσφατες εξελίξεις με την ουσιαστική ανα-

γνώριση από πλευράς τεσσάρων τουρκογενών χωρών 
της Κυπριακής Δημοκρατίας με αντάλλαγμα μια εμπορική 
συμφωνία μαμούθ με την Ε.Ε έχουν μετατρέψει το ζήτη-

μα της διαχείρησης του Κυπριακού σε σοβαρό εσωτερικό 
πρόβλημα για τον Ερντογάν, καθώς πιέζεται από την αντι-
πολίτευση η οποία του προσάπτει την κατηγορία ότι στο 
Κυπριακό υποκύπτει στις απαιτήσεις της Δύσης. Η συγκε-

κριμένη παράμετρος μπορεί να ενδεχομένως να αναγκά-

σει την Τουρκία να σκληρύνει την στάση της στο μέλλον 
, φοβούμενη τυχόν αντιδράσεις στο εσωτερικό της, που 
ενδεχομένως θα απομειώσουν το πολιτικό κεφάλαιο του 
καθεστώτος Ερντογάν. Με ενδιαφέρον αναμένονται και 
οι εξελίξεις σχετικά με την σύγκληση του Ανώτατου Συμ-

βουλίου Συνεργασίας των δύο χωρών που βρίσκεται στον 
αέρα. Μάλιστα στο περιθώριο του Συμβουλίου πρόκειται 
να υπάρξει και συνάντηση σε επίπεδο κορυφής μεταξύ 
του έλληνα πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και του 
τούρκου προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν η οποία σύμ-

φωνα με δηλώσεις του πρωθυπουργού τις προηγούμενες 
ημέρες, καθυστερεί εξαιτίας διαδικαστικών ζητημάτων.
Τέλος, κρίσιμη παράμετρος παραμένει και η ενδεχόμενη 
αντίδραση της Άγκυρας στην περίπτωση που η ελληνι-
κή κυβέρνηση επιλέξει να προχωρήσει στην εξόδου του 
ιταλικού ερευνητικού, κυρίως σε ο,τι αφορά το βαθμό και 
την έκταση που θα πάρει η αντίδραση της , εάν δηλαδή 
θα εμείνει σε επίπεδο ρητορικής ή η τουρκική πλευρά θα 
επιχειρήσει να παρενοχλήσει το πλοίο. Ακόμη , δεν έχουν 
αποκλειστεί και τα σενάρια η τουρκική διπλωματία να επι-
χειρήσει να δοκιμάσει τις ελληνικές αντοχές και επί του 
πεδίου με μια ενδεχόμενη έκδοση NATVEX ενός ερευνητι-
κού σκάφους σε μια από τις περιοχές που αποτυπώνονται 
στους ελληνικούς χάρτες.
Παράλληλα, καλεί την Άγκυρα να δείξει τον αντίστοιχο 
σεβασμό στο διεθνές δίκαιο, το οποίο δεν επιδέχεται πολ-

λαπλών ερμηνειών.

Το τελευταίο διάστημα οι εξελίξεις γύρω από τα ελληνοτουρκικά ήταν πυκνές και μοιραία οδηγούν στο 
ερώτημα εάν θα υπάρξει επιστροφή στην ένταση ή επανεκκίνηση του διαλόγου. Ποιες είναι όμως οι 

προκλήσεις και οι παγίδες που μπορούν να οδηγήσουν τις δύο χώρες ξανά στην ένταση<.
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Αμερικανοί ειδικοί: 

Οι ΗΠΑ δεν πρέπει να πουλήσουν F-35 στην Τουρκία 
αφού απειλεί Ελλάδα και Κύπρο

 Οι ειδικοί στοχοποιούν συγκεκριμένα τον Τούρκο ΥΠΕΞ Χακάν Φιντάν που εκτελεί όμως εντολές του 
Ρ.Τ. Ερντογάν

Δ
ύο γνωστοί Αμερικανοί ειδικοί ο Σιναλν 
Σίντι και ο Τζόναθαν Σάνζερ μιλώντας 
στο newsweek, ζήτησαν από τον Τραμπ 
να μην πουλήσει όπλα στον Ερντογάν.
“Ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών Χα-

κάν Φιντάν δήλωσε πρόσφατα ότι η Άγκυρα θα αγο-

ράσει περίπου 20 δισεκατομμύρια δολάρια σε αμε-

ρικανικά ανταλλακτικά, πυρομαχικά και ηλεκτρονικά 
είδη για τον στρατό της. Η Τουρκία δεν θέλει απλώς 
ανταλλακτικά. Θέλει να γίνει δεκτό ξανά στο μικρό 
κλαμπ των χωρών που μπορούν να αγοράσουν το 
προηγμένο μαχητικό F-35. Η Τουρκία αποσύρθηκε 
από το πρόγραμμα το 2019, λόγω της αγοράς του 
ρωσικού συστήματος αεράμυνας S-400, αψηφώντας 
τις ρητές προειδοποιήσεις από την τότε κυβέρνηση 
Τραμπ, (που είναι και σήμερα στην εξουσία). Η Τουρ-

κία δεν παραιτήθηκε ποτέ από το σύστημα, επομένως 
η Ουάσιγκτον θα πρέπει να αρνηθεί αυτό το αίτημα. Η 
κυβέρνηση Τραμπ επέβαλε κυρώσεις στην Τουρκία το 

2020. Ο Τραμπ χρησιμοποίησε τον νόμο για την αντι-
μετώπιση των αντιπάλων της Αμερικής (CAATSA), ο 
οποίος τιμωρεί τις ξένες κυβερνήσεις που πραγματο-

ποιούν σημαντικές αμυντικές αγορές από την Ρωσία. 
Η απόκτηση από την Τουρκία του ρωσικού συστήμα-

τος S-400 ήταν μια ξεκάθαρη περίπτωση. Υπάρχουν 
μόνο 20 χώρες στο κλαμπ του αεροσκάφους F-35 
αυτή τη στιγμή. Η Αμερική και οι 19 στενοί σύμμαχοι 
της επωφελούνται από το πιο προηγμένο μαχητικό αε-

ροσκάφος στον κόσμο. Οι εταίροι περιλαμβάνουν την 
Αυστραλία, τη Νότια Κορέα, το Ηνωμένο Βασίλειο, το 
Ισραήλ, την Ιταλία, την Ολλανδία, τη Δανία και τη Νορ-

βηγία. Η είσοδος σε αυτό το κλαμπ είναι ίσως το από-

λυτο σημάδι εμπιστοσύνης μεταξύ της Ουάσιγκτον 
και των καλύτερων συνεργατών της. Η Τουρκία είναι 
σύμμαχος του ΝΑΤΟ, αλλά δεν της αξίζει να συμπερι-
ληφθεί σε αυτό το αποκλειστικό κλαμπ.
Τα προβλήματα ξεπερνούν κατά πολύ την απόκτηση 
των S-400 από την Τουρκία.

εΘΝιΚα

Απειλές της Τουρκίας για νέο "Αττίλα" στην Κύπρο με 
στόχο την πλήρη κατάληψή της

ε πρόσφατο άρθρο μας με τίτλο, "Θρησκευτική " τουρκοκυπριακή Άνοιξη" στα 
κατεχόμενα σηματοδοτεί ήττα Τατάρ στις επικείμενες εκλογές- Έρχονται εξε-

λίξεις στο " Κυπριακό",  επισημάναμε  την  αποτυχήμένη προσπάθεια επιβολής 
της μαντίλας στους τουρκοκύπριους από τον Ερντογάν, βάζοντας φραγμό 
στα σχέδια του για μετατροπή του ψευδοκράτους στην Κύπρο σε προτεκτο-

ράτο του AKP.
Η ήττα Ερντογάν στο εν λόγω θέμα, συνιστά  πιθανότατα προάγγελο ήττας 
του εξαπτέρυγου του  Τατάρ στις επικείμενες Προεδρικές εκλογές στα κατε-

χόμενα, κατά την άποψή μας.
Κάτι τέτοιο θα είχε ως αποτέλεσμα την καλύτερη ανταπόκριση του ψευδοκρά-

τους στη συμμόρφωσή του στα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας (ΣΑ) 
του ΟΗΕ, για ένα κράτος στην Κύπρο στα πλαίσια μιας Διζωνικής Δικοινοτικής 
Ομοσπονδίας.
Ωστόσο επειδή τα κατεχόμενα στην Κύπρο αποτελούν τον ακρογωνιαίο λίθο 
της επεκτατικής πολιτικής του Ερντογάν στην ΝΑ Μεσόγειο, αίσθησή μας εί-
ναι ότι  δεν θα γίνει αποδεκτή μια μεταστροφή της εξωτερικής πολιτικής της 
νέας κυβέρνησης του ψευδοκράτους, εάν και εφόσον αυτή  καταφέρει και 
εκλεγεί. Κοινώς βρισκόμαστε στο κατώφλι εξελίξεων στα κατεχόμενα ώστε 
να αποτραπεί κάτι τέτοιο, κάτι που φρόντισε να μας το επαληθεύσουν οι "γεί-
τονες".
Φιντάν για ελληνικό Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασμό: Δεν θα επιτρέψουμε 
τετελεσμένα στην Κύπρο
Η Τουρκία «δεν θα επιτρέψει κανένα μονομερές βήμα ή τετελεσμένο γεγονός 
στην Κύπρο, στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο», ήταν το μήνυμα που 
έστειλε ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών Χακάν Φιντάν κατά την κοινή συνέ-

ντευξη Τύπου με τον Νορβηγό ομόλογό του Έσπεν Έιντε.
Ο Χακάν Φιντάν τόνισε πως η Τουρκία «προστατεύει μέχρι τέλους τα δικαιώ-

ματα και τα συμφέροντά της στην περιοχή», ενώ αναφορικά με την έγκριση 
του ελληνικού Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασμού, ο Τούρκος ΥΠΕΞ σχολί-
ασε πως έχει ολοκληρωθεί ο αντίστοιχος τουρκικός.
Κατά τη συνέντευξη Τύπου ο Χακάν Φιντάν εκμεταλλεύτηκε την ευκαιρία και 
απάντησε στα σχόλια και τις επικρίσεις που δέχεται η κυβέρνηση του Ρε-

τζέπ Ταγίπ Ερντογάν σχετικά με την πορεία των ερευνών και των γεωτρήσεων 
στην Ανατολική Μεσόγειο αλλά και σχετικά με την αναγνώριση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας από χώρες της Ασίας, προκαλώντας ρήξη με την αποδοχή του 
ψευδοκράτους στο νησί. Ειδικότερα, ο Χακάν Φιντάν είπε πως «οι προτεραι-
ότητές μας στη γεώτρηση και την εξερεύνηση υδρογονανθράκων έχουν επι-
στημονική βάση» και συμπλήρωσε πως «όλοι γνωρίζουν ότι δεν θα επιτρέψου-

με μονομερή βήματα ή τετελεσμένα γεγονότα στην Κύπρο, το Αιγαίο και την 
Ανατολική Μεσόγειο».
Δικαιολόγησε μάλιστα την απουσία ερευνητικών δραστηριοτήτων και γεω-

τρήσεων από την Ανατολική Μεσόγειο στην προτεραιότητα που είχε δοθεί 
για τεχνικούς λόγους στην περιοχή της Μαύρης Θάλασσας και στο κοίτα-

σμα Sakarya, στο οποίο είχε εντοπιστεί μεγάλη ποσότητα υδρογονανθράκων. 
Όσον αφορά την κριτική που δέχεται η τουρκική κυβέρνηση για το θέμα των 
χωρών που συμμετέχουν στον Οργανισμό «Τουρκικών Κρατών», ο Φιντάν δή-

λωσε ότι δεν θα γίνει δημόσια αντιπαράθεση για το θέμα και η Άγκυρα προτι-
μά «να μην συζητά οικογενειακά θέματα μπροστά στο κοινό», τονίζοντας ότι 
θα αποτύχουν «οι επιχειρήσεις χειραγώγησης εκείνων που θέλουν να χαλά-

σουν τις σχέσεις μας με τον τουρκικό κόσμο».

Απειλές της Τουρκίας για νέο Αττίλα στην Κύπρο με στόχο την 
πλήρη κατάληψή της
"Η Τουρκία δεν θα απέχει από την άσκηση των δικαιωμάτων της ως εγγυ-

ήτριας χώρας για την Κύπρο", δήλωσαν την Πέμπτη πηγές του  Τουρκικού 
υπουργείου Άμυνας, μετά τις δηλώσεις του Ελληνοκύπριου Αρχιεπισκόπου 
Γεωργίου για το Πάσχα που εξόργισε την Άγκυρα.
Σε πασχαλινό μήνυμά του, ο ισχυρός κληρικός στο διαιρεμένο νησί κατηγόρη-

σε την Τουρκία για «επεκτατικότητα» και κάλεσε σε συντονισμό με την Ελλά-

δα, ένα άλλο κράτος εγγυητή για το νησί, για την απελευθέρωση του νησιού», 
αναφέρει τουρκικό ΜΜΕ, επισημαίνοντας:
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Θέλει να κάνει την Ελλάδα αποθήκη 
μεταναστών η Frontex; 

Μας απειλούν με κυρώσεις στην ΕΕ για απωθήσεις μεταναστών
 Υπάρχει βοήθεια στις κατηγορίες αυτές από κόμματα της ελληνικής αντιπολίτευσης;

Ε
ίναι απογοητευτικό και συγχρόνως εξοργιστικό 
αυτό που συμβαίνει με την χώρα μας και την ΕΕ, 
σε όλα ότι αφορούν τα κύματα μεταναστών που 
εισέρχονται παράνομα σε σημεία του Αιγαίου 
και της Ανατολικής Μεσογείου.

Μας θεωρούν ως κατηγορούμενους σε ότι συμβαίνει στα 
θαλάσσια σύνορα μας, αγνοώντας ότι οι ροές μετανα-

στών έρχονται από Τουρκία και Λιβύη.
Μας κατηγορεί μάλιστα στέλεχος της Frontex για απωθή-

σεις μεταναστών, αντί να συνδράμει στις μεγάλες προ-

σπάθειες του ελληνικού λιμενικού που πολεμάει καθημε-

ρινά στις θάλασσες μας με διακινητές που πυροβολούν 
στο ψαχνό.
“Η συνοριακή υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 
τόσο απογοητευμένη από τις επανειλημμένες απωθήσεις 
μεταναστών από την Ελλάδα, που εξετάζει το ενδεχόμενο 
να καλέσει τις Βρυξέλλες να κινήσουν πειθαρχικές διαδι-
κασίες κατά της Αθήνας”, δήλωσε στέλεχος της Frontex 
στο POLITICO και στην εφημερίδα WELT.
Ο Υπεύθυνος Θεμελιωδών Δικαιωμάτων Jonas Grimheden, 
ο οποίος κάνει συστάσεις στο διοικητικό συμβούλιο του 
οργανισμού, είπε ότι η συμπεριφορά της Ελλάδας έδωσε 
στην Frontex δύο επιλογές: να αναστείλει την αποστολή 
της ή να ζητήσει από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να κινήσει 
διαδικασίες επί παραβιάσεων κατά της Ελλάδας.
Ο Grimheden τόνισε, ωστόσο, ότι "η διακοπή των εργα-

σιών δεν θα εξυπηρετούσε καλύτερα την αποστολή του 
οργανισμού, επειδή έπρεπε να υπάρχει εποπτεία της ελ-

ληνικής κυβέρνησης".
"Εάν ο Frontex έφευγε από την Ελλάδα, δεν θα υπήρχε 
πλέον κανένας τρόπος να μάθουμε πώς αντιμετωπίζουν 
οι αρχές τους αφιχθέντες μετανάστες. Η υπηρεσία δια-

σφαλίζει την παρακολούθηση και τη διαφάνεια", είπε ο 
ίδιος.
Κάτι που αφήνει μια πιθανή έκκληση στην Επιτροπή να 

αναλάβει δράση καθώς οι Βρυξέλλες ελέγχουν την πλειο-

ψηφία της χρηματοδότησης για τη συνοριακή υποστήρι-
ξη της Ελλάδας, σύμφωνα με τον Grimheden.
"Πρέπει να υπάρξει κάποιο είδος τιμωρίας. Η ίδια η Επι-
τροπή είναι σε θέση να κινήσει διαδικασίες για παραβίαση  
κατά ενός κράτους μέλους", δήλωσε ο Grimheden.

«Η Frontex δεν μπορεί να λύσει το 
πρόβλημα μόνη της», τόνισε ο ίδιος.
Πρότεινε ο ίδιος ότι η Επιτροπή θα μπορούσε να 
συνδέσει την πρόοδο της Ελλάδας στα ανθρώπινα 
δικαιώματα των μεταναστών με την πρόσβασή της 
σε κεφάλαια.
Σε μια ακραία περίπτωση, εάν η Αθήνα συνεχίσει να 
αποφεύγει τις ευθύνες της έναντι των μεταναστών, 
η Επιτροπή θα μπορούσε να κινήσει νομικές διαδι-
κασίες ενώπιον του Δικαστηρίου της ΕΕ, αναφέρει 
το περιοδικό.
Οι δηλώσεις του Grimheden έρχονται μετά την 
απειλή του οργανισμού να περικόψει τη χρηματο-

δότηση των πλοίων της ακτοφυλακής, που συγχρη-

ματοδοτούνται με τη Frontex, εκτός εάν η Αθήνα 
εφαρμόσει βασικές συστάσεις για τη μεταναστευ-

τική πολιτική.
Η Επιτροπή της ΕΕ  δεν απάντησε σε επανειλημμέ-

να αιτήματα για σχολιασμό. Διαφήμιση Διαφήμιση 
Σε μια ακραία περίπτωση, εάν η Ελλάδα συνεχίσει 
να αποφεύγει τις ευθύνες της έναντι των μετανα-

στών, η Επιτροπή θα μπορούσε να κινήσει νομικές 
διαδικασίες ενώπιον του Δικαστηρίου της ΕΕ.
"Η Ελλάδα έχει επί του παρόντος 13 ανοιχτές υπο-

θέσεις για εικαζόμενες παραβιάσεις των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων που αφορούν μετανάστες, τον 
μεγαλύτερο αριθμό περιστατικών σε ολόκληρη την 
ΕΕ", συνεχίζει το πολίτικο.

«Η Ελλάδα παραμένει το μεγαλύτερο 
πρόβλημά μας όσον αφορά τα ανθρώπινα 
δικαιώματα», δήλωσε ο Grimheden.     
Η Frontex είχε ανακοινώσει  προηγουμένως στο 
POLITICO ότι είχε κάνει συγκεκριμένες προτά-

σεις για να εφαρμόσει η Ελλάδα  με πιθανές 
επιπτώσεις εάν αγνοηθούν. "Στο πιο πρόσφατο 
περιστατικό στις 3 Απριλίου, τουλάχιστον επτά 
μετανάστες, μεταξύ των οποίων δύο παιδιά, έχα-

σαν τη ζωή τους όταν το σκάφος τους βυθίστη-

κε κοντά στο ελληνικό νησί της Λέσβου μετά την 
επέμβαση της Ελληνικής Ακτοφυλακής, σύμφω-

να με καταγγελία που έλαβε η Frontex. Η Frontex 
έχει ξεκινήσει έρευνα και αυτή τη στιγμή συλλέ-

γει φωτογραφικά και βίντεο αποδεικτικά στοι-
χεία και μαρτυρίες επιζώντων", καταλήγει το ίδιο 
μεταξύ άλλων.
Είναι αδύνατο σε όλα αυτά, να μην υπάρχει και η 
δράση, δυστυχώς. Ελλήνων Ευρωβουλευτών, της 
αντιπολίτευσης , οι οποίοι για τους δικούς τους λό-

γους κατηγορούν την χώρα μας στην ΕΕ.

Πρόκειται για ένα σκηνικό παράνοιας.  
Δεν φτάνει δηλαδή που η Γερμανία μας στέλνει μετα-

νάστες πίσω στην χώρα μας, με μια αστεία απόφαση 
δικαστηρίων της, τώρα μας κατηγορούν για απωθή-

σεις μεταναστών, χωρίς η ΕΕ να κάνει το παραμικρό 
για να σταματήσει η εισβολή παρανόμων στην χώρα 
μας. Η ελίτ των Βρυξελλών βρίσκεται σε λήθαργό, και 
ειδικά υπηρεσίες σαν την  Frontex, δεν κάνουν οτιδή-

ποτε άλλο, από τα να καταγράφουν την είσοδο χιλιά-

δων μεταναστών στις χώρες της Νότιας Ευρώπης. Το 
σχέδιο και η στάση όλων αυτών ξεπερνά πλέον τα όρια 
του ύποπτου και καταλήγει σε συμπεράσματα τα οποία 
είναι άκρως επικίνδυνα για την χώρα μας.     

εΘΝιΚα
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Ένοπλες Δυνάμεις: 

Στόχος οι 150.000 ενεργοί έφεδροι έως το 2030 
Νέο μοντέλο μετεκπαίδευσης με βαρύτητα στα drones - Οι αλλαγές θα παρουσιαστούν σήμερα 

παρόντος του υπουργού Νίκου Δένδια στη Στρατιωτική Σχολή Ευελπίδων

Ρ
ιζικές αλλαγές στο πλαίσιο της εφε-

δρείας ανακοινώνει σήμερα ο Υπουρ-

γός Εθνικής Άμυνας, Νίκος Δένδιας, 
με αφορμή την ημερίδα με θέμα «Ανα-

διοργάνωση του Θεσμού της Εφεδρεί-
ας», την οποία διοργανώνει το Γενικό Επιτελείο 
Στρατού στην Αίθουσα Αμφιθεάτρου της Στρατι-
ωτικής Σχολής Ευελπίδων (ΣΣΕ).
Στον απόηχο της παρουσίασης του Μακροπρό-

θεσμου Προγραμματισμού Αμυντικών Εξοπλι-
σμών, το Πεντάγωνο επικεντρώνεται τώρα στο 
ανθρώπινο δυναμικό των Ενόπλων Δυνάμεων 
και στο αξιόμαχο των εφέδρων, αποβλέποντας 
σε μια δύναμη 150.000 ενεργούς εφεδρείας, σε 
βάθος πενταετίας.
Πηγές του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας σχολία-

ζαν με φόντο τις επιχειρούμενες αλλαγές, πως 
η αναδιοργάνωση του θεσμού της εφεδρείας 
αποτελεί μία από τις κύριες προτεραιότητες του 
Υπουργείου Εθνικής Άμυνας στο πλαίσιο της 
«Ατζέντας 2030». Όπως επανειλημμένα άλλωστε 
έχει τονίσει ο Υπουργός Εθνικής Άμυνας Νίκος 
Δένδιας, ο «Στρατός των Πολιτών» ήταν από την 
Αρχαία Ελλάδα και παραμένει μέχρι σήμερα ο 
βασικός πυλώνας της Άμυνάς μας.
Στόχος είναι η συγκρότηση μιας εφεδρείας σύγ-

χρονης, θεσμικά κατοχυρωμένης, μέσα από την 
υιοθέτηση ενός δυναμικού μοντέλου που θα έχει 
ως βασικό άξονα τη διαρκή επιχειρησιακή εκπαί-
δευση σε ρεαλιστική βάση, που να αποδίδει υψη-

λή προστιθέμενη αξία στους εκπαιδευόμενους, 
αναγνωρίζοντας εμπράκτως τη συμβολή των 
εφέδρων στην Εθνική Άμυνα της Πατρίδας μας.
Ο θεσμός της εφεδρείας σήμερα, παρά τις κατά 
καιρούς προσπάθειες, απέχει πολύ από το να 
λειτουργεί ικανοποιητικά και να ανταποκρίνεται 
στις σύγχρονες επιχειρησιακές απαιτήσεις των 
Ενόπλων Δυνάμεων. Παρότι θεωρητικά όλοι όσοι 
ολοκληρώνουν τη θητεία τους στις Ένοπλες Δυ-

νάμεις θεωρούνται έφεδροι, στην πραγματικό-

τητα μικρός μόνο αριθμός τους μετεκπαιδεύεται 
μετά την απόλυσή του, ώστε να μπορεί να αντα-

ποκριθεί, σε περίπτωσή που χρειαστεί, στα κα-

θήκοντά του. Χαρακτηριστικό είναι ότι το 2024 
κλήθηκαν 28.455 έφεδροι για μετεκπαίδευση 
και από αυτούς παρουσιάσθηκαν για διάφορους 
λόγους περίπου οι μισοί, δηλαδή 14.203! Είναι 
αυταπόδεικτο συνεπώς ότι χρειάζονται δομικές 
αλλαγές και ριζική αναδιοργάνωση της εφεδρεί-
ας και της μετεκπαίδευσης των εφέδρων.
Στο πλαίσιο των δομικών αλλαγών στη μετεκ-

παίδευση, δημιουργείται ο θεσμός της ενεργού 
εφεδρείας. Στόχος είναι, με την πλήρη εφαρμο-

γή της «Ατζέντας 2030», σε βάθος πενταετίας 
να δημιουργηθεί μία ισχυρή αριθμητικά δύναμη 
150.000 ενεργών εφέδρων, οι οποίοι, με μία ρι-
ζικά αναδιαμορφωμένη και τακτική εκπαίδευση, 
θα μπορούν να συντρέξουν άμεσα τους ήδη υπη-

ρετούντες με θητεία στις Ένοπλες Δυνάμεις και 
το μόνιμο προσωπικό τους, ώστε να καλύψουν 
επαρκώς τις επιχειρησιακές ανάγκες για την 
αποτροπή κάθε απειλής.
Με βάση τα νέα γεωπολιτικά δεδομένα και τις 
ισορροπίες που διαμορφώνονται σήμερα, αλλά 
λαμβάνοντας υπόψη και τις απειλές που αντιμε-

τωπίζει η Πατρίδα μας, η Ελλάδα δεν έχει την 
πολυτέλεια της μη αξιοποίησης των πολιτών που 
επιθυμούν να συνεισφέρουν στην Εθνική Άμυνα.
Μία κύρια αλλαγή όσον αφορά τον θεσμό των 
ενεργών εφέδρων είναι η κατά βάση εθελοντική 
συμμετοχή, καθώς ο οπλίτης θητείας θα καλείται 
κατά την απόλυσή του να δηλώσει αν επιθυμεί να 

συμμετέχει σε αυτόν. Ο αρχικός σχεδιασμός προ-

βλέπει ότι η συμμετοχή στην ενεργό εφεδρεία θα 
καθίσταται υποχρεωτική μόνο σε ειδικές περιπτώ-

σεις (όπως π.χ. σε συγκεκριμένες ειδικότητες) και 
όταν δεν καλύπτεται ο αριθμός των εκπαιδευομέ-

νων που απαιτούνται για την κάλυψη των επιχει-
ρησιακών αναγκών από εθελοντική συμμετοχή. 
Από τη συμμετοχή στον θεσμό του ενεργού εφέ-

δρου θα αποκλείονται όσοι έχουν καταδικαστεί 
για σοβαρά ποινικά αδικήματα.
Το περιεχόμενο της εκπαίδευσης εφεδρείας θα 
αναβαθμιστεί, στα πρότυπα της προγραμματι-
σμένης αναβάθμισης της εκπαίδευσης όσων κα-

λούνται να υπηρετήσουν τη θητεία τους. Για τον 
σκοπό αυτό θα αξιοποιηθούν με τις αναγκαίες 
προσαρμογές οι βέλτιστες πρακτικές από χώρες 
που δίνουν ιδιαίτερη έμφαση στον θεσμό της 
εφεδρείας (όπως π.χ. Φινλανδία και Ισραήλ), ενώ 
θα αξιοποιηθούν όλα τα σύγχρονα τεχνικά μέσα 
όπως π.χ. εξομοιωτές κλπ.
Με την αναβάθμιση του θεσμικού πλαισίου εφε-

δρείας και μετεκπαίδευσης προβλέπεται τουλά-

χιστον ένας κύκλος μετεκπαίδευσης 3 - 6 ημερών 
ανά 3 έως 5 χρόνια για κάθε έφεδρο. Συνολικά 
οι έφεδροι οπλίτες θα μπορούν να μετεκπαιδευ-

τούν έως 80 ημέρες μετεκπαίδευσης μέχρι τη 
συμπλήρωση του ορίου ηλικίας, ενώ οι έφεδροι 
αξιωματικοί θα συμπληρώνουν τουλάχιστον 150 
ημέρες μετεκπαίδευσης.
Στόχος είναι επίσης ο θεσμός της εφεδρείας να 
μην αποτελεί εμπόδιο για την εκπλήρωση των 
επαγγελματικών υποχρεώσεων όσων θα καλού-

νται σε μετεκπαίδευση, ούτε να επιβαρύνει οι-
κονομικά τους συμμετέχοντες σε αυτήν. Για το 
σκοπό αυτό θα ληφθεί μέριμνα για την χρηματική 
αποζημίωση κατά τις ημέρες απουσίας από την 
εργασία των μετεκπαιδευομένων. Το επόμενο 
διάστημα θα υπάρξουν συναντήσεις της πολιτι-
κής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας με 
τους εκπροσώπους των εργοδοτικών οργανώσε-

ων, προκειμένου να τους ζητηθεί να συντρέξουν 
οικονομικά στην κάλυψη από πλευράς τους του 
κόστους αποζημίωσης των εργαζομένων που θα 
κληθούν να μετεκπαιδευθούν. Με δεδομένο ότι 
δεν μπορεί να υπάρξει ισχυρή οικονομική ανά-

πτυξη χωρίς ισχυρή εθνική άμυνα και ασφάλεια, 
θεωρούμε ότι οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών 
φορέων θα ανταποκριθούν θετικά και θα συμ-

βάλλουν στο βαθμό που τους αναλογεί, στην 
αναβάθμιση του θεσμού της εφεδρείας.
Παράλληλα, εξετάζεται η θέσπιση περαιτέρω κι-

νήτρων, τα οποία θα ανακοινωθούν σε επόμενο 
διάστημα.
Υλοποιείται η ηλεκτρονική πρόσκληση εφέδρων 
σε ψηφιακή μορφή. Εκσυγχρονίζεται πλήρως ο 
τρόπος με τον οποίο θα γίνεται η ενημέρωση και 
η κλήση τους, με στόχο την άμεση αποστολή των 
επιστρατευτικών εγγράφων. Ήδη έχει διασυνδε-

θεί η εφαρμογή «ΕΦΕΔΡΟΣ», στην οποία θα εγ-

γράφονται όσοι ολοκληρώνουν τη θητεία τους, 
με το GOV.GR, για την αποστολή επιστρατευ-

τικών εγγράφων ενώ θα υπάρχει η δυνατότητα 
αποστολής ομαδικών μηνυμάτων SMS σε εφέ-

δρους των Μονάδων Επιστρατεύσεως.
Με βάση τον αρχικό σχεδιασμό, προβλέπεται η 
ίδρυση δύο Κέντρων Μετεκπαίδευσης Εφεδρεί-
ας, σε συγκεκριμένες περιοχές, αξιοποιώντας 
ήδη υπάρχουσες στρατιωτικές υποδομές. Το 
ένα Κέντρο σχεδιάζεται να δημιουργηθεί στη νό-

τια Ελλάδα (σε περιοχή της Αττικής) και το δεύ-

τερο στη βόρεια Ελλάδα (κοντά στη Θεσσαλονί-
κη). Με τον τρόπο αυτό θα παρέχεται ποιοτική 
εκπαίδευση από εξειδικευμένα στελέχη, χωρίς 
να διαταράσσεται η λειτουργία των Μονάδων 
αλλά και να διευκολύνεται η εύκολη πρόσβαση 
των εκπαιδευομένων στα Κέντρα αυτά.
Η μετεκπαίδευση εφεδρείας θα είναι προσαρμο-

σμένη, όπως και η εκπαίδευση όσων υπηρετούν 
την θητεία τους, στις σύγχρονες τεχνολογικές 
εξελίξεις και στα διδάγματα των πρόσφατων 
πολεμικών συγκρούσεων, ενώ θα μπορούν να 
απονέμονται νέες ειδικότητες, σύμφωνα με τις 
σύγχρονες επιχειρησιακές ανάγκες. Πέραν των 
βολών με ατομικό οπλισμό και την εκπαίδευση 
είτε σε οπλικά συστήματα που πρόκειται να ανα-

βαθμιστούν, είτε στα νέα που θα αποκτηθούν 
στο πλαίσιο υλοποίησης του εγκεκριμένου πρό-

σφατα ΜΠΑΕ, θα δίνεται έμφαση σε σύγχρονες 
τακτικές μάχης και σε νέα γνωστικά κι επιχειρη-

σιακά αντικείμενα π.χ. στην εκπαίδευση σχετικά 
με τα drones (αναγνώριση - προστασία – αντιμε-

τώπιση – χειρισμός), αλλά και στην αξιοποίηση 
σύγχρονων μέσων προσομοίωσης μάχης, όπως 
οι εξομοιωτές.
Ο θεσμός της ενεργού εφεδρείας θα συνδυά-

ζεται, με τις κατάλληλες προσαρμογές, με τον 
θεσμό της Εθνοφυλακής, συμβάλλοντας στην 
κάλυψη των αμυντικών αναγκών σε παραμεθό-

ριες περιοχές και στην άμεση αντιμετώπιση κάθε 
απειλής κατά της εθνικής κυριαρχίας. Στην κα-

τεύθυνση αυτή ενοποιούνται οι Διευθύνσεις Επι-
στράτευσης και Εθνοφυλακής.

εΘΝιΚα
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Νέο δόγμα για την αμυντική βιομηχανία
Τι συζήτησε στο Μαξίμου ο Μητσοτάκης με τις ελληνικές εταιρείες

Με ευρεία συμμετοχή πραγματοποιήθηκε συνάντηση του πρωθυπουργού με εκπροσώπους της 
αμυντικής βιομηχανίας, σηματοδοτώντας κυβερνητική δέσμευση για στήριξη του κλάδου - Ποιο 

συμμετείχαν και τι συζητήθηκε

Μ
ε ιδιαίτερα διευρυμένη συμμετοχή πραγματο-

ποιήθηκε στο Μέγαρο Μαξίμου η συνάντηση 
του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη με 
εκπροσώπους εταιρειών αλλά και φορέων του 
κλάδου της ελληνικής αμυντικής βιομηχανίας. 

Να σημειωθεί ότι η συνάντηση όπως είχε γράψει πρώτο και 
το newmoney.gr έγινε μετά από πρόσκληση του ίδιου του 
πρωθυπουργού. Σύμφωνα με πληροφορίες του newmoney.
gr από παράγοντες του χώρου, το κλίμα ήταν άκρως θετικό 
από όλες τις πλευρές και η συνάντηση όπως διαφάνηκε θα 

αποτελέσει σίγουρα αφετηρία ώστε να υπάρξει η μεγαλύ-

τερη δυνατή στήριξη του κλάδου από την κυβέρνηση την 
επόμενη περίοδο μπροστά στο εξοπλιστικό πρόγραμμα 
των 28 δισ. που τρέχει αλλά και στα ευρωπαϊκά αμυντικά 
προγράμματα μετά και το ReArm Europe. Ο Κυριάκος Μη-

τσοτάκης απευθυνόμενος στους εκπροσώπους επισήμανε 
ότι η πολική της κυβέρνησης είναι η ξεκάθαρη στήριξη της 
εγχώριας αμυντικής βιομηχανίας με κάθε τρόπο και δε-

σμεύτηκε ότι θα απαιτήσει σε κάθε εξοπλιστικό πρόγραμμα 
να υπάρχει ελληνική προστιθέμενη αξία. Ανέφερε επίσης 

ότι η κυβέρνηση δεν θα κινηθεί φοβικά απέναντι στον κλά-

δο αντίθετα θα μπει μπροστά και κάλεσε τους εκπροσώ-

πους να απευθύνονται από εδώ και πέρα και στον ίδιο για 
την αντιμετώπιση οποιοδήποτε ζητήματος. Οι εκπρόσωποι 
των εταιρειών του έθεσαν από τη μεριά τους σειρά ζητημά-

των που πρέπει να αντιμετωπιστούν ώστε να στηριχτούν το 
επόμενο διάστημα με σκοπό την ανάπτυξη της ελληνικής 
αμυντικής βιομηχανίας. Γενικότερα αποχώρησαν σε κλίμα 
αισιοδοξίας καθώς είδαν την πραγματική πολιτική διάθεση 
του Κυριάκου Μητσοτάκη να υπάρξει αλλαγή ρότας.

ΠΟΛιΤιΚη

Ποιοι επιχειρηματίες της εγχώριας αμυντικής βιομηχανίας πήγαν στο Μέγαρο Μαξίμου 
Ολα τα μεγάλα ονόματα των εταιρειών που δραστη-

ριοποιούνται στην εγχώρια αμυντική βιομηχανία, πέ-

ρασαν χθες από το Μέγαρο Μαξίμου για κατ΄ιδίαν 
συναντήσεις με τον πρωθυπουργό. Και απέσπασαν, 
σύμφωνα με πληροφορίες, τη δέσμευση του Κυριά-

κου Μητσοτάκη ότι θα πάρουν μερίδιο από το μεγάλο 
πακέτο των εξοπλιστικών που έχει σχεδιάσει για τα 
επόμενα χρόνια η Ελλάδα.
Οι επιχειρηματίες που πέρασαν την πύλη του Μαξί-
μου ήταν Ευάγγελος Μυτιληναίος της METKA, Κρι-
στιάν Χατζημηνάς από τον Όμιλος EFA, Μιχάλης 
Στασινόπουλος της ΒΙΟΧΑΛΚΟ, Γεώργιος Προκοπί-
ου των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, Γεώργιος Κόρος 
από τα Ναυπηγεία Σαλαμίνος, Ιωάννης Σαρακάκης 
από τον Όμιλο Σαρακάκη, Μάνος Μουστάκας της 
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, Δημήτρης Δάφνης της Aeroservices, Μι-
χαήλ Τσαμάζ της Intracom Defence, Χρήστος  Χού-

μπαυλης της MILTECH, Χρήστος Γιορδαμλής της 
PRISMA Electronics, Άγγελος Τσερέκλας της SOTIRIA 
Technology, Γιάννης Γαλανός από την ELMON. Από 
την κυβέρνηση στη σύσκεψη ήταν o αντιπρόεδρος 
της κυβέρνησης Κωστής Χατζηδάκης, οι συναρμόδιοι 
υπουργοί Εθνικής Άμυνας Νίκος Δένδιας, Προστασί-
ας του Πολίτη Μιχάλης Χρυσοχοϊδης, Ναυτιλίας και 

Νησιωτικής Πολιτικής Βασίλης Κικίλιας, Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης Δημήτρης Παπαστεργίου, Κλιματι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας Γιάννης Κεφα-

λογιάννης και ο Σύμβουλος Εθνικής Ασφάλειας του 
Πρωθυπουργού Θάνος Ντόκος.
Επίσης, συμμετείχαν ο Τάσος Ροζολής, πρόεδρος 
του Συνδέσμου Ελλήνων Κατασκευαστών Αμυντικού 
Υλικού (ΣΕΚΠΥ) και της εταιρείας ΑΚΜΩΝ ο οποίος 
ζήτησε τη σύσταση Γενικής Γραμματείας ή υφυπουρ-

γείου αμυντικής βιομηχανίας. Ακόμη, ο πρόεδρος της 
Ένωσης Ελληνικών Εταιριών Αεροδιαστημικής, Άμυ-

νας και Ασφάλειας (ΕΕΛΕΑ) Δημήτριος Σκαλαίος και 
ο Πάνος Ξενοκώστας, πρόεδρος Ένωσης Ελληνικών 
Ναυπηγείων (Ε.Ε.Ν) και των Ναυπηγείων Ελευσίνας.
Τέλος, ο Αλέξανδρος Διακόπουλος, πρόεδρος και δι-
ευθύνοντας σύμβουλος της ΕΑΒ και ο Χριστόφορος 
Μπουτσικάκης πρόεδρος των ΕΑΣ από τις δύο κρα-

τικές αμυντικές εταιρείες. Οι πληροφορίες για το τι 
ειπώθηκε στη σύσκεψη αναφέρουν ότι κατ’ αρχάς οι 
επιχειρηματίες του κλάδου εξέφρασαν παράπονα ότι 
δεν συμμετείχαν τα τελευταία χρόνια στη συμπαρα-

γωγή οπλικών συστημάτων με τον πρωθυπουργό να 
λέει ότι η Ελλάδα είχε ανάγκη από άμεσα παραλαβή 
όπλων και γι’ αυτό πήγε σε απευθείας αγορές.

εΘΝιΚα
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εΘΝιΚα
Νίκος Δένδιας: 

«Για να επιβιώσει η Ελλάδα πρέπει να τα αλλάξουμε όλα 
Εστιάζουμε στον εκσυγχρονισμό των δυνάμεών μας»

Ο υπουργός Εθνικής Άμυνας μίλησε στην τελετή για τον εορτασμό του Προστάτη του Στρατού Ξηράς, Αγίου Γεωργίου 
στο Μέγαο Μουσικής Αθηνών

Η 
Άμυνα της πατρίδας απαιτεί μακρο-

πρόθεσμο κι εμπεριστατωμένο σχεδι-
ασμό. Χρειαζόμαστε μια βαθιά μεταρ-

ρύθμιση. Και η «Ατζέντα 2030» που 
είναι η απάντηση της Πολιτείας σε αυτή 

την μεγάλη ανάγκη, δεν αποτελεί απλή καταγρα-

φή προτεραιοτήτων. Είναι μια ολιστική αντίληψη 
άμυνας, αποτροπής, τεχνολογικού εκσυγχρονι-
σμού, οικονομικής ανάπτυξης. Η Άμυνα μπορεί να 
είναι ένας παράγοντας πλουτισμού της κοινωνίας 
μας» υπογράμμισε ο υπουργός Εθνικής Άμυνας, 
Νίκος Δένδιας, κατά την ομιλία του στην τελε-

τή για τον εορτασμό του Προστάτη του Στρατού 
Ξηράς, Αγίου Γεωργίου, την Παρασκευή 25 Απρι-
λίου, στο Μέγαρο Μουσικής Αθηνών.
Ο κ. Δένδιας που εκπροσώπησε στην εκδήλωση 
τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη αναφέρ-

θηκε εκτενώς στην «Ατζέντα 2030» ξεκαθαρίζο-

ντας ότι αποτελεί «ένα πρόγραμμα βελτίωσης της 
καριέρας, των όρων ζωής, της μισθοδοσίας των 
στελεχών μας»
«Οι γεωπολιτικές εντάσεις, οι συμβατικές και υβρι-
δικές απειλές, οι τεχνολογικές εξελίξεις, κατέστη-

σαν επιτακτική την ανάγκη ενός πλήρους ανασχε-

διασμού» είπε.
Επανέλαβε ότι «η Ελλάδα δεν έχει την ευτυχία 
του Λουξεμβούργου. Δεν είναι σε μια ήσυχη 
γεωπολιτική γωνιά της Ευρώπης. Βρίσκεται ακρι-
βώς εκεί, που οι διαρκείς γεωπολιτικές μεταβλη-

τές, η αστάθεια, οι ανταγωνισμοί, οι απρόβλε-

πτες συγκρούσεις συναντιούνται». «Για να επιβι-
ώσει η Ελλάδα πρέπει να τα αλλάξουμε όλα. Κι 
αυτό κάνουμε με την «Ατζέντα 2030». Η Ατζέντα 
υλοποιείται. Το πρόσφατα εγκεκριμένο από το 
ΚΥΣΕΑ Σχέδιο Δομής Δυνάμεων και ο Μακρο-

πρόθεσμος Προγραμματισμός Αμυντικών 
Εξοπλισμών, περιλαμβάνουν τις βασικές στρα-

τηγικές επιλογές της πατρίδας για τα επόμενα 
12, συν 8, 20 δηλαδή συνολικά χρόνια» επισή-

μανε.
«Κάθε πρόγραμμα άνω των 10 εκατομμυρίων 
ευρώ, θα εξελίσσεται μόνο μετά από ειδική συζή-

τηση στην υποεπιτροπή εξοπλιστικών της Βουλής 
των Ελλήνων,  τη διεύρυνση της οποίας θα ζητή-

σω με επιστολή από τον Πρόεδρο της Βουλής,  
μόλις ανοίξει η Βουλή την επόμενη Δευτέρα. Και 
βέβαια όπως ο νομός επιτάσσει,  μετά από ειδική 
απόφαση του ΚΥΣΕΑ» ανέφερε ο κ. Δένδιας.
«Γιατί θέλουμε να τονίσουμε ότι τα θέματα εξοπλι-
σμών δεν αποτελούν ούτε κομματικό προνόμιο 
ούτε κομματικό φέουδο. Αποτελούν τον χώρο 
κοινής προσέγγισης και κατανόησης όλων των 
κομμάτων, για να μην πω όλων των Ελλήνων» 
συμπλήρωσε.
«Εστιάζουμε στον εκσυγχρονισμό των δυνάμε-

ών μας, με την ενσωμάτωση συστημάτων αλλά 
κυρίως αντιλήψεων και κουλτούρας κατάλλη-

λων για τον 21ο αιώνα. Από την «Ασπίδα του Αχιλ-

λέα», τα συστήματα του Πυραυλικού Πυροβολι-
κού   τα συστήματα anti-drone όπως ο «Κένταυ-

ρος», την αναβάθμιση του μαχητή με το πρόγραμ-

μα «Σύγχρονος Μαχητής», τα οποία είναι ήδη σε 
εξέλιξη» ξεκαθάρισε.
Για τον επίσημο εορτασμό της μνήμης του Αγίου 
Γεωργίου, τόνισε ότι πρόκειται για μορφή «κυρί-
αρχη στη θρησκευτική μας πίστη αλλά και στην 
λαογραφική μας παράδοση».
«Η εικόνα Του όπως λέχθηκε από τον Αρχηγό 
κοσμεί τις πολεμικές σημαίες του Ελληνικού Στρα-

τού από το 1864. Προστάτης, από το 1953, του 
Στρατού Ξηράς και του Πεζικού. Ενός Όπλου που 
με συνδέει η 28μηνη υπηρεσία μου ως έφεδρου 
Αξιωματικού» πρόσθεσε.
«Ο ‘Άγιος Γεώργιος δεν ανακαλείται στη συλλογι-

κή μνήμη του ελληνισμού  μόνο ως ηθικό πρότυ-

πο. Ή ως πρότυπο στρατιωτικής αρετής. Ή όπως 
ψάλλεται και στην Ιερά του Ακολουθία: «Ἄγιε τοῦ 
Θεοῦ, Γεώργιε τρισμάκαρ, ὁπλίτη τοῦ Ουρανοῦ καὶ 
φύλακα τῆς γῆς» υπογράμμισε ο κ. Δένδιας.
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Θεοδωρικάκος

Τον Ιούνιο η προκήρυξη για τρία καθεστώτα 
του αναπτυξιακού νόμου

Σ
ύμφωνα με τον ΑΝΤ1, ο κ. Θεοδω-

ρικάκος σημείωσε: «Προσωπικά 
εγκατέλειψα την δουλειά μου και 
μπήκα στην πολιτική, πιστεύοντας 
ότι είναι ένας δρόμος για να προ-

σφέρεις. Αυτό που διακρίνει αυτή τη κυβέρ-

νηση είναι ότι δουλεύει μεθοδικά και ότι κερ-

δίσαμε την σταθερότητα και την εμπιστοσύ-

νη της χώρας. Έχουμε κάνει σημαντικό έργο 
αλλά αυτό δεν σημαίνει ότι άνθρωποι και κοι-
νωνικές ομάδες δεν τα βγάζουν πέρα». «Το 
κυριότερο μας πρόβλημα κατά την δική μας 
αντίληψη είναι το γεγονός ότι αρκετοί ζουν 
στο νοίκι. Βλέπετε ότι τα μέτρα που πάρθη-

καν είναι στοχευμένα και αφορούν ανθρώ-

πους που έχουν το δικαίωμα να ζουν καλύ-

τερα, όπως είναι το δικαίωμα της στέγασης.
«Υπάρχουν συγκεκριμένοι κανόνες της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης και εμείς είμαστε υπο-

χρεωμένοι να τους εφαρμόζουμε αλλιώς θα 
έχουμε προβλήματα. Ωστόσο η Ελληνική οι-
κονομία έχει ανταποκριθεί. Αυτό που έχει εν-

διαφέρον. Τα μέτρα που αφορούν την ευρύ-

τερη οικονομία, θα ανακοινωθούν στη ΔΕΘ 
τον Σεπτέμβριο», τόνισε. Αναφορικά με την 
μεσαία τάξη, ο υπουργός Ανάπτυξης ανέφε-

ρε: «Η μεσαία τάξη είναι ο κορμός. Έχουν 
μειωθεί 70 φόροι και έχει φέρει καλύτερο 
αποτέλεσμα για την Ελληνική οικονομία. Για 
σκεφτείτε 15 χρόνια μετά, από την τραγωδία 
του 2010 είχε την δυνατότητα ο Πρωθυπουρ-

γός να αναγγέλλει τέτοιες παρεμβάσεις.
Ταυτόχρονα, μέσα από μια επίμονη και συ-

στηματική δουλειά και σωστή πυξίδα έχουμε 
πετύχει σοβαρά πράγματα. Το σημαντικότε-

ρο είναι ότι μειώθηκε η ανεργία σε μονοψή-

φιους αριθμούς. Υπάρχουν θέσεις εργασίας 
που δεν καλύπτονται με πολύ καλούς μι-
σθούς. 485 εκατομμύρια από προγράμματα 
που δεν επενδύθηκαν θα επιστρέψουν στην 
οικονομία».
«Οι πολιτικές μας έχουν στόχο στη συ-

γκράτηση του κόστους ζωής. Υπάρχει μια 
κυβέρνηση που δουλεύει με σχέδιο όλο τον 

χρόνο. Δεν έχω δει την αντιπολίτευση να 
έχει κάποιο σχέδιο. Όποιος ζει στο νοίκι και 
η κυβέρνηση θα τους το επιστρέψει, δεν 
νομίζω ότι υπάρχει έστω ένας να πει κάτι 
αρνητικό. Όλοι πρέπει να συμβάλλουμε για 
να υπάρχει φορολογική ειλικρίνεια. Είναι 
σοβαρή ελάφρυνση να του δίνει ένα νοίκι 
από τα 12 όλα το χρόνο», επεσήμανε. «Δεν 
σας λέω ότι φτάνει αυτό αλλά επιτέλους 
θα πρέπει η αντιπολίτευση όταν υπάρχει 
ένα σοβαρό μέτρο, θα πρέπει να το ανα-

γνωρίζουν. Τέτοιου είδους μέτρα όμως 
σπάνε στερεότυπα. Εάν δεν συνέβαινε δεν 
θα μπορούσε εξάλλου ο Μητσοτάκης και 
η Νέα Δημοκρατία να κυβερνάει 6 χρόνια. 
Η δουλειά μας είναι να διορθωνόμαστε. Αι-
σθανόμαστε πρέπει να πιεζόμαστε για να 
έχουμε το καλύτερο αποτέλεσμα. Μέσα 
στον Ιούνιο αναμένεται να προκηρυχθούν 
τρία καθεστώτα του αναπτυξιακού νόμου, 
συνολικού ύψους 450 εκατ. ευρώ», κατέλη-

ξε.

Στα νέα μέτρα στήριξης μόνιμου χαρακτήρα ύψους περίπου 1,1 δισ. ευρώ που ανακοίνωσε την Τρίτη 
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, καθώς και στον νέο αναπτυξιακό νόμο αναφέρθηκε ο 

υπουργός Ανάπτυξης, Τάκης Θεοδωρικάκος, σε τηλεοπτική του συνέντευξη.

εΘΝιΚα



Κυριακή 27 Απριλίου  2025

12
 www.atticatimes.gr

▶ Κύριε Χουρδάκη, χαρακτηρίσατε τη διαδικασία της προανακριτικής για τα Τέμπη 
ως «προσχηματική και ανεπαρκή». Πιστεύετε πως η σύνθεση ή ο τρόπος λειτουρ-

γίας της επιτροπής εξυπηρετούσε πολιτικές σκοπιμότητες και ότι επιχειρήθηκε 
συγκάλυψη κρίσιμων πολιτικών ή διαχειριστικών ευθυνών;
Η διαδικασία που ακολουθήθηκε για τον κ. Τριαντόπουλο δεν απέβλεψε στη διαλεύ-

κανση της τραγωδίας των Τεμπών, αλλά στην αποσπασματική και επιλεκτική απόδοση 
ευθυνών, μακριά από τον πυρήνα της πολιτικής λογοδοσίας. Το κατηγορητήριο περι-
ορίστηκε σε ένα μόνο πρόσωπο, αγνοώντας συστηματικά το συνολικό πλαίσιο και τις 

Ο Μιχάλης Χουρδάκης μιλάει στην 

δημοσιογράφο Κορίνα Τριανταφύλλου και 

τους atticatimes  για την σημασία της πλήρους 

διαλεύκανσης της τραγωδίας των Τεμπών, για 

την ανησυχία που εμπνέει η Συμφωνία των 

Πρεσπών και ό,τι αφορά στην τήρηση της, για 

την αναγκαιότητα ανάπτυξης της δυτικής 

μεριάς της πόλης της Θεσσαλονίκης και εξηγεί 

τους λόγους  για τους οποίους επιβάλλεται η 

μετεγκατάσταση της ΔΕΘ στη Σίνδο.

Μιχάλης
Χουρδάκης 

Ανεξάρτητος Βουλευτής Α΄Θεσσαλονίκης    
Εκπρόσωπος Τύπου Κινήματος Δημοκρατίας                                                  

«Η προσωπική μου γνώμη, αλλά νομίζω και της πλειοψηφίας των 

πολιτών,  είναι ότι σε τόσο σοβαρά θέματα, όπως είναι η Συμφωνία 

των Πρεσπών πρέπει να επιτυγχάνεται ευρεία αποδοχή τόσο στο 

κοινοβούλιο όσο και στην κοινή γνώμη»

«Στο Κίνημα Δημοκρατίας απαιτούμε πλήρη 
διαλεύκανση της υπόθεσης των Τεμπών και 

ουσιαστική απόδοση ευθυνών»

από την Κορίνα Τριανταφύλλου
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ευθύνες εκείνων που διαχειρίστηκαν ή απέκρυψαν 
κρίσιμα στοιχεία. Για αυτό, το Κίνημα Δημοκρατίας 
είχε ζητήσει με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της 
Βουλής, τη σύσταση μιας ενιαίας Προανακριτικής 
για όλους τους εμπλεκόμενους υπουργούς και για 
όλα τα αδικήματα. Προς αυτήν την κατεύθυνση, ο 
Τομέας Δικαιοσύνης του κόμματος, συνέταξε πο-

λυσέλιδη πρόταση για συμπληρωματική σύσταση 
προανακριτικής επιτροπής κατά όλων των εμπλε-

κόμενων προσώπων, ήτοι τους/τις κ.κ Μητσοτάκη, 
Γεραπετρίτη, Τριαντόπουλο, Παπαθανάση, Τσακί-
ρη, Ράπτη, Πλεύρη, η οποία αναλυτικά υπάρχει εδώ 
(https://kinimadimokratias.gr/data/3_katigoritirio.
pdf). Αυτή έχει αποσταλεί προς όλους/ες τους βου-

λευτές της αντιπολίτευσης και αναμένουμε να δού-

με έμπρακτα αν πράγματι και ποιοι θέλουν την πλή-

ρη διαλεύκανση και την απόδοση ευθυνών.
Ως σήμερα αντί για διερεύνηση, υπάρχει οργα-

νωμένη προσπάθεια συγκάλυψης και εφόσον δεν 
υπογράψουν την πρόταση μας οι βουλευτές της 
Αντιπολίτευσης, με τον τρόπο τους θα συμβάλουν 
στην παρωδία θεσμικής διαδικασίας και στην τελι-
κή συγκάλυψη. Στο Κίνημα Δημοκρατίας απαιτούμε 
πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης και ουσιαστική 
απόδοση ευθυνών, σε όλα τα επίπεδα και για αυτό 
αρνούμενοι να νομιμοποιήσουμε το αφήγημα της 
κυβέρνησης, αποχωρήσαμε από την κοινοβουλευ-

τική διαδικασία της 11ης Απριλίου για τη συζήτηση 
του πορίσματος της Προανακριτικής Επιτροπής. 

▶ Έχετε δεχθεί έντονες επιθέσεις για τη στάση 
σας απέναντι στη Συμφωνία των Πρεσπών. Που 
έγκεινται η αντίθεσή σας; Ποια είναι η πολιτική 
κατεύθυνση του Κινήματος Δημοκρατίας πάνω σε 
αυτό το θέμα;
H Επικύρωση από το Ελληνικό Κοινοβούλιο της Συμ-

φωνίας των Πρεσπών, η οποία περιλαμβάνει μεταξύ 
άλλων και την αποδοχή της νέας ονομασίας για τη 
γείτονα χώρα έγινε με μόλις 153 βουλευτές.  Η προ-

σωπική μου γνώμη, αλλά νομίζω και της πλειοψηφί-
ας των πολιτών,  είναι ότι σε τόσο σοβαρά θέματα, 
όπως είναι τα εθνικά και τα οικονομικά (π.χ. για τα 
«μνημόνια») πρέπει να επιτυγχάνεται ευρεία αποδο-

χή, τόσο στο κοινοβούλιο όσο και στην κοινή γνώμη.
Το Κίνημα Δημοκρατίας πιστεύει ότι η Συμφωνία των 
Πρεσπών ήταν μια σωστή συμφωνία, η οποία ενδυ-

ναμώνει τη θέση της χώρας μας στα Βαλκάνια και 
προάγει την ειρήνη των λαών της περιοχής. Σε κάθε 
περίπτωση, δηλώσεις αξιωματούχων της γειτονικής 
χώρας, και δη στο υψηλότερο επίπεδο, προκαλούν 
ανησυχία σε ό,τι αφορά την τήρηση της συμφωνίας, 
και αυτό θα πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη από 
την ελληνική κυβέρνηση. 

▶ Η Α' Θεσσαλονίκης αντιμετωπίζει σοβαρές πε-

ριβαλλοντικές προκλήσεις ενώ παράλληλα υπάρ-

χουν και κοινωνικές και αναπτυξιακές ανάγκες. 
Ποια είναι, κατά τη γνώμη σας, τα πιο κρίσιμα 
ζητήματα για την περιοχή και ποιες είναι οι δικές 
σας προτάσεις για μια πιο βιώσιμη και ανθρώπινη 
Θεσσαλονίκη;
Οι προκλήσεις για την περιοχή μας στην πράξη δεν 
μπορούν να χωριστούν στα εκλογικά όρια της Α’ και 
Β’ Θεσσαλονίκης, καθότι ότι γίνεται στη μία περιφέ-

ρεια αναπόδραστα επηρεάζει και την άλλη. Σε κάθε 
περίπτωση είναι αναγκαίο για την Θεσσαλονίκη να 
ξεφύγει πρώτα η ίδια από την νοοτροπία του «φτω-

χού συγγενή». Τόσα χρόνια, ζούμε στη σκιά της Αθή-

νας, και έχουμε αρκεστεί στον τίτλο της «ερωτικής 
πόλης». Σε αυτό πρωτίστως ευθύνη έχουν όλοι όσοι 
κατείχαν δημόσιες θέσεις στις τελευταίες δεκαετίες 
και αποδείχθηκαν κατώτεροι των περιστάσεων, διεκ-

δικώντας μόνο τυχόν επανεκλογή τους αντί για την 
ουσιαστική ανάπτυξη της πόλης!  
Η ανάπτυξη της δυτικής μεριάς της πόλης αποτελεί 
κομβικό σημείο. Προαστιακός στα δυτικά (φυσικά 
και επέκταση του μετρό τόσο εκεί όσο και προς το 
αεροδρόμιο), μετεγκατάσταση τη ΔΕΘ στη Σίνδο, 

δημιουργία νέων σχολείων εκεί που υπάρχει ανάγκη 
και παιδικός πληθυσμός (π.χ. Δήμος Ευόσμου-Κορ-

δελιού), και τόσα άλλα. 
Σήμερα που η τεχνητή νοημοσύνη ήδη δείχνει τη δυ-

ναμική της, και όλες οι ευρωπαϊκές πόλεις εξελίσσο-

νται, δεν είναι δυνατόν εμείς ακόμα να μην έχουμε 
λύσει τα βασικά ζητήματα της καθαριότητας, του 
κυκλοφοριακού και να έχουμε από τους υψηλότε-

ρους δείκτες ρύπανσης πανευρωπαϊκά. Το FlyOver, 
το οποίο είναι υπερκοστολογημένο, δεν αποτελού-

σε προτεραιότητα, ούτε θε ανακουφίσει την κίνηση 
όσο θα επιτύγχανε το οικονομικότερο, οικολογικό-

τερο και χρησιμότερο έργο του εξωτερικού περι-
φερειακού, για το οποίο κανείς από την κυβέρνηση 
δεν μιλάει. Πώς θα αναπτύξουμε το πράσινο στην 
πόλη, χωρίς ρηξικέλευθες προτάσεις; Μήπως πρέ-

πει μέσω ενός κεντρικού και ολοκληρωμένου χωρο-

ταξικού σχεδίου -που λείπει - να θέσουμε σημαντικά 
ερωτήματα για το ποια πόλη θέλουμε; Λύσεις υπάρ-

χουν, άλλες πιο εύκολες (π.χ. πεζοδρομήσεις, βελ-

τίωση ΜΜΜ, ποδηλατοδρόμοι, κ.λπ.) και άλλες πιο 
δύσκολες (π.χ. κίνητρα για ανταλλαγή διαμερισμά-

των/οικοπέδων στο κέντρο με άλλα στα προάστια, 
προκειμένου να γκρεμιστούν οικοδομικά τετράγωνα 
και να αναπνεύσει η πόλη, κ.λπ.)
Τα προβλήματα τα γνωρίζουμε όσοι τα βιώνουμε 
καθημερινά. Πρέπει όλοι οι φορείς της πόλης να 
συνεργαστούμε, να σκεφτούμε πως ονειρευόμαστε 
αυτήν την πόλη και να το διεκδικήσουμε, ο καθένας 
με τις δικές του δυνάμεις. Χρειαζόμαστε επειγόντως 
επανεκκίνηση!  Η Θεσσαλονίκη οφείλει να πρωτα-

γωνιστεί ως πολιτιστική, εμπορική, και βιώσιμη πόλη 
σε όλα τα Βαλκάνια. 

▶ Χρειάζεται να μετεγκατασταθεί η ΔΕΘ στα δυ-

τικά ή το προτεινόμενο σχέδιο είναι η κατάλληλη 
λύση για την πόλη;
Η κοινή λογική, αλλά και οικονομοτεχνικά κριτήρια, 
απολύτως προκρίνουν και προτείνουν μετεγκατά-

σταση τη ΔΕΘ στη Δυτική άκρη της πόλης και συγκε-

κριμένα στο οικόπεδο 800 στρεμμάτων στη Σίνδο. Η 
πρόταση αυτή, που έχει επιλεγεί και υποστηριχθεί 
από 2 πρωθυπουργούς και όλους τους δημάρχους 
της δυτικής Θεσσαλονίκης,  πραγματικά εξυπηρετεί 
μακροπρόθεσμα και συνολικά (οικονομικά, περιβαλ-

λοντικά, αναπτυξιακά) την πόλη και τους πολίτες θα 
συμβάλλει ουσιαστικά στην ανάπτυξη και στην ανα-

ζωογόνηση μιας υποβαθμισμένης περιοχής. Ταυτό-

χρονα, θα αποδοθεί ο σημερινός χώρος να αποδο-

θεί στους πολίτες ως πλήρως δημόσιο και ανοιχτό 
μητροπολιτικό πάρκο, με πράσινο, ήπια χρήση και 
ελεύθερη πρόσβαση. 
Θα μπορούσε να τεθεί στην κουβέντα παραμονή 
εξαιρετικά ήπιας εκθεσιακής δραστηριότητας (π.χ. 
εκθέσεις «μπουτίκ», πολιτιστικές δράσεις) στα τρία 
διατηρητέα κτίρια υψηλής αρχιτεκτονικής αξίας, 
όπως έχει προτείνει το Τμήμα Παραδοσιακών Οι-
κισμών και Διατηρητέων Κτιρίων του υπουργείου 
Εσωτερικών (Τομέας Μακεδονίας – Θράκης).
 Η Θεσσαλονίκη δεν αντέχει άλλη τσιμεντοποίηση 
στο κέντρο. Η προτεινόμενη «ανάπλαση» της κυβέρ-

νησης διατηρεί το εκθεσιακό κέντρο στο ίδιο σημείο, 
επεκτείνοντας τις εμπορικές χρήσεις και αποτρέπο-

ντας τη δημιουργία του πρώτου μεγάλου πνεύμονα 
πρασίνου της πόλης.
Σε κάθε περίπτωση η όποια απόφαση για το μέλλον 
της ΔΕΘ ανήκει στην κοινωνία και όχι στους εργολά-

βους ή όσους από θέσεις ευθύνης τυχόν εξυπηρε-

τούν τα συμφέροντά τους. Το Κίνημα Δημοκρατίας 
πρότεινε και στηρίζει τη διενέργεια τοπικού δημοψη-

φίσματος, ώστε οι Θεσσαλονικείς να επιλέξουν το 
μέλλον του κέντρου της πόλης τους. Υποστηρίζου-

με ένα σχέδιο που βασίζεται στον σεβασμό του δη-

μόσιου χώρου, στην περιβαλλοντική ισορροπία και 
στη δημοκρατική συμμετοχή. Η Θεσσαλονίκη μπο-

ρεί και πρέπει να αποκτήσει το μητροπολιτικό πάρκο 
που της αξίζει. 

«Είναι αναγκαίο για την Θεσσαλονίκη να 

ξεφύγει πρώτα η ίδια από την νοοτροπία 

του «φτωχού συγγενή»

συΝεΝΤευξη
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▶ Με την ιδιότητα του Καθηγητή Δημοσίου Δι-
καίου ποιες αλλαγές θα προτείνατε για το Σύ-

νταγμα;  
Η ερώτηση είναι πολύ γενική. Μπορώ εδώ να μι-
λήσω για το στόχο της επόμενης αναθεώρησης, 
που δεν είναι άλλος από την κωδικοποίηση και τη 
μεταφορά των κορυφαίων στιγμών της εμπειρίας 
μας στο Σύνταγμα. Αρχίζω από το άρθρο 86. Η 
αναθεώρησή του πρέπει να συμβάλει στην εμπέ-

δωση του αισθήματος της ισότητας στους πολί-
τες. Αιχμή της αναθεώρησης θα πρέπει να είναι η 
κατάργηση των «προανακριτικών» επιτροπών της 
Βουλής. Συνεχίζω με ένα κρίσιμο θέμα που αφορά 
την Δικαιοσύνη. Πρέπει να αυξηθεί το όριο αποχώ-

ρησης των δικαστικών λειτουργών στα 
70 έτη. Και παραμένω στα θέματα Δι-
καιοσύνης. Εδώ και χρόνια επιμένω, 
πως πρέπει στο Σύνταγμα να προ-

στεθεί η τήρηση των αποκλειστικών 
προθεσμιών που θέλει ο νομοθέτης 
για την έκδοση μιας πράξης, τη διεκ-

περαίωση μιας ενέργειας ή την έκδο-

ση μίας απόφασης των οργάνων 
της Δικαιοσύνης. Απαντώ με 
τρόπο ενδεικτικό στο ερώτημα 
σας για να καταλάβετε τον τρό-

πο που σκέφτομαι.

▶ Οι «Δημοκράτες» θα κατέ-

βουν στις επόμενες εκλογές; 
Είμαστε παρόντες στις πολι-
τικές εξελίξεις με όσες δυνά-

μεις διαθέτουμε και ταυτοχρό-

νως ως κόμμα που προσήλθε 
στο ελληνικό πολιτικό σκηνικό 
με κοινή λογική είμαστε απαλ-

λαγμένοι από μαξιμαλισμό. Αυτό 
σημαίνει ότι θα αποφασίσουμε 
όταν θα έλθει η ώρα έχοντας 
υπόψιν όλες τις παραμέτρους ορ-

θολογικά και πατριωτικά. Επί του 
παρόντος δεν έχουμε κάτι περισ-

σότερο να ανακοινώσουμε. Σε κάθε 
περίπτωση πάντως έχω ήδη δηλώ-

σει οτι φιλοδοξώ και πιστεύω οτι θα 
τα καταφέρω να είμαι στην επόμενη 
Βουλή. 

▶ Πώς αξιολογείτε τη δημοσκοπική 
άνοδο της Πλεύσης Ελευθερίας και 
την ταυτόχρονη υποχώρηση του ΠΑ-

ΣΟΚ στην τρίτη θέση; Θεωρείτε ότι 
αυτή η τάση αποτυπώνει βαθύτερες 
πολιτικές μεταβολές στο εκλογικό 
σώμα;
Στις εποχές που επιχειρείται 
η εκμετάλλευση της λαϊκής 
οργής επικρατεί εκείνος 

που λαϊκίζει περισσότερο. Δεν εκπλήσσομαι από 
την άνοδο που περιγράφετε γιατί όσο πιο ψηλά 
σηκώνει κάποιος τη σημαία του λαϊκισμού τόσο 
πιο πολύ καταφέρνει να κερδίσει μια μερίδα των 
συμπολιτών μας. Το λυπηρό είναι πως όλα τα 
κόμματα της αντιπολίτευσης στην τραγωδία των 
Τεμπών πολιτεύονται με ανευθυνότητα και επι-
πολαιότητα. Λάθος κόντρα στο λάθος συνεχώς. 
Καθημερινά αυτό αποδεικνύεται. Αντί να περιμέ-

νουν τα πορίσματα της Δικαιοσύνης ξεσηκώνουν 
το λαϊκό αίσθημα χωρίς επιβεβαιωμένα στοιχεία. 
Αυτά τα πράγματα είναι επικίνδυνα. Κανείς δεν 
ξεχνά τι περάσαμε με τις πλατείες των αγανα-

κτισμένων. Δεν πρέπει να ξανακυλήσουμε σε τέ-

τοιες καταστάσεις. 

▶ Κατά καιρούς βλέπουν το φως της δημοσι-
ότητας δημοσιεύματα που σας θέλουν είτε να 
μετακινείστε προς τη Νέα Δημοκρατία είτε να 
επιστρέφετε στο ΠΑΣΟΚ. Ποια είναι η απάντη-

σή σας σε αυτά τα σενάρια;
Το βέβαιο είναι ότι πολιτεύομαι αταλά-

ντευτα με υπευθυνότητα και σοβαρό-

τητα. Ποτέ δεν υπερίσχυσε στη δια-

δρομή μου το κομματικό συμφέρον 
σε βάρος του συμφέροντος της πα-

τρίδας μου. Τα δημοσιεύματα δεν 
προέρχονται από μένα. Αυτό που 
μπορώ σήμερα εγώ να σας πω είναι 
πως είμαι με τη σταθερότητα. Έχω 
εκπεφρασμένη άποψη γι’ αυτό και 
δεν κάνω βήμα πίσω. Τον Μάρτιο 

του 2023 όταν κάποιοι έλεγαν «πάμε 
σε εκλογές και θα δούμε μετά ποιος 
θα γίνει πρωθυπουργός» δήλωσα 
πως είμαι εναντίον της κορυφαίας 
αυτής ασάφειας γιατί συνεπάγεται 
αποσταθεροποίηση. Μακριά από 

μένα το «ας πέσει ο τάδε και μετά 
βλέπουμε». Σήμερα, λοιπόν, διαμορφώ-

νεται ένα μηδενιστικό κλίμα και αυτό με 
οδήγησε να τοποθετηθώ υπέρ της σαφή-

νειας και της σταθερότητας. Και ο νοών 
νοείτω.

”

Πρέπει να αυξηθεί το όριο 

αποχώρησης των δικαστικών

 λειτουργών στα 70 έτη επισημαίνει 

ο Ανδρέας Λοβέρδος, Πρόεδρος του 

Κόμματος ΔΗΜΟΚΡΑΤΕΣ σε μια εκ 

βαθέων συνέντευξη στην 

ηλεκτρονική εφημερίδα «Attica 

Times» και την Οικονομική 

Αναλύτρια Δάφνη Γρηγοριάδη.

Ανδρέας Λοβέρδος
Πρόεδρος Κόμματος ΔΗΜΟΚΡΑΤΕΣ

«Δεν εκπλήσσομαι από την 

άνοδο που περιγράφετε γιατί όσο 

πιο ψηλά σηκώνει κάποιος τη 

σημαία του λαϊκισμού τόσο πιο 

πολύ καταφέρνει να κερδίσει μια 

μερίδα των συμπολιτών μας»

συΝεΝΤευξη

«Είμαστε παρόντες στις 
πολιτικές εξελίξεις με όσες 

δυνάμεις διαθέτουμε»

από την Δάφνη Γρηγοριάδη 
Οικονομική Αναλύτρια
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Κυρανάκης: 

 «Δεν καταργούνται οι δυο 
μηχανοδηγοί στα τρένα

Προσθέτουμε κάμερα στην καμπίνα» 
Οι δημόσιοι υπάλληλοι θα απολύονται στα τρία λάθη

«Όχι μόνο δεν καταργείται ο ένας εκ των δυο μηχανοδηγών αλλά προστίθεται και 
προϊστάμενος αμαξοστοιχίας και κάμερες μέσα στην καμπίνα του μηχανοδηγού», δήλωσε 

σήμερα ο αναπληρωτής υπουργός Μεταφορών, Κωνσταντίνος Κυρανάκης, ενόψει της 
παρουσίασης του νομοσχεδίου για τον σιδηρόδρομο στο Υπουργικό Συμβούλιο την 

ερχόμενη Δευτέρα, 28 Απριλίου.

Τ
ις τελευταίες μέρες διαβάζω, ακούω, 
βλέπω καταγγελίες κάποιων συνδικαλιστι-
κών σωματείων που λένε ότι δήθεν υπάρχει 
πρόθεση κατάργησης του δεύτερου μηχα-

νοδηγού στις αρτηριακές αμαξοστοιχίες. 
Εκεί που υπάρχει σήμερα μέτρο επιβολής δύο μηχα-

νοδηγών. Αυτό όχι μόνο δεν αλλάζει, αλλά θα βάλου-

με και κάμερες μέσα στην καμπίνα του μηχανοδηγού 
ώστε να διαπιστώνουμε ότι όντως είναι δύο οι μηχα-

νοδηγοί στα δρομολόγια που πρέπει να είναι δύο» 
είπε χαρακτηριστικά ο αναπληρωτής υπουργός σε 
τηλεοπτική του συνέντευξη στην εκπομπή «ACTION 
ΤΩΡΑ» με τους Νίκο Υποφάντη και Ντόρα Κουτρο-

κόη.
«Η κάμερα πορείας, η οποία είναι στο εμπρόσθιο 
μέρος της αμαξοστοιχίας, της μηχανής έλξης δηλα-

δή, θα διαλειτουργεί με το σύστημα ακριβούς γεωε-

ντοπισμού ώστε τα data να επιβεβαιώνονται από την 
εικόνα άμεσα, ακόμη και πριν γίνει η επικοινωνία 
μέσω του GSMR» πρόσθεσε.
Ειδικότερα, ανέφερε πως «θα υπάρχει και μία κάμερα 
μέσα στην καμπίνα ώστε να διαπιστώνεται ότι όντως 
είναι δύο οι μηχανοδηγοί, εκεί που πρέπει να είναι. 
Και δευτερευόντως, να μην υπάρχει καμία υπόνοια 
ότι συμβαίνουν άλλα πράγματα μέσα στις καμπίνες ή 
μεταφέρονται άλλα πράγματα. Εμείς λέμε προς όλες 
τις κατευθύνσεις. Και στην Hellenic Train το λέμε και 
σε όλους: Όχι μόνο δεν καταργούνται οι δύο μηχα-

νοδηγοί, αλλά θα υπάρχει και μέσο διαπίστωσης - θα 
υπάρχει κάμερα μέσα στην καμπίνα. Πάμε σε διαφά-

νεια. Πάμε σε πρόσβαση σε στοιχεία την στιγμή που 
πρέπει και όχι διαπιστωτικά αφού συμβεί κάτι κακό».
Επίσης, ο κος Κυρανάκης σε ό,τι αφορά τον Γενι-
κό Κανονισμού Κίνησης δήλωσε πως θα πρέπει να 
αναθεωρηθεί, να εκσυγχρονιστεί.
«Είμαστε σε μία φάση αναθεώρησης του Γενικού 
Κανονισμού Κίνησης. Πρέπει να αναθεωρηθεί. Υπάρ-

χουν αρκετά πράγματα που γράφονται και είναι 
παρωχημένα, είναι αναχρονιστικά οπότε πρέπει να 
εκσυγχρονιστεί» είπε χαρακτηριστικά.
Απαντώντας σε σχετική ερώτηση έκανε λόγο για 
«επιβράβευση στους συνεπείς εργαζόμενους και 
απομάκρυνση για τους επικίνδυνους». «Υπάρχουν 
εργαζόμενοι που πάνε κάθε πρωί στη δουλειά τους 
με υψηλό αίσθημα καθήκοντος. Αυτός που κάνει 
χαβαλέ όμως θα φύγει, θα απολυθεί. Αυτοί οι οποίοι 
είναι καλοί θα επιβραβεύονται και αυτοί οι οποίοι δεν 
αντιλαμβάνονται ότι διαχειρίζονται ανθρώπινες ζωές 
θα απομακρύνονται».
Σε άλλο σημείο της συνέντευξης του, ανέφερε πως 
«Ο νέος γενικός κανονισμός θα κατηγοριοποιεί τις 
παραβάσεις σε υψηλού κινδύνου, μεσαίου κινδύ-

νου, χαμηλού κινδύνου. Αν μπει ένα τρένο στη λάθος 
γραμμή είναι υψηλού κινδύνου. Αν υπάρχει υπέρβα-

ση ορίου ταχύτητας που οδηγεί σε κίνδυνο εκτροχια-

σμού, επίσης.»

Παραβάσεις χαμηλού κινδύνου, όπως η μη αλλαγή 
επικοινωνίας από GSMR σε VHF, θα αντιμετωπίζο-

νται με επανεκπαίδευση».
«Πρέπει να αντιληφθούμε ότι διαχειριζόμαστε 
ανθρώπινες ζωές. Δεν μπορούμε να βάζουμε στο 
ίδιο καζάνι αυτόν που έχει υψηλό αίσθημα καθήκο-

ντος με αυτόν που κάνει χαβαλέ. Αυτός που κάνει 
χαβαλέ θα απομακρύνεται. Δεν φοβάμαι τη σύγκρου-

ση με συνδικαλιστές. Μπήκα σε αυτή τη θέση για να 
μη φοβάμαι». Ο αναπληρωτής υπουργός ανακοίνω-

σε άμεσες προσλήψεις και στον ΟΣΕ και στη ΡΑΣ 
και στον ΕΟΔΑΣΑΑΜ. «Θα αλλάξει ο νόμος. Θα 
γίνουν προσλήψεις άμεσες και στον ΟΣΕ και στη 
ΡΑΣ και στον ΕΟΔΑΣΑΑΜ για να γίνει στελέχωση 
ευρωπαϊκού επιπέδου. Ο σκοπός είναι να φτάσει ο 
ΟΣΕ στις 2.000 οργανικές θέσεις »ανέφερε απευ-

θύνοντας μάλιστα κάλεσμα σε Έλληνες του εξωτε-

ρικού που δουλεύουν στις σιδηροδρομικές υποδο-

μές να έρθουν εδώ και να μεταφέρουν τεχνογνωσία. 

Κλείνοντας, ο αναπληρωτής υπουργός, αναφέρθη-

κε στον κρίσιμο ρόλο του προϊσταμένου της αμαξο-

στοιχίας λέγοντας αυτός ο ρόλος καταργήθηκε επί 
ΣΥΡΙΖΑ, θα τον επαναφέρουμε. «Υπενθυμίζω - και το 
λέει το πόρισμα ξεκάθαρα - ότι ο σταθμάρχης που 
έκανε το τραγικό λάθος στα Τέμπη, είχε κάνει το ίδιο 
λάθος και δύο ώρες πριν. Τότε το κακό αποτράπηκε 
χάρη στην εμπειρία και την εκπαίδευση του συνοδού 
της αμαξοστοιχίας, δηλαδή του προϊσταμένου, ο 
οποίος εντόπισε την παραβίαση και ζήτησε απαντή-

σεις. Αυτός είχε εμπειρία παλαιότερα του λεγόμε-

νου "προϊσταμένου αμαξοστοιχίας". Ο προϊστάμενος 
λειτουργεί περίπου σαν διευθυντής του τρένου - έχει 
εκπαίδευση μηχανοδηγού, έχει εκπαίδευση σταθ-

μάρχη, ξέρει όλες τις δουλειές. Μαζί με το Ενιαίο 
Κέντρο Εποπτείας που φτιάχνουμε, θα μπορεί να 
διαπιστώνει δυνητικούς κινδύνους και να επεμβαί-
νει. Αυτός ο κρίσιμος ρόλος καταργήθηκε επί ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Τον επαναφέρουμε» κατέληξε ο κος Κυρανάκης.

ΠΟΛιΤιΚη
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Μ
ιλώντας πρόσφατα για την ελληνική 
οικονομία είπα, ότι τα καλύτερα είναι 
μπροστά μας αλλά με την ίδια ειλικρί-
νεια πρέπει να πούμε ότι όσον αφορά 
στην κλιματική κρίση τα πιο δύσκο-

λα είναι μπροστά μας και πρέπει να είμαστε έτοι-
μοι για τα χειρότερα δυνατά σενάρια και να προε-

τοιμαστούμε και να φροντίσουμε κάθε χρόνο να 
βελτιωνόμαστε», είπε χαρακτηριστικά ο πρωθυ-

πουργός, εν όψει της έναρξης της αντιπυρικής 
περιόδου την 1η Μαΐου.
«Η κλιματική κρίση είναι μαζί μας και ξέρουμε ότι 
τα καλοκαίρια μας θα είναι πιο θερμά και πιο ξηρά. 
Θα έχουμε κλιματολογικές συνθήκες που θα ευνο-

ούν την έναρξη πυρκαγιών αλλά και τη γρήγορη 
εξέλιξή τους», πρόσθεσε.
Παράλληλα ανακοίνωσε πως η διαδικασία καθα-

ρισμού των οικοπέδων πήρε παράταση έως τις 15 
Ιουνίου.
«700.000 πολίτες, καθάρισαν τα οικόπεδά τους και 
με αυτόν τον τρόπο προστάτευσαν τις περιουσίες 
τους και βοήθησαν την πυροσβεστική στην κατα-

πολέμηση των πυρκαγιών. Το υπουργείο αποφάσι-
σε και σωστά και λόγω των κλιματολογικών συνθη-

κών να δώσει μία παράταση έως τις 15 Ιουνίου στη 
διαδικασία καθαρισμού των οικοπέδων». «Κάνω 
έκκληση στους συμπολίτες μας να ξεπεράσου-

με τον περσινό αριθμό. Δείχνει ότι προστατεύ-

ουμε τη δική μας περιουσία και συμβάλλουμε σε 
μία γενική προσπάθεια να αντιμετωπίσουμε ένα 
φαινόμενο που όπως είπαμε θα γίνεται ολοένα και 
πιο δύσκολο στη διαχείρισή του», επεσήμανε ο κ. 
Μητσοτάκης.

Αντιπυρική προστασία: Πόσο 
θωρακισμένη είναι φέτος η Ελλάδα – 
Η ανανέωση του εξοπλισμού και τα νέα 
μέτρα
Μεγαλύτερος από ποτέ ο αριθμός των πυροσβε-

στικών δυνάμεων φέτος
Κατά τη διάρκεια της σύσκεψης εξετάστηκε η 
διάταξη των πυροσβεστικών δυνάμεων, οι οποίες 
φέτος αριθμούν περισσότερους από 18.000 μόνι-
μους και εποχικούς πυροσβέστες, που είναι μεγα-

λύτερος από ποτέ, ενώ το 2022 η δύναμη αποτε-

λούνταν από περίπου 15.500 άτομα. Σημαντι-
κή ενίσχυση έχει επιτευχθεί και στον στόλο των 
οχημάτων, που έχουν αυξηθεί κατά 270 την τελευ-

ταία τριετία και πλέον αγγίζουν τα 3.700. Οι μονά-

δες των δασοκομάντος (ΕΜΟΔΕ), οι πρώτες έξι 
εκ των οποίων συγκροτήθηκαν το 2022, ανέρχο-

νται πλέον σε 20 και ξεπερνούν τα 1.500 μέλη. 
Επιπλέον, το Πυροσβεστικό Σώμα θα ενισχυθεί 
για μία ακόμα χρονιά με σχεδόν 300 άτομα προε-

γκατεστημένο προσωπικό από πέντε ευρωπαϊκές 
χώρες.
Ο πρωθυπουργός και η ηγεσία του υπουργείου 
συζήτησαν την πορεία υλοποίησης του προγράμ-

ματος «ΑΙΓΙΣ» και παρουσιάστηκε ο σχεδιασμός 
για την εκτενέστερη χρήση drones στην Αττική και 
σε ευάλωτες περιοχές ανά την επικράτεια, για τον 
άμεσο εντοπισμό και την ταχεία πρώτη προσβολή 
εστιών φωτιάς.
Ειδικά για τα drones, σημειώθηκε πως οι βάσεις 
τους έχουν σχεδόν διπλασιαστεί σε σχέση με 
πέρυσι, από 45 σε 80 έως σήμερα, ενώ ο μη επαν-

δρωμένος στόλος διαθέτει εναέρια οχήματα που 

μπορούν να πετάξουν ακόμα και σε ακραίες καιρι-
κές συνθήκες και είναι εξοπλισμένα με θερμικές 
κάμερες.
Έγινε επίσης επισκόπηση των πολύπλευρων προε-

τοιμασιών που έχουν γίνει για την αποτροπή εκδή-

λωσης ή εξάπλωσης πυρκαγιών, περιλαμβανομέ-

νων των συνεχιζόμενων καθαρισμών οικοπέδων, 
του προγράμματος Antinero και των στοχευμένων 
καθαρισμών κοντά σε αρχαιολογικούς χώρους και 
στο δίκτυο μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας.

Αυστηρή επιτήρηση όλων αυτών των 
καθαρισμών και από τους Δήμους
Από την πλευρά του ο υπουργός Κλιματικής 
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας Γιάννης Κεφα-

λογιάννης ανέφερε: «Κύριε πρόεδρε, σας ευχαρι-
στούμε για τη σημερινή σας παρουσία στο υπουρ-

γείο Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 
Η παρουσία σας εδώ δηλώνει το έμπρακτο ενδια-

φέρον σας για τα ζητήματα πολιτικής προστασίας 
στη χώρα. Όπως και εσείς, και όλοι οι συνεργά-

τες σας έχετε συνδράμει άμεσα σε ό,τι έχει χρεια-

στεί στο Υπουργείο, θεσμικά και όχι μόνο, προκει-
μένου να έχουμε την καλύτερη δυνατή προετοιμα-

σία ενόψει και της κρίσιμης αντιπυρικής περιόδου.
Έχω πει δημοσίως κατ' επανάληψη ότι τα κακά 
σενάρια είναι μπροστά μας, δεν πρέπει να μας 
ξεγελά το γεγονός ότι ίσως οι κλιματολογικές 
συνθήκες φέτος φαίνονται λίγο πιο ήπιες σε σχέση 

με τα προηγούμενα χρόνια. Έφερα και το παρά-

δειγμα του Μαρτίου, όπου είχαμε πάνω από 1.350 
ενάρξεις πυρκαγιών, όπου ευτυχώς το Πυροσβε-

στικό Σώμα, μαζί και με τις εθελοντικές οργανώ-

σεις, επιχείρησε άμεσα και δεν είχαμε επέκταση 
αυτών των πυρκαγιών. Άρα, έχουμε να αντιμετωπί-
σουμε μπροστά μας ένα πολύ δύσκολο καλοκαίρι.
Όπως σας ενημερώσαμε, φέτος ξεκινάμε την αντι-
πυρική περίοδο με τον μεγαλύτερο ιστορικά αριθ-

μό όσον αφορά το Πυροσβεστικό Σώμα: 18.000 
γυναίκες και άντρες τόσο του μόνιμου προσωπι-
κού όσο και των εποχικών θα συνδράμουν, μαζί 
με περίπου 5.500 εθελοντές των οργανώσεων και 
περίπου 5.000 εθελοντές πυροσβέστες, που είναι 
-νομίζω- μία αρκετά μεγάλη δύναμη.
Και βεβαίως, υπάρχει και η ενίσχυση φέτος όσον 
αφορά τα drones: 80 έναντι 45 που υπήρχαν πέρυ-

σι. Και θα ήθελα να πω ότι αυτή την περίοδο -κάνω 
και έκκληση προς τους πολίτες- συνεχίζεται ο 
καθαρισμός των οικοπέδων, που είναι μια κρίσιμη 
παράμετρος για την πρόληψη.
Συζητήσαμε το ότι θα πρέπει να δοθεί μία παρά-

ταση για 45 περίπου μέρες, λόγω και των κλιμα-

τολογικών συνθηκών, έτσι ώστε να συνεχιστούν 
οι καθαρισμοί. Και βεβαίως, αυτό το οποίο έχω 
πει ότι φέτος θα υπάρξει και αυστηρή επιτήρηση 
όλων αυτών των καθαρισμών και από τους Δήμους 
και, βεβαίως, όπου χρειαστεί, θα επιβληθούν και 
τα κατάλληλα πρόστιμα».

Τα πιο δύσκολα της κλιματικής κρίσης είναι μπροστά μας, δήλωσε ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
κατά την επίσκεψή του στο υπουργείο Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ενώ 

ανακοίνωσε παράταση 45 ημερών της προθεσμίας για τα ακαθάριστα οικόπεδα και 
απηύθυνε έκκληση στους πολίτες να ξεπεράσουν τους περυσινούς αριθμούς.

Μητσοτάκης: 
Τα χειρότερα της κλιματικής κρίσης είναι μπροστά μας 

Παράταση έως 15 Ιουνίου για τα ακαθάριστα οικόπεδα
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Μάχη με τις φλόγες: 

Διπλασιάζονται drones και εθελοντές στην 
αντιπυρική ασπίδα της Μακεδονίας

 Κάνουμε την καλύτερη δυνατή προετοιμασία, τα φυσικά φαινόμενα, προφανώς, δε θα 
εκμηδενιστούν υπογράμμισε ο υπουργός Πολιτικής Προστασίας

Ε
υρεία σύσκεψη, με αντικείμενο τη προ-

ετοιμασία των δυνάμεων πολιτικής 
προστασίας ενόψει της αντιπυρικής 
περιόδου στην Κεντρική Μακεδονία, 
υπό τον Υπουργό Κλιματικής Κρίσης 

και Πολιτικής Προστασίας, Γιάννη Κεφαλογιάν-

νη, παρουσία και του υφυπουργού Εσωτερι-
κών (Μακεδονίας - Θράκης) Κώστα Γκιουλέκα, 
πραγματοποιήθηκε απόψε στο κτίριο του Τεχνι-
κού Επιμελητηρίου Ελλάδας/Τμήμα Κεντρικής 
Μακεδονίας.
Στη σύσκεψη συμμετείχαν, επίσης, οι βουλευ-

τές Θεσσαλονίκης, Δημήτρης Κούβελας, Στρά-

τος Σιμόπουλος, Διαμαντής Γκολιδάκης, Φάνης 
Παπάς, οι βουλευτές Πιερίας Άννα Μάνη- Παπα-

δημητρίου και Σπύρος Κουλκουδίνας, ο βουλευ-

τής Σερρών Θεόφιλος Λεονταρίδης, ο γενικός 
γραμματέας Πολιτικής Προστασίας Νίκος Πα-

παευσταθίου, ο αρχηγός του Πυροσβεστικού 
Σώματος αντιστράτηγος Θεόδωρος Βάγιας, ο 
αντιπεριφερειάρχης Θεσσαλονίκης της Περιφέ-

ρειας Κεντρικής Μακεδονίας, Κώστας Γιουτίκας, 
ο γενικός γραμματέας της Αποκεντρωμένης Δι-
οίκησης Μακεδονίας Θράκης Γιάννης Σάββας, 
δήμαρχοι, εκπρόσωποι των ενόπλων δυνάμεων 
και της αστυνομίας, εθελοντικών οργανώσεων, 
κ.α.
"Κάνουμε την σημερινή συντονιστική της Κεντρι-
κής Μακεδονίας, όπου μαζί με τα στελέχη του 
πυροσβεστικού σώματος, των ΟΤΑ πρώτου και 
δεύτερου βαθμού και βεβαίως και όλους τους 
συναρμόδιους φορείς θα συζητήσουμε τον προ-

γραμματισμό ενόψει αντιπυρικής περιόδου" δή-

λωσε ο υπουργός Κλιματικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας, Γιάννης Κεφαλογιάννης και 
αναφερόμενος, ειδικότερα, στις δυνάμεις και 
στα μέσα που θα διατεθούν για την αντιπυρική 
περίοδο στην Κεντρική Μακεδονία, πρόσθεσε:
"Θα είναι αυξημένα και τα drones σε σχέση με 
πέρυσι, σχεδόν διπλάσιος αριθμός, όπως επί-
σης αυξημένος θα είναι και ο αριθμός, συνολικά, 
της δύναμης του πυροσβεστικού σώματος, επα-

ναλαμβάνω, στην οποία περιλαμβάνονται και οι 
μόνιμοι αλλά και οι εποχικοί. Και οι εθελοντές 
μας θα είναι αυξημένοι φέτος, και το επαναλαμ-

βάνω αυτό, διότι είναι πολύ σημαντική η συνει-
σφορά τους, το έχουμε δει κατ' επανάληψη στα 
φαινόμενα που υπήρξαν τα προηγούμενα χρό-

νια. Και με αυτήν την έννοια, θεωρώ ότι πραγ-

ματικά μπαίνουμε στην μάχη με τις καλύτερες 
δυνατές συνθήκες, χωρίς να σημαίνει βεβαίως 
- θα το ξαναπώ για άλλη μία φορά - ότι τα δύ-

σκολα δεν είναι μπροστά μας. Μη μας ξεγελούν 
οι κλιματολογικές συνθήκες φέτος, μπορεί να 
φαίνεται ίσως πιο υγρός ο καιρός σε σχέση με 
τα προηγούμενα χρόνια, αυτό όμως δεν σημαί-
νει ότι δεν θα έχουμε περιστατικά και δύσκολα 
περιστατικά να αντιμετωπίσουμε".
Ο κ. Κεφαλογιάννης αναφέρθηκε και στην πρω-

ϊνή σύσκεψη στο υπουργείο Κλιματικής Κρίσης 
και Πολιτικής Προστασίας, υπό τον πρωθυπουρ-

γό, όπου ανακοινώθηκαν οι δυνάμεις και τα μέσα 
που θα διατεθούν πανελλαδικά, σε συνεργασία 
και με τις Ένοπλες Δυνάμεις και τα σώματα 
ασφαλείας, για την πολιτική προστασία και την 
δασοπυρόσβεση κατά την αντιπυρική περίοδο.
Τα στοιχεία, που δόθηκαν, αφορούν σε "80, αντί 
για 45 drones φέτος, για επιτήρηση σε όλη τη 
χώρα, που θα καλύπτουν μάλιστα το σύνολο του 
ελλαδικού χώρου" και σε "18.000 άντρες και γυ-

ναίκες του πυροσβεστικού σώματος, μόνιμους 

και εποχικούς", με τους τελευταίους να είναι αυ-

ξημένοι σε αριθμό "κατά 20% σε σχέση με το 
2023". Επίσης, θα συμβάλουν ακόμη 5.500 εθε-

λοντές από εθελοντικές οργανώσεις και άλλοι 
5000 εθελοντές πυροσβέστες.
"Θεωρώ ότι κάνουμε την καλύτερη δυνατή προ-

ετοιμασία, έχουμε πει κατ' επανάληψη, ότι τα 
φυσικά φαινόμενα, προφανώς, δε θα εκμηδενι-
στούν" τόνισε ο κ. Κεφαλογιάννης και πρόσθεσε:
"Αυτό το οποίο έχουμε χρέος ως πολιτεία, σε 
συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά 
και τους ίδιους τους πολίτες, είναι να περιορί-
σουμε τις καταστροφικές συνέπειες αυτών των 
φυσικών φαινομένων, να αποτρέψουμε βεβαί-
ως, το κυριότερο, ανθρώπινες απώλειες και να 
προστατέψουμε περιουσίες και το περιβάλλον".
Ο κ. Κεφαλογιάννης υπογράμμισε και την προε-

τοιμασία που έχει γίνει σε επίπεδο αντιπυρικών 
ζωνών και δασικών δρόμων.
"Αυτή τη στιγμή τρέχει το πρόγραμμα AntiNero 
ΙΙΙΙ , που συνδυαστικά τελευταία 4 χρόνια, ειδικά 
για την περιοχή της Κεντρικής Μακεδονίας έχει 
αποδώσει έργα συνολικής αξίας 114 εκατομμυ-

ρίων ευρώ" είπε ο κ. Κεφαλογιάννης και πρόσθε-

σε: "Αντιλαμβάνεστε ότι για πρώτη φορά και το 
εννοώ, πρώτη φορά, στην ιστορία του ελληνικού 
κράτους γίνονται τέτοιες εκτεταμένες εργασίες 
σε επίπεδο διάνοιξης αντιπυρικών ζωνών, καθα-

ρισμού δασών. Και βεβαίως, σε συνεργασία και 
με την τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία φέτος, θυ-

μίζω, έχει πάρει μία αυξημένη χρηματοδότηση 
για τους καθαρισμούς των δικών της οικοπέδων. 
Σαράντα εκατομμύρια φέτος από υπουργείο 
Εσωτερικών, έναντι 31 εκατομμυρίων πέρυσι και 
18,5 εκατομμυρίων το 2023. Δηλαδή, διπλασιά-

στηκε αυτό το ποσό, μόνο για πολιτική προστα-

σία, από το υπουργείο Εσωτερικών. Αντιλαμβά-

νεστε, ότι υπάρχουν φέτος τα εργαλεία, προκει-
μένου να κάνουμε μια καλή δουλειά".
Συντονιζόμαστε για να αντιμετωπίσουμε οποιο-

δήποτε φαινόμενο, δήλωσε ο Κ. Γκιουλέκας
Στο σκοπό της σύσκεψης, που ήταν ο καλύτερος 
συντονισμός των δυνάμεων πολιτικής προστασί-
ας, ενόψει της αντιπυρικής περιόδου, αναφέρ-

θηκε ο υφυπουργός Εσωτερικών (Μακεδονίας 

- Θράκης) Κώστας Γκιουλέκας.
"Συνδιοργανώνουμε μία σύσκεψη σε επίπεδο 
Κεντρικής Μακεδονίας για να μπορέσουμε να 
συντονίσουμε όλες αυτές τις δυνάμεις και να 
δούμε τι θα πρέπει να προσέξουμε, πού θα πρέ-

πει να ρίξουμε το βάρος των προσπαθειών μας" 
δήλωσε ο κ. Γκιουλέκας και πρόσθεσε:
"Η σύσκεψη αυτή θα έχει και συνέχεια. Αύριο 
το πρωί στην Κοζάνη θα συνεδριάσουμε σε μία 
αντίστοιχη σύσκεψη των φορέων της Δυτικής 
Μακεδονίας για τον αντίστοιχο λόγο και την 
επόμενη εβδομάδα -μένει να το συμφωνήσουμε 
με τον υπουργό για να βρούμε ένα κοινό χρόνο - 
θα κάνουμε μία σύσκεψη στην Κομοτηνή για την 
ευρύτερη Περιφέρεια της Ανατολικής Μακεδο-

νίας και Θράκης".
Ο υφυπουργός σημείωσε ότι η περσινή σύσκε-

ψη φορέων για την αντιπυρική περίοδο ήταν σε 
επίπεδο Μακεδονίας - Θράκης, αλλά φέτος απο-

φασίστηκε να γίνει από μία σύσκεψη ξεχωριστά 
σε κάθε περιφέρεια.
"Έτσι πιστεύουμε ότι μπορούμε να συντονίσου-

με καλύτερα τις δυνάμεις μας. Να δούμε, πώς 
μπορεί ο ένας να συμπληρώσει τον άλλον, εάν 
π.χ. κάποιος δήμος έχει μέσα, τα οποία μπορούν 
να διατεθούν σε μία γειτονική ενδεχομένως πε-

ριοχή πέρα από τη δική του, βυτιοφόρα, εκσκα-

φείς για να δημιουργηθούν αναχώματα, ή οτιδή-

ποτε άλλο, σε μία περίπτωση πυρκαγιάς. Αυτό 
το σκοπό έχει η σύσκεψη, να γνωρίζουμε όλα τα 
μέσα, να συντονίσουμε καλύτερα τις δυνάμεις 
- και κυρίως βεβαίως το αρμόδιο υπουργείο, το 
υπουργείο, του οποίου προΐσταται ο Γιάννης Κε-

φαλογιάννης - ακριβώς για να μπορέσουμε να 
προλάβουμε, όπως είπα, οποιοδήποτε ενδεχό-

μενο. Ευχόμαστε να μην υπάρχει κανένα συμβάν 
σοβαρό, αλλά δυστυχώς η πείρα έχει διδάξει και 
η κλιματική αλλαγή μας δείχνει, ότι πρέπει να 
είμαστε προετοιμασμένοι για όλα".
"Από πέρυσι, έχουμε και την διάθεση ενός ολό-

κληρου τμήματος των Ενόπλων Δυνάμεων για 
την εξυπηρέτηση τέτοιων έκτακτων συμβάντων, 
ακριβώς για να έχουμε και ακόμη μεγαλύτερες 
δυνάμεις, οι οποίες θα προστρέξουν οπουδήπο-

τε χρειαστεί" πρόσθεσε ο κ. Κώστας Γκιουλέκας.

εΛΛαδα
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Για το πώς πρέπει να καθορίζεται ο κατώτατος μισθός και τις συλλογικές συμβάσεις εργασίας μιλά 
ο Σπύρος Μήτσουρας,  δικηγόρος εργατικού δικαίου στην ηλεκτρονική εφημερίδα «Attica Times» 

και την Οικονομική Αναλύτρια Δάφνη Γρηγοριάδη.

Σπύρος Μήτσουρας  
Δικηγόρος Εργατικού Δικαίου

Επάνοδος στη συλλογική αυτονομία 

▶Τι προβλέπει ο Νόμος για τον καθορισμό 
του κατωτάτου μισθού στην Ελλάδα;
Για να γίνει αντιληπτό τι προβλέπεται από τη 
Νομοθεσία σε επίπεδο κανόνων δικαίου τυπικής 
ισχύος ουσιαστικού ή τυπικού νόμου πρέπει να 
αναφέρουμε τι προβλέπει το Ελληνικό Σύνταγ-

μα για τον τρόπο καθορισμού του κατώτατου 
νόμιμου μισθού στην Ελλάδα. Σύμφωνα με το 
άρ. 22 παρ. 2 του Συντάγματος «Mε νόμο καθο-

ρίζονται οι γενικοί όροι εργασίας, που συμπλη-

ρώνονται από τις συλλογικές συμβάσεις εργα-

σίας συναπτόμενες με ελεύθερες διαπραγμα-

τεύσεις και, αν αυτές αποτύχουν, με τους κα-

νόνες που θέτει η διαιτησία». Αυτή η διάταξη 
του Συντάγματος, με τυπική ισχύ υπεράνω κάθε 
νόμου, ορίζει ότι με «νόμο» καθορίζονται μόνον 
οι γενικοί όροι εργασίας, δηλαδή το γενικό και 
ελάχιστο πλαίσιο της παροχής εργασίας, όπως 
το ανώτατο εβδομαδιαίο και ημερήσιο ωράριο 
εργασίας, οι διατάξεις για τους κανόνες υγεί-

ας και ασφάλειας στην εργασία, οι κανόνες 
που διέπουν τις απολύσεις κλπ. Ο καθορισμός 
του κατωτάτου νόμιμου μισθού του ιδιωτικού 
τομέα, αποτελεί τον σκληρό πυρήνα του ελά-

χιστου περιεχομένου που δύνανται να έχουν οι 
συλλογικές συμβάσεις εργασίας, οι οποίες συ-

νάπτονται μεταξύ εργοδοτών και εργαζομένων 
είτε σε επίπεδο επιχείρησης, είτε κλάδου της 
οικονομίας είτε, σε κορυφαίο επίπεδο, μεταξύ 
της ΓΣΕΕ και των Εργοδοτικών Οργανώσεων. 
Παραδοσιακά, στην Ελλάδα, από τη μεταπο-

λίτευση και μετά ο κατώτατος νόμιμος μισθός 
των εργαζομένων όλης της χώρας καθοριζόταν 
κατόπιν διαπραγματεύσεων μεταξύ της ΓΣΕΕ 
και των Εργοδοτικών Οργανώσεων. Η διαδικα-

σία αυτή ήταν και είναι σύμφωνη με τον καθο-

ρισμό του κατώτατου νόμιμου μισθού, όπως ως 
διαδικασία προβλέπεται και προστατεύεται από 
το Σύνταγμα.

▶Από την είσοδο της Ελλάδας στο σύστημα 
χρηματοπιστωτικής στήριξης και τα μνη-

μόνια, το Κράτος, στην απόπειρά του να 
ελέγξει σε κεντρικό επίπεδο την οικονομία, 
άδραξε την ευκαιρία και έκανε την επιλογή 
ο κατώτατος νόμιμος μισθός του ιδιωτικού 
τομέα να ορίζεται από τον Υπουργό Εργα-

σίας.
Μετά την έξοδο της χώρας από τα μνημόνια, 
με το νέο Κώδικα Ατομικού Εργατικού Δικαίου 
και ειδικά για τα έτη 2025, 2026 και 2027 έχει 
συσταθεί μια Επιστημονική Επιτροπή και μια 
Επιτροπή Διαβούλευσης, με συμμετοχή κοινω-

νικών εταίρων και ειδικών επιστημόνων, οι οποί-
οι εισηγούνται στον Υπουργό Εργασίας και τον 
Υπουργό Εθνικής Οικονομίας τα πορίσματα της 
διαβούλευσής τους και εν τέλει οι ανωτέρω συ-

ναρμόδιοι Υπουργοί εκδίδουν Κοινή Υπουργική 
Απόφαση που ορίζει τον νέο κατώτατο νόμιμο 
μισθό, αφού λάβουν έγκριση για αυτή από την 
Κυβέρνηση.

▶Ποιος είναι ο ρόλος της κυβέρνησης και 
των κοινωνικών εταίρων στη διαδικασία 
αυτή;
Όπως προκύπτει από το ανωτέρω σύστημα κα-

θορισμού κατώτατου νόμιμου μισθού, οι μεν 
κοινωνικοί εταίροι, εργαζόμενοι και εργοδότες, 
αντί να διαπραγματεύονται απ’ ευθείας μεταξύ 
τους και το σημείο ισορροπίας της διαπραγ-

μάτευσης να αποτελέσει έναν κοινωνικά συμ-

φωνημένο κατώτατο μισθό μεταξύ των άμεσα 
ενδιαφερομένων, δυστυχώς ακόμη και σήμερα, 
αρκετά χρόνια μετά την έξοδο της χώρας από 
τα μνημόνια, οι κοινωνικοί εταίροι απλά ειση-

γούνται το ύψος του μισθού, το οποίο, τελικά 
και κυριαρχικά, αποφασίζει η Κυβέρνηση.

▶Θα πρέπει να αλλάξει ο τρόπος με τον 
οποίο αποφασίζεται ο κατώτατος μισθός; 
Θα ήταν προτιμότερο να επανέλθει το σύ-

στημα συναπόφασης μεταξύ κυβέρνησης 

από την Δάφνη Γρηγοριάδη Οικονομική Αναλύτρια
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και κοινωνικών εταίρων;
Είναι ξεκάθαρο ότι η άμεση και αναγκαστική 
ρύθμιση του κατώτατου νόμιμου μισθού, κυρι-
αρχικά, από την Κυβέρνηση αντιστρατεύεται 
ευθέως, πέραν του συστήματος που προβλέπει 
και προστατεύει το Σύνταγμα, αντιστρατεύεται 
και το σύστημα της ελεύθερης ιδιωτικής οικο-

νομίας. Και τούτο διότι αντί να ορίζει το Κράτος 
ποιος θα είναι ο κατώτατος νόμιμος μισθός, θα 
έπρεπε να έχουμε ήδη επανέλθει στο σύστημα 
της άμεσης διαπραγμάτευσης μεταξύ εργαζο-

μένων και εργοδοτών, οι οποίοι είναι εκείνοι που 
θα καθορίσουν αφενός τα όρια των βιοποριστι-
κών αναγκών και αφ’ ετέρου τις αντοχές της 
ιδιωτικής οικονομίας σε μισθολογικές παροχές 
και εν τέλει θα αποκρυσταλλώσουν τη συμφω-

νία τους, μέσω μιας Εθνικής Γενικής Συλλογικής 
Σύμβασης Εργασίας, όπως συνέβαινε επί δε-

καετίες. Ο χώρος της ιδιωτικής οικονομίας δεν 
μπορεί να ελέγχεται και να πατρονάρεται από 
καμία κρατική παρέμβαση.

▶Ενώ ο κατώτατος μισθός αυξάνεται, οι μέ-

σοι μισθοί δεν ακολουθούν τον ίδιο ρυθμό. 
Υπάρχουν νομικά κενά ή θεσμικά εμπόδια 
που εμποδίζουν μια πιο ισορροπημένη αύ-

ξηση των αποδοχών;
- Πρέπει να διευκρινίσουμε τα εξής: ο κατώτα-

τος νόμιμος μισθός είναι ο ελάχιστος μισθός 
που το Κράτος (ή κατ’ ορθή θεώρηση οι κοι-
νωνικοί εταίροι) ορίζει και ως μέγεθος είναι 
απόλυτα ελεγχόμενο και προσδιοριζόμενο. Ο 
κατώτατος νόμιμος μισθός είναι μια νομική 
έννοια. Ο μέσος μισθός είναι το αποτέλεσμα 
μιας κοινωνικής και εργασιακής παρατήρη-

σης. Οι επιστήμονες των εργασιακών σχέσεων 

παρατηρούν και ελέγχουν ένα συγκεκριμένο 
κλάδο, μια επιχείρηση, έναν παραγωγικό το-

μέα ή ακόμη και όλη την ελληνική οικονομία 
και τελικά μέσω στατιστικής μεθόδου εξάγουν 
ένα συμπέρασμα: το «μέσο» μισθό. Ο μέσος 
μισθός είναι αρκετά υψηλότερος από τον κα-

τώτατο νόμιμο και θα έλεγε κανείς ότι είναι ο 
μισθός που η «αγορά» προσφέρει για την αντί-
στοιχη εργασιακή θέση ή τα υπό έλεγχο ερ-

γασιακά, τυπικά και ουσιαστικά προσόντα του 
εργαζομένου. 
Επειδή στις περισσότερες περιπτώσεις ο μέ-

σος μισθός είναι κατά πολύ υψηλότερος από 
τον κατώτερο νόμιμο μισθό, η διαμόρφωσή 
του εξαρτάται από την ελεύθερη βούληση του 
εργοδότη να προσφέρει ένα σύνολο μισθολο-

γικών παροχών υψηλότερων από το ελάχιστο 
που ορίζει το Κράτος. Ως εκ τούτου, το μεν κα-

τώτατο νόμιμο μισθό ορίζουν οι κοινωνικοί εταί-
ροι ή εν προκειμένω το Κράτος, ως ένα ελά-

χιστο επίπεδο βιοποριστικής αντιπαροχής της 
εργασίας, το δε «μέσο» μισθό προσδιορίζουν, 
κατά την ανέλεγκτη νομικά, επιχειρηματική 
τους βούληση οι εργοδότες. Νομικό εμπόδιο 
ή κώλυμα, ως εκ τούτου, για την αύξηση του 
«μέσου μισθού», δεν υφίσταται. Αυτό που υφί-
σταται είναι οι περιορισμένες οικονομικές δυ-

νατότητες των ελληνικών επιχειρήσεων, αν τις 
δει κανείς μέσα στο παγκόσμιο επιχειρηματικό 
πεδίο, αλλά και οι ελλιπέστατες γνώσεις για το 
πεδίο της οικονομίας της εργασίας και οι φο-

βικές διαθέσεις των εκπροσώπων του ελληνι-
κού κεφαλαίου να εμπιστευτούν τη διαδικασία 
αύξησης των μισθολογικών παροχών του προ-

σωπικού που απασχολούν, ως μεθόδου άμεσης 
αύξησης της παραγωγικότητας.   

▶Ποια είναι η σημερινή κατάσταση των συλ-

λογικών συμβάσεων εργασίας στην Ελλάδα; 
Πιστεύετε ότι απαιτούνται θεσμικές παρεμ-

βάσεις για την ενίσχυσή τους;
Από την έξοδο της χώρας από τα μνημόνια και 
εντεύθεν, ο χώρος της εργασίας αρχίζει, δειλά 
δειλά, να βρίσκει το βηματισμό του, όσον αφο-

ρά τη σύναψη συλλογικών συμβάσεων εργασί-
ας. Απέχουμε πολύ από την προ των μνημονίων 
εποχή, αλλά νομίζω ότι μπορούμε να είμαστε 
συγκρατημένα αισιόδοξοι. Αυτό που θα πρέπει 
άμεσα θεσμικά να γίνει, αν θέλουμε να αφήσουμε 
τους κοινωνικούς εταίρους να αυτορρυθμίσουν 
το επίπεδο μισθών στην ιδιωτική οικονομία, είναι 
να αποδομήσουμε τελείως κάθε είδους κρατική 
παρέμβαση και ετεροπροσδιορισμό των μισθών 
από το Κράτος.

συΝεΝΤευξη

Είναι ξεκάθαρο ότι η άμεση και 

αναγκαστική ρύθμιση του κατώτατου 

νόμιμου μισθού, κυριαρχικά, από την 

Κυβέρνηση αντιστρατεύεται ευθέως, 

πέραν του συστήματος που προβλέπει 

και προστατεύει το Σύνταγμα,

 αντιστρατεύεται και το σύστημα της 

ελεύθερης ιδιωτικής οικονομίας
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Τασούλας για τη Γενοκτονία 
των Αρμενίων: «Ύψιστη 
εθνική υποχρέωση 
η αποκατάσταση της 
ιστορικής αλήθειας»

 Ζωή Κωνσταντοπούλου, η ελπίδα της 
ελληνικής Αριστεράς;

Γ
ια τους ένθερμους υποστηρικτές της η 
Ζωή Κωνσταντοπούλου είναι μία γεν-

ναία μαχήτρια που στρέφεται ακούρα-

στα εναντίον των κυβερνόντων στην 
Ελλάδα. Στα μάτια τους είναι η Ζαν ντ’ 

Αρκ της Ελλάδας, η νέα αριστερή ελπίδα της 
χώρας. Οι πιο σκληροί επικριτές της βέβαια τη 
βλέπουν αλλιώς. Γι' αυτούς, οι περισσότεροι 
εκ των οποίων είναι άντρες από το συντηρη-

τικό κυβερνητικό στρατόπεδο, αποτελεί ένα 
αντιπαθητικό πρόσωπο που δεν αξίζει κανέναν 
σεβασμό. Οι πολιτικοί της αντίπαλοι επιτίθε-

νται στην ιδρύτρια και πρόεδρο της Πλεύσης 
Ελευθερίας με λύσσα και τη μέγιστη δυνατή 
περιφρόνηση», αναφέρει η γερμανική εφημε-

ρίδα, σύμφωνα με τη Deutsche Welle.
Εκείνη όμως «παραμένει ψύχραιμη», συνεχίζει 
το γερμανικό μέσο. «Και αυτό αποφέρει καρ-

πούς: Σύμφωνα με τις τελευταίες δημοσκο-

πήσεις η Πλεύση Ελευθερίας αναδεικνύεται 
δεύτερη δύναμη στην Ελλάδα με 17,9%, πίσω 
μόνο από το συντηρητικό κυβερνών κόμμα της 
Νέας Δημοκρατίας του πρωθυπουργού Κυριά-

κου Μητσοτάκη – ένα τεράστιο άλμα σε σύ-

γκριση με τις τελευταίες εκλογές του Ιουνίου 
του 2023, όταν το κόμμα της κατάφερε οριακά 
να υπερβεί το όριο του 3% και να μπει έτσι για 
πρώτη φορά στο ελληνικό κοινοβούλιο.
Οι αναλυτές στην Αθήνα συμφωνούν στο εξής: 
πως η εξαιρετικά εύγλωττη επικεφαλής της 
Πλεύσης Ελευθερίας δίνει μία ισχυρή ώθηση 

στο κόμμα της, πρωτίστως λόγω του πάθους 
που επιδεικνύει τόσο στη Βουλή όσο και στο 
επάγγελμά της ως δικηγόρος για τη διερεύνη-

ση του τραγικού σιδηροδρομικού δυστυχήμα-

τος των Τεμπών. Η 48χρονη προβάλλεται ως 
προστάτιδα της δημοκρατίας και του κράτους 
δικαίου, που η κυβέρνηση Μητσοτάκη υπονο-

μεύει ολοένα και περισσότερο».
Όσον αφορά τη σταδιοδρομία της στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ, η taz αναφέρει πως η Κωνσταντοπούλου 
«αποτέλεσε στα 38 της χρόνια τη νεότερη 
πρόεδρο του κοινοβουλίου. Ωστόσο τον Ιού-

λιο του 2015 τα έσπασε με τον ΣΥΡΙΖΑ – και 
μέχρι σήμερα κατηγορεί τον τότε πρωθυπουρ-

γό Αλέξη Τσίπρα ότι μετά το ξεκάθαρο "Όχι” 
στο δημοψήφισμα για το αυστηρό πρόγραμμα 
λιτότητας αυτός έκανε μία θεαματική αλλαγή 
ρότας.
Αυτό ήταν ένα "ασυγχώρητο λάθος”, όπως 
επέκρινε η Κωνσταντοπούλου. Εγκατέλειψε 
τον ΣΥΡΙΖΑ και τον Απρίλιο του 2016 ίδρυσε 
την Πλεύση Ελευθερίας. Τάχθηκε υπέρ της δι-
αγραφής του ελληνικού δημοσίου χρέους, το 
οποίο θεωρεί αποδεδειγμένα μη βιώσιμο. […] 
Η Κωνσταντοπούλου υποστηρίζει επίσης με 
σθένος τα δικαιώματα της ΛΟΑΤΚΙΑ+ κοινότη-

τας. Αποτελεί δε και τη μοναδική γυναίκα ανά-

μεσα στους προέδρους των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων. Είναι όμως έτοιμη να γίνει η πρώτη 
γυναίκα πρωθυπουργός της Ελλάδας; "Φυσικά 
και προετοιμάζομαι για αυτό”, λέει η ίδια».

Αφιέρωμα στη Ζωή Κωνσταντοπούλου φιλοξενεί η tagesze-
itung, με αφορμή την άνοδο της Πλεύσης Ελευθερίας στις 

δημοσκοπήσεις.

Μήνυμα για την σημερινή 110η θλιβερή επέτειο 
της Γενοκτονίας των Αρμενίων έστειλε ο Κώ-

στας Τασούλας.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, σε δήλωσή του 
σημείωσε πως την σημερινή ημέρα «θυμόμα-

στε και τιμάμε τη μνήμη ενάμισι εκατομμυρίου 
αθώων θυμάτων της».
«Αποτελεί ύψιστη εθνική υποχρέωση, τόσο 
προς τη μνήμη των ανθρώπων αυτών, όσο και 
προς την ανθρώπινη συνείδησή μας, όχι μόνο 
η αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας, αλλά 
και η διαρκής επαγρύπνηση για την αποτροπή 
ανάλογων ειδεχθών εγκλημάτων στο μέλλον, 
που αντίστοιχα με τους Αρμένιους έχει υποστεί 
και ο ελληνισμός, καθώς και κάθε πράξης που 
υποκινεί, έργω και λόγω, τις διακρίσεις, τη μι-
σαλλοδοξία και τη βία» πρόσθεσε ο ΠτΔ.
Κατέληξε σημειώνοντας ότι «μόνος δρόμος για 
την ανθρωπότητα δεν είναι άλλος από εκείνον 
της ειρήνης, της συνύπαρξης και της δικαιοσύ-

νης».

Μητσοτάκης για Γενοκτονία 
Αρμενίων: Σήμερα τιμούμε 
τη μνήμη 1,5 εκατομμυρίων 
θυμάτων
Ο Έλληνας πρωθυπουργός στην ανάρτησή 
του τονίζει ότι σήμερα τιμάται η μνήμη των 1,5 
εκατομμυρίων θυμάτων της Αρμένικης Γενο-

κτονίας, αναφέροντας ταυτόχρονα ότι θα πρέ-

πει να μένουμε σε επαγρύπνηση απέναντι σε 
καθε μορφή βίας και μισαλοδοξίας.
Στην ίδια ανάρτηση ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
επισημαίνει ότι Έλληνες και Αρμένιοι συνδέο-

νται με κοινές εμπειρίες στο πέρασμα των και-
ρών.
«Έλληνες και Αρμένιοι συνδέονται με κοινές 
εμπειρίες στο πέρασμα των καιρών. Εδώ, άλ-

λωστε, βρήκαν καταφύγιο πολλά θύματα των 
διωγμών. Έγιναν μέρος του εθνικού ιστού και 
δημιουργικός βραχίονας της κοινωνίας μας. Γι’ 
αυτό και είναι ακατάλυτη η διαχρονική συμπό-

ρευση των δύο λαών για Αλήθεια, Αξιοπρέπεια 
και Δικαιοσύνη», ανέφερε μεταξύ άλλων.
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Ανδρουλάκης: 
Αγωνιζόμαστε για τη 
διεθνή αναγνώριση της 
Γενοκτονίας των Αρμενίων

Φάμελλος: 

Η κυβέρνηση προσπαθεί με επιδόματα 
να αλλάξει την ατζέντα και να 

αντιμετωπίσει τη δημοσκοπική πτώση

Ο
Σ. Φάμελλος, μιλώντας στη 
συνεδρίαση του Εκτελεστικού 
Γραφείου του ΣΥΡΙΖΑ, υποστή-

ριξε ότι «το θηριώδες πλεόνα-

σμα των 11,5 δισεκατομμυρίων 
ευρώ υποχρέωσε τον κ. Μητσοτάκη να 
αποκαλύψει τις ευθύνες του και να προ-

σπαθήσει να τις καλύψει με επιδόματα».
«Η κυβέρνηση παραδέχτηκε ότι μέσω της 
έντονης φοροεπιδρομής δημιουργεί θηρι-
ώδη πλεονάσματα. Το κράτος κυριολεκτι-
κά ληστεύει τον πολίτη και τις επιχειρή-

σεις. Αυτό αποδεικνύει παράλληλα και την 
ανεπάρκεια της κυβέρνησης στη διαχείρι-
ση των δημοσιονομικών» είπε ο πρόεδρος 
του ΣΥΡΙΖΑ.

Φάμελλος: Ο κ. Μητσοτάκης, παρότι 
αναγνωρίζει τις δυσκολίες, δεν κάνει 
απολύτως τίποτα για να αλλάξει 
πολιτική
Ο Σωκράτης Φάμελλος αναφέρθηκε στον 
πρωθυπουργό, σημειώνοντας: «Ο κ. Μη-

τσοτάκης, παρότι το αναγνωρίζει, δεν 
κάνει απολύτως τίποτα για να αλλάξει 
πολιτική και να ελαφρύνει τους πολίτες, 
μειώνοντας τους άδικους έμμεσους φό-

ρους. Ο πρωθυπουργός παραδέχθηκε ότι 
υπάρχουν ευάλωτες κοινωνικές ομάδες, 
οι οποίες έχουν ανάγκη ενίσχυσης. Παρα-

δέχθηκε ότι υπάρχει έντονη ακρίβεια και 
χαμηλή αγοραστική δύναμη, όμως αρκεί-
ται σε επιδόματα για να παραπλανήσει 
την κοινή γνώμη και δεν αντιμετωπίζει την 
ακρίβεια των καρτέλ. Επίσης, παραδέχθη-

κε ότι είναι πλέον δυσβάστακτο το κόστος 
στέγασης και απαιτούνται μέτρα στήριξης 
των ενοικιαστών. Παραδέχθηκε ότι τα προ-

γράμματα "Σπίτι 1" και "Σπίτι 2" απέτυχαν. 
Το μόνο που κατάφεραν ήταν να αυξήσουν 
τις τιμές και όχι την προσφορά κατοικιών. 
Παρότι, όμως, παραδέχθηκε το πρόβλημα 
του στεγαστικού κόστους, δεν παίρνει κα-

νένα μέτρο για δημόσια πολιτική στέγης 
και προσφορά κατοικιών».
Γενικεύοντας, ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ 
υποστήριξε: «Τα πράγματα είναι πολύ ζό-

ρικα για την κυβέρνηση. Προσπαθούν με 
επιδόματα, που είναι μόνο το 10% του πλε-

ονάσματος, να αλλάξουν την ατζέντα και 
να αντιμετωπίσουν τη δημοσκοπική πτώ-

ση».

Φάμελλος για «Ομάδα Αλήθειας»: 
Φαίνεται ότι υπάρχει σύνδεση του 
μηχανισμού προπαγάνδας της ΝΔ με 
κρατικό χρήμα
Ο κ. Φάμελλος αναφέρθηκε και στις «απο-

καλύψεις για την Ομάδα Αλήθειας» λέγο-

ντας: «Φαίνεται ότι υπάρχει σύνδεση του 
μηχανισμού προπαγάνδας της ΝΔ με κρατι-
κό χρήμα. Υπήρξαν διάφορα δημοσιεύματα 
(Documento, ΒΗΜΑ, ΕφΣυν, κ.ά.) που απο-

κάλυψαν ότι δεκάδες στελέχη της ΝΔ πλη-

ρώνονται από ιδιώτες που παίρνουν χρήμα-

τα από το Δημόσιο. Εγείρονται ζητήματα 
τριγωνικών συναλλαγών, φοροαποφυγής 
και μαύρου πολιτικού χρήματος. Ένα ακό-

μα σκάνδαλο διαφθοράς της κυβέρνησης 
Μητσοτάκη».
Σχετικά με το συνέδριο και την προσυνε-

δριακή διαδικασία του ΣΥΡΙΖΑ, ο Σωκρά-

της Φάμελλος είπε ότι «συνεδριάζουν και 
δουλεύουν ήδη οι επιτροπές Καταστατικού 
και Θέσεων και ενεργοποιούνται τα μέλη 
της Κεντρικής Επιτροπής Επανεκκίνησης. 
Τα κείμενα των επιτροπών θα συζητηθούν 
στην Κεντρική Επιτροπή στις 10-11/5. Το 
Συνέδριο προγραμματίζεται για τις 12-
15/6. Κατά την προσυνεδριακή διαδικασία 
θα οργανωθούν εκδηλώσεις εξωστρέφειας 
σε όλη τη χώρα με τη συμμετοχή φορέων 
από τις τοπικές κοινωνίες, ενώ θα ανοίξει 
διαδικτυακή πλατφόρμα, ώστε τα μέλη του 
κόμματος να καταθέσουν τις προτάσεις για 
το μέλλον του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ».

Κριτική στις πρόσφατες εξαγγελίες του πρωθυπουργού 
άσκησε ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτης Φάμελλος, 
κάνοντας λόγο για «παραπλάνηση» με επιδόματα.<

Δηλωση για την επέτειο από την έναρ-

ξη της Γενοκτονίας των Αρμενίων έκα-

νε ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, Νίκος Αν-

δρουλάκης.

Ανδρουλάκης για επέτειο από 
την έναρξη της Γενοκτονίας των 
Αρμενίων
«Είναι καθήκον μας να αγωνιζόμαστε 
συνεχώς για τη διατήρηση της ιστορι-
κής μνήμης και τη διεθνή αναγνώριση 
των εγκλημάτων της Γενοκτονίας των 
Αρμενίων, των Ασσυρίων και όλων των 
ελληνικών πληθυσμών στη Μικρά Ασία 
και τον Πόντο. Είναι το μόνο ανάχω-

μα που έχουμε ως ανθρωπότητα για 
να εμποδίσουμε την επανάληψή τους 
και στο μέλλον», σημείωσε ο Νίκος 
Ανδρουλάκης, σε δήλωσή του για την 
110η επέτειο από την έναρξη της Γενο-

κτονίας των Αρμενίων.
Ο κ. Ανδρουλάκης επισήμανε την ιστο-

ρική περίοδο στην οποία συνέβη η 
γενοκτονία, αναφέροντας ότι «στην 
παρακμάζουσα Οθωμανική Αυτοκρα-

τορία οι Αρμένιοι, οι Ασσύριοι και οι 
ελληνικοί πληθυσμοί της Μικράς Ασίας 
και του Πόντου αποτέλεσαν τα θύματα 
μιας συστηματικής προσπάθειας εξό-

ντωσης από το κίνημα των Νεότουρ-

κων».
Πρόσθεσε ότι τα κοινά βιώματα του 
πόνου και του ξεριζωμού συνέδεσαν 
τους λαούς μας δημιουργώντας άρρη-

κτους δεσμούς, ενώ υπογράμμισε την 
παρουσία του πριν από 10 χρόνια στο 
Γιερεβάν στις εκδηλώσεις για τα 100 
χρόνια από τη Γενοκτονία, σε μία συ-

γκλονιστική πορεία μαζί με εκατοντά-

δες χιλιάδες ανθρώπους και το 2016, 
όταν μαζί με την Ευρωπαϊκή Αρμενική 
Ομοσπονδία συνδιοργάνωσε στο Ευ-

ρωπαϊκό Κοινοβούλιο έκθεση για την 
καταστροφή εκατοντάδων μνημείων 
πολιτιστικής κληρονομιάς μετά τη γε-

νοκτονία.

ΠΟΛιΤιΚη
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ΠΑΣΟΚ: Με 
εργασιοθεραπεία θέλει να 
ξορκίσει την εσωστρέφεια

Α. Τσίπρας: 

Η μάχη με την ακροδεξιά ξεκινά με 
τέσσερα «stop»

Σ
ε ένα πολυσέλιδο κείμενο-παρέμ-

βαση, ο πρώην πρωθυπουργός και 
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ σκιαγρα-

φεί την πορεία της μεταπολεμικής 
Δημοκρατίας στην Ευρώπη, εντοπί-

ζει τις αιτίες της πολιτικής μετατόπισης προς 
τα δεξιά και προτείνει τέσσερις στρατηγικές 
«στάσεις» (stop) για την ανάσχεση της ακρο-

δεξιάς και την ανασυγκρότηση των προοδευ-

τικών δυνάμεων.

Από τον κεϊνσιανισμό στη 
νεοφιλελεύθερη κυριαρχία
Ο κ. Τσίπρας ξεκινά με μια ιστορική αναδρομή 
στον 20ό αιώνα, τονίζοντας ότι η επικράτηση 
του κεϊνσιανισμού και η εγκαθίδρυση του κοι-
νωνικού κράτους μετά τον Β’ Παγκόσμιο Πό-

λεμο δημιούργησαν ευνοϊκό πλαίσιο για την 
ανάπτυξη των ιδεών της Αριστεράς. Ωστόσο, 
η μεταψυχροπολεμική παγκοσμιοποίηση και 
η κυριαρχία του νεοφιλελευθερισμού ανέτρε-

ψαν τις ισορροπίες υπέρ της δεξιάς, μετατοπί-
ζοντας ακόμα και τη σοσιαλδημοκρατία σε πιο 
συντηρητικές θέσεις.
Η παγκόσμια κρίση του 2008, η λιτότητα 
στην ευρωζώνη και οι γεωπολιτικές αποτυ-

χίες της Δύσης, όπως η προσφυγική κρίση, 
υπέσκαψαν περαιτέρω το οικοδόμημα της 
Δημοκρατίας και άνοιξαν τον δρόμο για την 
άνοδο της ακροδεξιάς σε πολλές ευρωπαϊ-
κές χώρες. Παράλληλα, η αμερικανική ηγε-

μονία αμφισβητείται από νέες δυνάμεις όπως 
η Κίνα, η Ρωσία και οι BRICS, φέρνοντας στο 
προσκήνιο το μοντέλο του «αυταρχικού κα-

πιταλισμού».

Το πολιτικό δίλημμα: Δημοκρατία ή 
δικαίωμα του ισχυρού;
Σε αυτό το σκηνικό, ο Τσίπρας κρούει τον κώ-

δωνα του κινδύνου και καλεί τις δημοκρατι-
κές και προοδευτικές δυνάμεις να αναλάβουν 
ιστορική ευθύνη. Παρουσιάζει τέσσερις προ-

τάσεις-«stop», που αποτελούν την πολιτική του 
πρόταση απέναντι στην κρίση:

Stop στο «δίκαιο του ισχυρού»
Ο πρώην πρωθυπουργός τονίζει την ανάγκη 
υπεράσπισης του διεθνούς δικαίου και της ει-
ρήνης, κόντρα στη λογική του πολέμου και του 
γεωπολιτικού κυνισμού. Η Ευρώπη, υποστηρίζει, 
πρέπει να παίξει ενεργό ρόλο στην ειρηνευτική 
διαδικασία στην Ουκρανία και στη Μέση Ανα-

τολή, προτάσσοντας τη διπλωματία έναντι της 
στρατιωτικής ισχύος.

Stop στη διάλυση του ευρωπαϊκού 
οράματος
Καλεί για ένα νέο σχέδιο ευρωπαϊκής ενοποί-
ησης, στηριγμένο στις προτάσεις Ντράγκι και 
Λέτα, με κοινό δανεισμό για την πράσινη μετά-

βαση, την κοινωνική συνοχή και την πολιτική 
προστασία – και όχι μόνο για την άμυνα.

Stop στην αντιμεταναστευτική 
δημαγωγία
Ζητά μια ενιαία, ρεαλιστική και ανθρώπινη με-

ταναστευτική πολιτική, με σεβασμό στη ζωή, 
καταπολέμηση των διακινητών, διαδικασίες επα-

νεγκατάστασης και ενσωμάτωσης, απέναντι σε 
όσους θέλουν «εργάτες χωρίς δικαιώματα».
 

Stop στον απομονωτισμό των 
προοδευτικών δυνάμεων
Προτείνει μια νέα διατλαντική συνεργασία 
ανάμεσα στις προοδευτικές δυνάμεις Ευρώ-

πης και ΗΠΑ, που να θυμίζει τα κινήματα κατά 
της λιτότητας και της νεοφιλελεύθερης πα-

γκοσμιοποίησης. Μόνο έτσι μπορεί να ανακτη-

θεί η εμπιστοσύνη των πολιτών στην πολιτική.

Η ανάγκη για νέα πολιτική ισορροπία
Ο κ. Τσίπρας καταλήγει με ένα σαφές μήνυμα: ο 
διαχωρισμός «κέντρο - άκρα» είναι αποπροσανα-

τολιστικός και συμβάλλει στην άνοδο της ακροδε-

ξιάς. Αντίθετα, η επιστροφή στην πολιτική αντιπα-

ράθεση μεταξύ δεξιάς και αριστεράς είναι αυτή 
που μπορεί να διασώσει τις δημοκρατικές διαδικα-

σίες, να απορροφήσει τις κοινωνικές εντάσεις και 
να γεννήσει τις πολιτικές του αύριο.

 Αντιμέτωπη με την άνοδο της ακροδεξιάς και τη διάβρωση 
των θεσμών, η Ευρώπη χρειάζεται μια νέα προοδευτική 

στρατηγική, υποστηρίζει ο Αλέξης Τσίπρας σε άρθρο του 
στην ειδική έκδοση "Turning Points" του Euro2day.gr και των 

New York Times 

 Το ΠΑΣΟΚ επιχειρεί νέα επανεκκίνηση με στόχο τη 
συσπείρωση του κομματικού μηχανισμού και την 
οριστικοποίηση του κυβερνητικού του προγράμμα-

τος, με επίκεντρο τους εργαζόμενους, τους αγρότες 
και τους ελεύθερους επαγγελματίες.
Περισσότερα από 700 μεσαία και υψηλόβαθμα κομ-

ματικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ θα συγκεντρωθούν την 
Κυριακή στο αμφιθέατρο «Μελίνα Μερκούρη» του 
Σταδίου Ειρήνης και Φιλίας, με σκοπό να συμμετά-

σχουν δημιουργικά στη «μεγάλη επανεκκίνηση» που 
επιχειρεί -για ακόμα μια φορά- ο Νίκος Ανδρουλά-

κης με αφορμή την τελική διαμόρφωση του ολοκλη-

ρωμένου κυβερνητικού προγράμματος του κόμμα-

τος, με το οποίο στα χέρια τα κομματικά στελέχη θα 
κληθούν να «οργώσουν» την Ελλάδα.
Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στην κυριακάτικη ομιλία 
του θα επιχειρήσει να πείσει αυτά τα στελέχη ότι 
καθένα τους αποτελεί πολύτιμο κρίκο στην αλυσίδα 
της πολιτικής εξόρμησης του κόμματος, που θέλει 
να πείσει την κοινωνία ότι αποτελεί την κύρια, ίσως 
και τη μόνη, υπαρκτή εναλλακτική λύση στην κυβέρ-

νηση της Νέας Δημοκρατίας και του Κυριάκου Μη-

τσοτάκη.
Προτεραιότητα σε εργαζόμενους, 
επαγγελματίες και ανάπτυξη της 
περιφέρειας
Οι κοινωνικές ομάδες στις οποίες απευθύνεται προ-

νομιακά το ΠΑΣΟΚ, όπως θα εξηγήσει ο κ. Ανδρου-

λάκης, είναι οι ελεύθεροι επαγγελματίες, οι αγρότες 
και συνολικά οι εργαζόμενοι. Σε αυτό το πλαίσιο, η 
Συνδιάσκεψη της Κυριακής θα απασχοληθεί με κε-

ντρικά προγραμματικά ζητήματα, όπως είναι η με-

ταρρύθμιση του κράτους και η περιφερειακή ανά-

πτυξη. Πρόκειται για δυο τομείς στους οποίους το 
κόμμα έχει να επιδείξει σημαντικό έργο από το κυ-

βερνητικό του παρελθόν.
Η μεγάλη συνδιάσκεψη της Κυριακής έρχεται ως 
επιστέγασμα πολλών περιφερειακών συνδιασκέψε-

ων που προηγήθηκαν, σε μια προσπάθεια της Χαρι-
λάου Τρικούπη να «ξυπνήσει» τον κομματικό μηχα-

νισμό και να τον θέσει στην υπηρεσία των πολιτικών 
επιδιώξεών της.
Στο μεταξύ, ο Νίκος Ανδρουλάκης προσπαθεί να 
κρατήσει μια «θεσμική» στάση απέναντι στην κυ-

βέρνηση, ασκώντας την επιβεβλημένη κριτική, αλλά 
αναγνωρίζοντας και τα θετικά των παροχών, ώστε 
να διαφοροποιηθεί από το «όχι σε όλα» του ΣΥΡΙΖΑ 
και να φανεί στα μάτια των κεντρογενών, μετριοπα-

θών πολιτών ως ένας πολιτικός αρχηγός που δεν δι-
στάζει να παραδεχθεί τα θετικά του αντιπάλου του. 
Συνεπώς, έχει μια ξεχωριστή αξία και η ανάδειξη των 
αρνητικών της κυβέρνησης.
Οι εσωκομματικές ισορροπίες και η πίεση 
από την Κωνσταντοπούλου
Ωστόσο, φαίνεται ότι ακόμα δεν έχει βρει καλύτερη 
απάντηση στο ερώτημα αν θα αθροίσει δυνάμεις με 
άλλους πολιτικούς φορείς της αντιπολίτευσης σε 
ένα «αντικυβερνητικό μέτωπο», αφού εμμένει στην 
αυτόνομη πορεία και στην κάθετη άρνησή του για 
μετεκλογική συνεργασία με τη Νέα Δημοκρατία —
κάτι που επιτρέπει σε πολλούς να του επιρρίψουν 
ευθύνες για μια ενδεχόμενη περίοδο ακυβερνησίας 
μετά τις επόμενες εκλογές.
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ΠΑΣΟΚ για την εκτέλεση 
στο Χαλάνδρι: Η κυβέρνηση 
θεατής στα ξεκαθαρίσματα 
λογαριασμών του 
οργανωμένου εγκλήματος

Οργιάζει το παρασκήνιο στην Αριστερά με 
παζάρια και σενάρια μετακομίσεων

Σ 

ε όλες τις πρόσφατες μετρήσεις της 
κοινής γνώμης το ΠΑΣΟΚ έχει πέσει 
στην τρίτη θέση με «καρφωμένα» τα 
ποσοστά του περί το 15%, ο ΣΥΡΙΖΑ 
έχει στρογγυλοκαθίσει σε μονοψή-

φια ποσοστά, η Νέα Αριστερά βρίσκεται με το 
ένα πόδι εκτός Βουλής και κανένα άλλο κόμμα 
αυτού του πολιτικού χώρου —με την εξαίρεση 
της Ζωής Κωνσταντοπούλου, που όμως αμφι-
σβητείται η αριστερή της ταυτότητα από τους 
παλαιούς συντρόφους της— δεν δείχνει να 
μπορεί να πείσει ένα μικρό, έστω, κομμάτι των 
πολιτών για τις προτάσεις και τις θέσεις του.
Παρ’ όλα αυτά, ή ίσως και για όλα αυτά, το πα-

ρασκήνιο είναι πλούσιο μεταξύ των κομμάτων 
της Αριστεράς. Μετά τη διχογνωμία κορυφής 
στη Νέα Αριστερά, όπου το κόμμα τάχθηκε με 
τον γραμματέα, Γαβριήλ Σακελλαρίδη, κατά 
της συμπόρευσης με τον ΣΥΡΙΖΑ όπως πρότει-
νε ο πρόεδρος του κόμματος Αλέξης Χαρίτσης, 
αλλά η πλειοψηφία των βουλευτών, που βλέπει 
από αβέβαιη έως αδύνατη την επανεκλογή της, 
είναι πρόθυμη να επανενταχθεί στους κόλπους 
του ΣΥΡΙΖΑ, επαναφέροντας με αυτό τον τρό-

πο το κόμμα στη θέση της αξιωματικής αντιπο-

λίτευσης.

Η απειλή για το ΠΑΣΟΚ και η 
στρατηγική Ανδρουλάκη
Μια τέτοια εξέλιξη θα σημάνει από τη μια μεριά 
την εκ νέου υποβάθμιση του ΠΑΣΟΚ σε τρίτο 
κόμμα ως προς την κοινοβουλευτική του δύνα-

μη, αλλά και τη διάλυση της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας της Νέας Αριστεράς, καθώς το κόμμα 
αυτό θα έχει λιγότερους από πέντε βουλευτές, 
που είναι ο ελάχιστος αριθμός για να υπάρχει 
συγκροτημένη ομάδα με τα προνόμια που της 
δίνει ο Κανονισμός της Βουλής.
Στο ΠΑΣΟΚ παρακολουθούν από απόσταση, 
αλλά με έκδηλη ανησυχία αυτές τις εξελίξεις, 
καθώς το τελευταίο που θα ήθελαν είναι να χά-

σουν την ιδιότητα της αξιωματικής αντιπολίτευ-

σης, κάτι που θα δυσκολέψει πολύ περισσότε-

ρο την προσπάθεια του Νίκου Ανδρουλάκη να 
περάσει στους πολίτες την εικόνα του ΠΑΣΟΚ 

ως της βασικής εναλλακτικής λύσης στο σύ-

στημα εξουσίας της Νέας Δημοκρατίας.
Γι’ αυτό το λόγο, πληροφορίες αναφέρουν 
ότι κάνουν συστηματική προσέγγιση με ορι-
σμένους από τους ανεξάρτητους βουλευτές, 
όπως την Αθηνά Λινού και τον Ευάγγελο Απο-

στολάκη, προκειμένου αυτοί να ακολουθήσουν 
το δρόμο που χάραξαν η Ράνια Θρασκιά και ο 
Παύλος Παππάς και να ενταχθούν στο ΠΑΣΟΚ.

Το κοινοβουλευτικό θρίλερ και η σκιά 
Τσίπρα
Ο αγώνας της Χαριλάου Τρικούπη και της Κου-

μουνδούρου είναι μακριά από τη δημοσιότητα, 
αλλά αδυσώπητος. Ο στόχος του ΣΥΡΙΖΑ με 
την πιθανή επανένταξη οκτώ βουλευτών της 
Νέας Αριστεράς είναι από τους 26 που έχει σή-

μερα να φτάσει τους 33 βουλευτές, έναν περισ-

σότερους από τους 32 που έχει το ΠΑΣΟΚ. Αν 
όμως η Χαριλάου Τρικούπη πείσει τον κ. Απο-

στολάκη και την κ. Λινού, τότε φτάνει τους 34 
κι έχει αυτή έναν παραπάνω από τον ΣΥΡΙΖΑ, 
οπότε παραμένει αξιωματική αντιπολίτευση. 
Αυτά σημαίνουν βέβαια και την οριστική αδυνα-

μία του Κινήματος Δημοκρατίας του Στέφανου 
Κασσελάκη να δημιουργήσει δική του Κοινο-

βουλευτική Ομάδα.
Γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι όλες αυτές οι δι-
εργασίες ελάχιστη, ή και καμία σημασία δεν 
έχουν για την πολιτική βάση των αριστερών και 
κεντροαριστερών κομμάτων, η οποία έχει συρ-

ρικνωθεί και δεν δείχνει κανένα σημάδι βελτί-
ωσης. Αυτές οι παρασκηνιακές διαβουλεύσεις 
γίνονται στη σκιά της πύκνωσης των δημόσιων 
παρεμβάσεων του πρώην πρωθυπουργού και 
πρώην προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξη Τσίπρα, 
μια πιθανή επανενεργοποίηση του οποίου θα 
«λύσει» τα προβλήματα στην Αριστερά, καθώς 
όλος ο ΣΥΡΙΖΑ και όλη η Νέα Αριστερά αναμέ-

νεται να προσχωρήσουν στη νέα αυτή πολιτική 
πρωτοβουλία —εάν εκδηλωθεί— με αποτέλε-

σμα η μεν Αριστερά να ενοποιηθεί σε μεγάλο 
τμήμα της και ο «πολιτικός εμφύλιος» πλέον να 
διεξάγεται μεταξύ ΠΑΣΟΚ, κόμματος Τσίπρα 
και Πλεύσης Ελευθερίας.

 Όσο συρρικνωμένη δείχνει στο εκλογικό σώμα αλλά και 
όσο αδύναμη να επιχειρήσει με επιτυχία μια προσπάθεια 

δημοσκοπικής, έστω, ανάκαμψης, τόσο δραστήρια 
αποδεικνύεται στο παρασκήνιο και στις μυστικές 

διαβουλεύσεις πίσω από τις κλειστές πόρτες η ευρύτερη 
Αριστερά και Κεντροαριστερά 

«Η μαφιόζικη επίθεση κατά του Γ. Μο-

σχούρη στο Χαλάνδρι επιβεβαιώνει με 
τον πιο δραματικό τρόπο την κλιμάκωση 
της εγκληματικότητας και την αδυναμία 
του κράτους να διασφαλίσει την έννομη 
τάξη», αναφέρουν, σε κοινή ανακοίνωσή 
τους, ο υπεύθυνος Κ.Τ.Ε. Προστασίας 
του Πολίτη ΠΑΣΟΚ - Κίνημα Αλλαγής, 
Γιώργος Μουλκιώτης και ο Τομέας Προ-

στασίας του Πολίτη του κόμματος.
Σημειώνουν ότι δεν είναι μεμονωμένο 
περιστατικό, αλλά «άλλο ένα επεισόδιο 
στην αλυσίδα βίας και εγκληματικότητας 
που αποκαλύπτει την ανικανότητα του 
επιτελικού κράτους Μητσοτάκη να αντα-

ποκριθεί σε βασικές υποχρεώσεις του». 
«Όταν τα ξεκαθαρίσματα λογαριασμών 
συμβαίνουν μέρα μεσημέρι σε κατοικη-

μένες περιοχές και περιοχές πολυσύχνα-

στων δραστηριοτήτων, με όρους εγκλη-

ματικής οργάνωσης, δεν μιλάμε για με-

μονωμένα περιστατικά. Όταν οι πολίτες 
γίνονται μάρτυρες εκτελέσεων σε κοινή 
θέα, όταν η βία αποκτά χαρακτηριστικά 
οργανωμένου εγκλήματος, η κυβέρνηση 
δεν μπορεί να παραμένει θεατής», τονί-
ζουν.
Επιπλέον, επισημαίνουν ότι «μετά από έξι 
χρόνια διακυβέρνησης, το μόνο που έχει 
να επιδείξει η Νέα Δημοκρατία είναι επι-
τελικές φωτογραφίες και επικοινωνιακές 
επιχειρήσεις», για να σχολιάσουν ότι «η 
πραγματικότητα δεν κρύβεται, οι πολίτες 
νιώθουν ολοένα και πιο απροστάτευτοι 
και η εγκληματικότητα θεριεύει».
Το ΠΑΣΟΚ εκφράζει την έντονη ανησυχία 
του «για την έξαρση της ωμής βίας» και 
καλεί την κυβέρνηση «να εγκαταλείψει 
την πολιτική της αδράνειας και της επι-
κοινωνιακής διαχείρισης».
«Το αίσθημα ασφάλειας στην καθημερι-
νότητα του κάθε πολίτη αποτελεί ύψιστο 
δικαίωμα που οφείλει να το διασφαλίζει 
η Πολιτεία ως βασική της υποχρέωση», 
υπογραμμίζεται στην ανακοίνωση και 
προστίθεται: «Οι πολίτες πλέον χόρτα-

σαν από ανέξοδα λόγια και απαιτούν 
πράξεις. Χρειάζονται ένα ολοκληρωμέ-

νο σχέδιο προστασίας, πρόληψης και 
αποτροπής της βίας, με διαφάνεια, λο-

γοδοσία και πραγματική παρουσία του 
κράτους. Η ευθύνη για την προστασία 
της κοινωνίας ανήκει ακέραια στην κυ-

βέρνηση. Η χώρα χρειάζεται μια σοβα-

ρή αξιόπιστη αντεγκληματική πολιτική 
ασφάλειας, με επίκεντρο τον πολίτη και 
όχι πολιτική ηγεσία που κρύβεται πίσω 
από γεγονότα».

ΠΟΛιΤιΚη
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Σ
αφές μήνυμα στη διεθνή επενδυτι-
κή κοινότητα στέλνει η Ελλάδα: Θα 
αποπληρώσει νωρίτερα τα δάνεια 
του πρώτου μνημονίου. Το ανακοί-
νωσε ο υπουργός Εθνικής Οικονο-

μίας και Οικονομικών Κυριάκος Πιερρακά-

κης από την έδρα του Διεθνούς Νομισματι-
κού Ταμείου στην Ουάσινγκτον στο πλαίσιο 
της εαρινής συνόδου του Ταμείου για την 
παγκόσμια οικονομία στέλνοντας έτσι ένα 
ξεκάθαρο σήμα ότι η πολιτική αυτή αποτελεί 
βασική προτεραιότητα της οικονομικής πολι-
τικής τα επόμενα χρόνια.
Παράλληλα με τη διατήρηση της δημοσιονο-

μικής σταθερότητας και των υψηλών ρυθμών 
ανάπτυξης που οδηγούν σε υψηλά πρωτογε-

νή πλεονάσματα.
Σε μια περίοδο έντονων διεθνών αναταρά-

ξεων και μεγάλης αβεβαιότητας που έχουν 
πυροδοτήσει ο πόλεμος στην Ουκρανία και 
οι εξαγγελίες για αύξηση των δασμών από 
τον Αμερικανό πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ το 
οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης καθο-

ρίζει τους άξονες της οικονομικής πολιτικής 
με στόχο τη θωράκιση της ελληνικής οικονο-

μίας.
Η Ελλάδα λόγω των ισχυρών ρυθμών ανάπτυ-

ξης και των υψηλών πρωτογενών πλεονα-

σμάτων (4,8% του ΑΕΠ ή 11,4 δισ ευρώ το 
2024) στα οποία συνέβαλαν και τα μέτρα 

για την καταπολέμηση της φοροδιαφυγής 
έχει το δημοσιονομικό περιθώριο αφενός 
να εξοφλεί πρόωρα δανειακές υποχρεώσεις 
που ανέλαβε την περίοδο των μνημονίων, 
αφετέρου να επιστρέφει κοινωνικό μέρισμα 
στους πολίτες την πρώτη δόση του οποίου, 
ύψους 1 δισ. ευρώ, ανακοίνωσε ο πρωθυ-

πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης την Τρίτη.
Θα ακολουθήσουν οι ανακοινώσεις του 
πρωθυπουργού τον Σεπτέμβριο στη ΔΕΘ με 
νέο πακέτο παρεμβάσεων με θετικό κοινω-

νικό πρόσημο, βασικό μέρος του οποίου θα 
είναι οι μειώσεις φόρων για τους συνεπείς 
φορολογούμενους της μεσαίας τάξης.
Η Ελλάδα με το πρώτο μνημόνιο του 2010 
είχε δανειστεί 52,8 δισ ευρώ. Το δάνειο 
αυτό έχει μειωθεί στα 31 δισ ευρώ λόγω των 
αποπληρωμών που έχουν γίνει στο διάστη-

μα αυτό, ενώ με την επόμενη δόση των 5,3 
δισ ευρώ που θα καταβληθεί τον Δεκέμβριο 
θα μειωθεί περαιτέρω στα επίπεδα των 26 
δισ ευρώ. Υπενθυμίζοντας ότι τα δάνεια του 
ΔΝΤ έχουν αποπληρωθεί τρία χρόνια πριν 
ο Κ.Πιερρακάκης δήλωσε από την Ουάσιν-

γκτον ότι "πρέπει να αποπληρώσουμε και 
τα δάνεια του πρώτου μνημονίου και θέλου-

με να το κάνουμε δέκα χρόνια νωρίτερα. 
Καλώς εχόντων των πραγμάτων, δεν μιλά-

με για σενάριο, αλλά για πραγματικότητα. 
Το ουσιαστικό είναι να μπορεί κανείς να το 

κάνει αυτό γιατί βγάζει βάρος από πάνω του. 
Μειώνοντας το χρέος, τα πρωτογενή πλεο-

νάσματα που δημιουργούμε φτάνουν γρηγο-

ρότερα και καλύτερα στην κοινωνία".
Το σχέδιο της κυβέρνησης έχει ήδη υποβλη-

θεί στον ESM και προβλέπει την πρόω-

ρη αποπληρωμή ενός μεγάλου μέρους των 
συνολικών υποχρεώσεων δανειακών υποχρε-

ώσεων που λήγουν στο διάστημα από το 
2033 έως και το 2041 στις οποίες περιλαμ-

βάνονται και τα δάνεια του πρώτου μνημονί-
ου. Σημειώνεται ότι από το 2024 έχουν αρχί-
σει οι πληρωμές των δόσεων για τα δάνεια 
του EFSF τα οποία ανέρχονται σε 141,8 
δισ. ευρώ με διάρκεια αποπληρωμής έως 
το 2056. Επίσης από το 2034 θα ξεκινήσει 
η εξόφληση του δανείου του ESM ύψους 86 
δισ. ευρώ με διάρκεια αποπληρωμής έως το 
2060.
Η πρόωρη αποπληρωμή δανειακών υποχρε-

ώσεων, παράλληλα με την διατήρηση των 
υψηλών ρυθμών ανάπτυξης, σύμφωνα με 
τους σχεδιασμούς του οικονομικού επιτε-

λείου, αναμένεται να οδηγήσει σε περαιτέ-

ρω μείωση του χρέους της χώρας με ταχύ-

τερους ρυθμούς.
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat που 
δημοσιεύτηκαν την Τρίτη το χρέος της Ελλά-

δας ανήλθε στο 153,6% του ΑΕΠ το 2024 
από 163,9% του ΑΕΠ το 2023.

Η Ελλάδα θα εξοφλήσει πρόωρα μέρος των δανειακών της υποχρεώσεων λόγω των 
ισχυρών ρυθμών ανάπτυξης και των υψηλών πρωτογενών πλεονασμάτων (4,8% του ΑΕΠ ή 

11,4 δισ ευρώ το 2024) 

Πρόωρη αποπληρωμή του πρώτου μνημονίου 
Το σχέδιο της κυβέρνησης και το μήνυμα στους διεθνείς επενδυτές
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Συνάντηση Πιερρακάκη με τον υπουργό 
Οικονομικών των ΗΠΑ για δασμούς και 

επενδύσεις
Μεταξύ των θεμάτων που συζητήθηκαν ήταν η  ευρύτερη οικονομική συνεργασία Αθήνας-

Ουάσιγκτον και η τεχνητή νοημοσύνη

Σ
υνάντηση με τον Αμερικανό υπουρ-

γό Οικονομικών Σκοτ Μπέσεντ και 
τον αναπληρωτή υπουργό Οικονομι-
κών Μάικ Φόλκεντερ είχε ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών 

Κυριάκος Πιερρακάκης, στο πλαίσιο της επί-
σκεψης που πραγματοποιεί στην Ουάσιγκτον με 
αφορμή την Εαρινή Σύνοδο του Διεθνούς Νομι-
σματικού Ταμείου.
Μεταξύ των θεμάτων που συζητήθηκαν ήταν η 
προσέλκυση αμερικανικών επενδύσεων σε νέ-

ους τομείς στην Ελλάδα, η ευρύτερη οικονομική 
συνεργασία Αθήνας-Ουάσιγκτον, και η τεχνητή 
νοημοσύνη.
Η συνάντηση επιβεβαιώνει το αμερικανικό εν-

διαφέρον για τις προοπτικές της ελληνικής οι-
κονομίας, η οποία βρέθηκε στο επίκεντρο των 
διεργασιών της Συνόδου του ΔΝΤ ως ένα από τα 
λίγα θετικά παραδείγματα μέσα σε μια περίοδο 
παρατεταμένης αβεβαιότητας.
Η συνάντηση πραγματοποιήθηκε παρά το βεβα-

ρημένο πρόγραμμα του Αμερικανού υπουργού, 
καθώς οι εμπορικοί εταίροι των ΗΠΑ σπεύδουν 
να εκμεταλλευτούν το παράθυρο ευκαιρίας που 
δίνει η προσωρινή αναστολή των δασμών προ-

κειμένου να διαπραγματευτούν νέες εμπορικές 
συμφωνίες.
«Απόλαυσα την επικοινωνία με τον Υπουργό 
Οικονομίας και Οικονομικών της Ελλάδας, Κυ-

ριάκο Πιερρακάκη. Ήταν χαρά μου να συζητή-

σουμε και να ακούσουμε τις απόψεις του για την 

Συνάντηση Πιερρακάκη με τον Μάικλ Κράτσιος για επενδύσεις, οικονομία και τεχνητή 
νοημοσύνη

Ο υπουργός Οικονομικών και οι επικεφαλής του 
Γραφείου Τεχνολογίας του Λευκού Οίκου επι-
βεβαίωσαν τη βούλησή τους να ενισχύσουν τη 
συνεργασία τους με στόχο την εμβάθυνση των 
διμερών σχέσεων Ελλάδας - ΗΠΑ σε τεχνολογι-
κό όσο και σε επενδυτικό επίπεδο
Συνάντηση Πιερρακάκη με τον Μάικλ Κράτσιος 
για επενδύσεις, οικονομία και τεχνητή νοημοσύ-

νη
Με τον Μάικλ Κράτσιος, διευθυντή του Γραφεί-
ου Πολιτικής για την Επιστήμη και την Τεχνολο-

γία (Office of Science and Technology Policy) 
του Λευκού Οίκου συναντήθηκε την Τετάρτη ο 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών 
Κυριάκος Πιερρακάκης στην Ουάσιγκτον.
Στο επίκεντρο της συζήτησης βρέθηκαν η οικο-

νομική πρόοδος της Ελλάδας, οι δυνατότητες 
προσέλκυσης αμερικανικών επενδύσεων, καθώς 
και οι διεθνείς εξελίξεις στον τομέα της τεχνητής 
νοημοσύνης. Η συζήτηση επανέφερε στο προ-

σκήνιο την άριστη συνεργασία που είχε ξεκινή-

σει ήδη από το 2020 στο πλαίσιο του ψηφιακού 
μετασχηματισμού, όταν οι δύο πλευρές είχαν 
αναπτύξει έναν εποικοδομητικό διάλογο για την 
ενίσχυση των τεχνολογικών καινοτομιών.
Επιπλέον, η συνάντηση επιβεβαίωσε τη βούλη-

ση και των δύο πλευρών να συνεχίσουν και να 
ενισχύσουν περαιτέρω τη συνεργασία τους, με 
στόχο την εμβάθυνση των διμερών σχέσεων Ελ-

λάδας - ΗΠΑ, τόσο σε τεχνολογικό όσο και σε 
επενδυτικό επίπεδο.
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 Χρυσοχοΐδης για Εξάρχεια: 

Δεν απαγορεύονται οι εκδηλώσεις στον λόφο του Στρέφη, 
εκτός από την κατάληψη του "Εξωστρεφή"

 "Μπορούν να κάνουν οπουδήποτε εκδηλώσεις, είτε στον λόφο του Στρέφη είτε στο θεατράκι του 
Στρέφη είτε σε κάποιον κλειστό χώρο που υπάρχει εκεί", είπε μεταξύ άλλων ο Μιχάλης Χρυσοχοΐδης 

Σ 
το θέμα των εκδηλώσεων στα Εξάρχεια, που 
έχει αποτελέσει αντικείμενο συζήτησης μετά 
τα τελευταία σοβαρά επεισόδια, αναφέρθηκε 
μεταξύ άλλων ο υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη, Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, σε συνέντευξη που 
έδωσε χθες το βράδυ στο τηλεοπτικό κανάλι ΑCTION24, 
τονίζοντας ότι δεν απαγορεύεται καμία εκδήλωση στον 
λόφο του Στρέφη ή άλλα σημεία της περιοχής, εκτός αυ-

τών που αφορούν στην κατάληψη του «Εξωστρεφή», του 
χώρου, δηλαδή, ιδιοκτησίας του δήμου που είναι σε εξέ-

λιξη εδώ και ένα χρόνο. 

Χρυσοχοΐδης: "Δεν μπορεί να κάνουμε 
εκδηλώσεις για μια κατάληψη"
«Δεν έχω καμιά διάθεση να απαγορεύσω καμιά συγκέ-

ντρωση», δήλωσε ο κ. Χρυσοχοΐδης, απαντώντας σε σχε-

τική ερώτηση και πρόσθεσε: «Για ποιο λόγο άλλωστε. Ένα 
είναι το πρόβλημα. Υπάρχει μια εκδήλωση μεθαύριο. Αυτό 
είναι το πρόβλημα που θα σας περιγράψω τώρα. Υπάρ-

χει, λοιπόν, μια εκδήλωση η οποία λέει ότι μεθαύριο είναι η 
επέτειος για τον έναν χρόνο κατάληψης του Εξωστρεφή. 
Τι είναι ο Εξωστρεφής. Ένας χώρος, ένα αναψυκτήριο του 
Δήμου παρακαλώ και ο Δήμος λένε ότι πρόκειται αυτό να 
το μισθώσει με απόφαση του Δημοτικού Συμβούλιου, σε 
κάποιον ιδιώτη. Εδώ, λοιπόν, έχουμε μια περιουσία του 
Δήμου η οποία κατελήφθη παράνομα από κάποιους. Αυτό 
δεν μπορεί να γίνει λοιπόν. Δεν μπορεί να κάνουμε εκδηλώ-

σεις για μια κατάληψη. Αυτό δεν μπορεί να γίνει. Αυτό δεν 
είναι νόμιμο». Συνεχίζοντας πάνω στο ίδιο θέμα ο υπουρ-

γός σημείωσε: «Η απαγόρευση ισχύει μόνο για την παρά-

νομη κατάληψη του Εξωστρεφή. Και εδώ τελειώνουμε. 

Μπορούν να κάνουν οπουδήποτε εκδηλώσεις. Είτε στον 
λόφο του Στρέφη είτε στο θεατράκι του Στρέφη. Είτε σε 
κάποιον κλειστό χώρο που υπάρχει εκεί. Αλλά εκδηλώσεις 
στον Εξωστρεφή όπου γίνονται παράνομα πάρτι! Τι εννοώ 
παράνομα πάρτι. Ότι έρχονται κάποιοι εκεί. Μεταφέρουν 
ποτά. Δεν ξέρω τι ποτά. Δεν ξέρω μέσα από ποιες διαδικα-

σίες. Αυτά που γίνονταν παλιά και στα πανεπιστήμια. Όλα 
αυτά τα οποία ανεχόμασταν. Αυτό λοιπόν δεν είναι ανεκτό. 
Από εκεί και πέρα ας κάνουν ό,τι θέλουν. Είναι ελεύθεροι 
να κάνουν συναυλίες, συγκεντρώσεις και οτιδήποτε άλλο».

Χρυσοχοΐδης: "Μια κανονική γειτονιά 
τα Εξάρχεια, θεαματική μείωση της 
εγκληματικότητας"
Ο κ. Χρυσοχοΐδης έδωσε επίσης στοιχεία που δείχνουν 
εντυπωσιακή μείωση της εγκληματικότητας στα Εξάρχεια 
μετά το 2019 που ανέλαβε η κυβέρνηση Μητσοτάκη, χα-

ρακτηρίζοντας την περιοχή «μια κανονική γειτονιά». Όπως 
είπε: «Για να ξεκαθαρίσουμε τα πράγματα, επειδή είμαι 
πολιτικός και πρέπει αυτά τα οποία εκφράζω και αυτό που 
εκπροσωπώ, να το εκπροσωπώ στο πλαίσιο της ειλικρί-
νειας και κυρίως της πειθούς, θέλω να σας δώσω κάποια 
στοιχεία», είπε ο υπουργός και συνέχισε: «Το 2019 που 
υπάρχει αυτή η κυβέρνηση, η κυβέρνηση Μητσοτάκη, οι 
κλοπές στα Εξάρχεια ήταν 1.482. Το '23 ήταν 347 και το 
'24 ήταν 385. Δηλαδή έχουμε μείωση 74%. Άρα, λοιπόν, 
έχει γίνει μια δουλειά στα Εξάρχεια σε ό,τι αφορά την 
εγκληματικότητα. Οι ληστείες από 210 το '18 πήγανε 17. 
Δηλαδή έχουμε μείωση 90%. Οι επιθέσεις στους αστυνο-

μικούς στα χρόνια αυτά, από το '19 μέχρι σήμερα, μέχρι 
πέρυσι δηλαδή, ήταν 149. Είναι 94. Συγγνώμη, το '24 είναι 

20. Έχουμε μείωση 86%. Λοιπόν και θα σας κάνω και μια 
αναφορά στις υποθέσεις ναρκωτικών. Όπου το '19 είχαμε 
90 υποθέσεις ναρκωτικών και τώρα έχουμε 3. Άρα, λοιπόν, 
έχουμε μια μεγάλη, θεαματική και πραγματική μείωση της 
εγκληματικότητας. Επίσης, τα Εξάρχεια, αν πάτε, υποθέτω 
θα πηγαίνετε Παρασκευοσαββατοκύριακα, σφύζουν από 
κόσμο. Είναι νέες επιχειρήσεις, επιχειρήσεις εστίασης, δι-
ασκέδασης. Είναι μια κανονική γειτονιά. Πού είναι το πρό-

βλημα; Γιατί λένε ότι ο Χρυσοχοΐδης θέλει να απαγορεύ-

σει τις συγκεντρώσεις και τις εκδηλώσεις; Καταρχήν είμαι 
περήφανος γιατί στην προηγούμενη θητεία μου, '19-'21, 
ψηφίσαμε τον νόμο για τις συγκεντρώσεις και το δικαίωμα 
του συνέρχεσθαι και ρυθμίσαμε το δικαίωμα του συνέρχε-

σθαι. Και η αστυνομία έχει υποχρέωση να προστατεύει το 
δικαίωμα του συνέρχεσθαι. Δηλαδή να προστατεύει τους 
πολίτες για να μη διαλύονται οι συγκεντρώσεις. Ίσα ίσα 
να αρχίζουν και να τελειώνουν ειρηνικά και με ασφάλεια».
Σχετικά με τις καταλήψεις σε χώρους πανεπιστημίων, ο κ. 
Χρυσοχοΐδης ανέφερε ότι δεν υπάρχουν ουσιαστικά. «Μια 
τελευταία προχθές στη Θεσσαλονίκη, στο Φυσικό, μια 
υπόθεση πάρα πολύ παλιά, 20 ετών, η οποία τελείωσε γιατί 
και οι πρυτανικές Αρχές, οι πανεπιστημιακές Αρχές θέλουν 
να αξιοποιήσουν τους χώρους. Κάτι στο Ηράκλειο, στην 
Αθήνα δεν υπάρχει τίποτα. Σκεφτείτε ότι στο Μετσόβιο, το 
κτίριο Γκίνη το αδειάσαμε πριν από τέσσερα χρόνια. Σή-

μερα ο πρύτανης στο Πολυτεχνείο κάτω, στο Μετσόβιο, 
στην Πατησίων, έχει βάλει κάμερες. Υπάρχουν ελάχιστα 
πράγματα. Δεν έχουμε καταλήψεις πια. Όποιος επιχειρεί 
να ανακαταλάβει κτίριο, προφανώς παραδίδεται το κλειδί 
στις πανεπιστημιακές Αρχές», σημείωσε ο υπουργός Προ-

στασίας του Πολίτη.

 Θα εξιχνιαστεί γρήγορα η μαφιόζικη εκτέλεση 
στο Χαλάνδρι

Ο υπουργός Προστασίας του Πολίτη Μιχάλης Χρυσοχοΐδης επιβεβαίωσε πως το θύμα ήταν γνωστό 
στις Αρχές και μέλος της Greek Mafia.

Γ
ια αλληλοεξοντώσεις στο χώρο του οργανωμένου εγκλήματος 
έκανε λόγο ο υπουργός Προστασίας του Πολίτη Μιχάλης Χρυσο-

χοΐδης με αφορμή την μαφιόζικη εκτέλεση στο Χαλάνδρι, μιλώ-

ντας στο Action 24 το βράδυ της Πέμπτης (24/4).
«Εδώ και πάνω από 15 χρόνια υπάρχει μια διαμάχη στο χώρο του 

οργανωμένου εγκλήματος και υπάρχουν αλληλοεξοντώσεις. Για πρώτη 
φορά εδώ και δύο χρόνια έχουν εξιχνιαστεί όλες οι παρόμοιες υποθέσεις 
και σε επίπεδο εκτελεστών και σε επίπεδο ηθικών αυτουργών. Είμαι βέβαι-
ος πως και αυτή η υπόθεση θα εξιχνιαστεί γρήγορα και σωστά», ανέφερε 
ο υπουργός.
«Το οργανωμένο έγκλημα είναι ένα από τους μεγάλους στόχους που έχου-

με θέσει. Είναι ένα πράγματα που πλήττει την οικονομία, την Δημοκρατία 
και την ανθρώπινη ζωή. Στόχος μας είναι η εξόντωσή του», πρόσθεσε.
Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη επιβεβαίωσε ότι το θύμα ήταν γνω-

στό πρόσωπο στις αρχές για τη δραστηριότητά του, καθώς έχει θεωρηθεί 
ότι εμπλεκόταν στις εγκληματικές ενέργειες της «Greek Mafia».
Σε ερώτηση σχετικά  με αναφορές που θέλουν τον δολοφονημένο άνδρα 
στο Χαλάνδρι να είχε ανάμιξη στη δολοφονία του δημοσιογράφου Γιώρ-

γου Καραϊβάζ, ο κ. Χρυσοχοΐδης είπε: για «σεναριολογία που δεν κάνει 
καθόλου καλό» καθώς ενώ συμπλήρωσε πως η υπόθεση αυτή «δεν εξελί-
χθηκε καλά» και «πρέπει να εργαστούμε από την αρχή για να την εξιχνιά-

σουμε».



Σ
χολιάζοντας τις δηλώσεις του Κυβερνητικού 
Εκπροσώπου και του Υπουργού Εσωτερικών, 
ο Δήμαρχος Αθηναίων Χάρης Δούκας δήλωσε:
«Η Κυβέρνηση μεθοδεύει έναν εκλογικό νό-

μο-Φρανκεστάιν για την Αυτοδιοίκηση, που κα-

ταργεί την δημοκρατική νομιμοποίηση των αιρετών της. 
Επιχειρεί με τις παρεμβάσεις της να διασφαλίσει ότι το 
παράδειγμα της Αθήνας του 2023, δεν θα ξανασυμβεί.
Τα όσα ισχυρίζεται περί ταλαιπωρίας των πολιτών για 
την κατάργηση του δεύτερου γύρου, προκειμένου να 
επιλέξουν τους Δημάρχους τους, είναι προσβολή για 
την Δημοκρατία».
Υπενθυμίζεται ότι ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύλος 
Μαρινάκης δήλωσε (Παραπολιτικά 90,1) ότι «θέλουμε 
να κάνουμε μια αλλαγή, που στόχος της είναι να μειωθεί 
η ταλαιπωρία των πολιτών και να ενισχυθεί η συμμετοχή 
σε έναν γύρο».
«Ο πυρήνας του νομοσχεδίου που θα κατατεθεί στη 
Βουλή είναι δημοτικές εκλογές με εκλογή σε έναν γύρο. 
Οι πολίτες ουσιαστικά από τον πρώτο γύρο θα έχουν 
βάλει και μια δεύτερη επιλογή έτσι ώστε να μην χρει-
αστεί να προσέρχονται ξανά», ανέφερε ο υφυπουργός 
παρά τω πρωθυπουργώ και κυβερνητικός εκπρόσωπος 
Παύλος Μαρινάκης προσθέτοντας ότι «θέλουμε να το 
κάνουμε τριάμισι χρόνια πριν τις δημοτικές και περιφε-

ρειακές έτσι ώστε να υπάρχει όλος ο χρόνος να ενημε-

ρωθούν οι αυτοδιοικητικοί ή οι εν δυνάμει συμμετέχο-

ντες για τη διαδικασία».

Χάρης Δούκας 

Η κυβέρνηση μεθοδεύει εκλογικό 
νόμο-Φρανκεστάιν για την Αυτοδιοίκηση

Για μεθοδεύσεις επί του εκλογικού νόμου για την Αυτοδιοίκηση κατηγορεί την κυβέρνηση ο δήμαρχος 
Αθηναίων Χάρης Δούκας. <

]

 Δούκας: Το Χάρβαρντ γίνεται το Πανεπιστήμιο – σύμβολο
 Το Πανεπιστήμιο Χάρβαρντ, το οποίο έχει μπει στο στόχαστρο του Ντόναλντ Τραμπ, επισκέφθηκε ο 

Δήμαρχος Αθηναίων στο πλαίσιο της επίσκεψής του στη Βοστώνη
Τη στήριξή του στη διοίκηση και τους καθηγητές του Πα-

νεπιστημίου Χάρβαρντ, το οποίο έχει μπει στο στόχαστρο 
του Προέδρου των ΗΠΑ, Ντόναλντ Τραμπ, εξέφρασε ο 
Δήμαρχος Αθηναίων Χάρης Δούκας, που επισκέφθηκε 
το Πανεπιστημιακό Ίδρυμα στο πλαίσιο του ταξιδιού του 
στη Βοστώνη.
«Στηρίζουμε την ακαδημαϊκή ελευθερία», δήλωσε ο κ. 
Δούκας, σημειώνοντας ότι η επίσκεψή του «έγινε σε μια 
κρίσιμη ώρα για το κορυφαίο Πανεπιστήμιο».
Συντάσσομαι με τους πανεπιστημιακούς
«Το Χάρβαρντ στη μακρόχρονη ιστορία του, υπερασπί-
στηκε πάντα σθεναρά τις αξίες της Ελευθερίας, της Δι-
καιοσύνης, της Δημοκρατίας. Και σήμερα με μια γενναία 
απόφαση αρνείται να εκχωρήσει την ανεξαρτησία του 
και γίνεται το Πανεπιστήμιο – σύμβολο ενάντια στην ιδε-

ολογική συμμόρφωση που επιχειρείται να του επιβληθεί. 
Μαζί του συντάσσονται 200 πρόεδροι και διοικητές Πα-

νεπιστημίων. Μαζί τους συντάσσομαι και εγώ», δήλωσε.
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ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΔΙΑΘΕΣΙΜΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 
ΚΑΙ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝωΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ

A
ρχικά να επισημάνουμε πώς κάθε τι που 
συμβάλει στην αύξηση του διαθέσιμου 
εισοδήματος των πολιτών είναι σε σωστή 
κατεύθυνση. Τα μέτρα περιλαμβάνουν 
την επιστροφή ενός ενοικίου στους ενοι-

κιαστές. Όπως καταδεικνύεται από τα στοιχεία του 
Υπουργείου Οικονομικών, το μέσο μηνιαίο ενοίκιο 
ανέρχεται σε 255 ευρώ, ποσό που είναι εξαιρετικά 
χαμηλό για τις σημερινές συνθήκες της αγοράς. Τα 
255 ευρώ μίσθωμα τον μήνα είναι τιμή επαρχίας 35 
τετραγωνικών μέτρων προ 13 ετών. Ο αριθμός αυτός 
δεν αντανακλά την πραγματικότητα του σήμερα των 
ενοικίων στις αστικές περιοχές, οι οποίες έχουν αυ-

ξηθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια, υπερβαίνοντας 
τους μέσους μισθούς σε πολλές περιοχές ιδίως στην 
Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Αυτό καταδεικνύει τη 
διάσταση μεταξύ των δηλωθέντων ενοικίων και των 
πραγματικών, και φυσικά τη φοροδιαφυγή που επι-
κρατεί στην αγορά ακινήτων.
Αξίζει να σημειώσουμε ότι ακριβώς λόγω των χαμη-

λών δηλωμένων μισθωμάτων δεν αναμένεται να χρη-

σιμοποιηθεί το σύνολο του φετινού προϋπολογισμού 
των 230 εκατομμυρίων ευρώ για την επιστροφή του 
ενοικίου στους ενοικιαστές. Αυτό δημιουργεί την δυ-

νατότητα για ανακατανομή των αδιάθετων κονδυλίων 
σε άλλες αναγκαίες ενισχύσεις. Ειδικότερα, το περίσ-

σευμα των χρημάτων θα μπορούσε να αξιοποιηθεί 
για την ενίσχυση άλλων κοινωνικών ή οικονομικών 

προγραμμάτων που είναι εξίσου κρίσιμα σε μια περί-
οδο οικονομικών πιέσεων και αβεβαιότητας.
Η ακριβή στέγη, το βασικό πρόβλημα στην Ελλάδα 
παραμένει: Τα ενοίκια σε πολλές περιοχές της χώρας 
ξεπερνούν τους μέσους μισθούς, με αποτέλεσμα οι 
πολίτες να αντιμετωπίζουν δυσκολία στην κάλυψη 
των βασικών τους αναγκών. Η μακροπρόθεσμη λύση 
βρίσκεται στην αύξηση της προσφοράς κατοικιών. 
Αυτό απαιτεί σημαντικές διαρθρωτικές αλλαγές στην 
αγορά ακινήτων, όπως η αξιοποίηση των δημόσιων 
ακινήτων, που αυτή τη στιγμή παραμένουν αναξιο-

ποίητα. Πέρα από αυτό, η εφαρμογή πρακτικών που 
αφορούν τον έλεγχο των ενοικίων, όπως πλαφόν στα 
ενοίκια με ταυτόχρονη φορολογική ελάφρυνση για 
τους ιδιοκτήτες που διατηρούν χαμηλά τα ενοίκια, 
είναι μια στρατηγική που εφαρμόζεται σε άλλες ευ-

ρωπαϊκές χώρες και θα μπορούσε να ενσωματωθεί 
στην ελληνική αγορά για τη δημιουργία πιο βιώσιμων 
συνθηκών στην αγορά.
Η ενίσχυση των συνταξιούχων με το βοήθημα των 
250 ευρώ είναι μια ακόμα θετική κίνηση του πακέτου, 
καθώς αποσκοπεί στη στήριξη ενός από τους πιο ευ-

άλωτους πληθυσμούς της κοινωνίας, αυτού των ηλι-
κιωμένων, οι οποίοι συχνά αντιμετωπίζουν σοβαρές 
δυσκολίες στην κάλυψη των βασικών τους αναγκών 
λόγω των περιορισμένων συντάξεων και του αυξα-

νόμενου κόστους ζωής. Το μέτρο αυτό έχει ιδιαίτερη 
σημασία σε μια περίοδο όπου η ακρίβεια και ο πλη-

θωρισμός πιέζουν έντονα τα νοικοκυριά, καθιστώντας 
τη στήριξη των συνταξιούχων πιο αναγκαία από ποτέ.
Το βοήθημα των 250 ευρώ δεν επηρεάζει μόνο τους 
συνταξιούχους, αλλά έχει και έμμεσο αντίκτυπο σε 
άλλες κοινωνικές ομάδες. Πολλοί ενεργοί πολίτες, κυ-

ρίως νέοι ή άτομα που βρίσκονται σε οικονομικά δύ-

σκολη θέση, εξαρτώνται από την οικονομική στήριξη 
των ηλικιωμένων μελών της οικογένειάς τους. Αυτά 
τα άτομα συχνά δέχονται χρηματική συνεισφορά από 
τους συνταξιούχους γονείς ή παππούδες τους προ-

κειμένου να ανταπεξέλθουν στις καθημερινές τους 
ανάγκες. Στον αντίποδα οφείλουμε να επισημάνουμε 
ότι πέρα από τα οικονομικά κριτήρια έχει τεθεί και ηλι-
κιακό κάτι που αφήνει εκτός συνταξιούχους κάτω των 
65 ετών.
Η αύξηση του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσε-

ων (ΠΔΕ) είναι μία σημαντική πτυχή του οικονομικού 
πακέτου. Η ενίσχυση των δημοσίων επενδύσεων εί-
ναι στρατηγικά αναγκαία σε περιόδους γεωπολιτικής 
αβεβαιότητας όπου μειώνεται η όρεξη για ιδιωτικές 
επενδύσεις. Η αύξηση των δημόσιων επενδύσεων 
μπορεί να ενισχύσει την οικονομική ανάπτυξη και να 
δημιουργήσει νέες θέσεις εργασίας, ιδιαίτερα σε το-

μείς όπως οι υποδομές, η τεχνολογία και η πράσινη 
οικονομία. Σύμφωνα Η αύξηση του ΠΔΕ μπορεί να 
επιταχύνει την ανάπτυξη, δημιουργώντας θετικούς 
πολλαπλασιαστές στην οικονομία, το οποίο θα ενθαρ-

ρύνει και ιδιωτικές επενδύσεις στο μέλλον.

Η πρόσφατη ανακοίνωση των οικονομικών μέτρων ύψους 1,1 δισεκατομμυρίων ευρώ από την 
ελληνική κυβέρνηση αποτελεί μία απάντηση στις αυξανόμενες πληθωριστικές πιέσεις και τις 

οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν τα νοικοκυριά. Στόχος των μέτρων είναι η ενίσχυση του 
διαθέσιμου εισοδήματος των πολιτών και η ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής μέσω στοχευμένων 

παρεμβάσεων μόνιμου χαρακτήρα. 

Επιμέλεια – ανάλυση  Δάφνη Γρηγοριάδη



3 Χρόνια Επιτυχίες
Το ειδησεογραφικό site atticatimes.gr  για την άμεση
και έγκυρη πληροφόρηση του αναγνωστικού κοινού
από έμπειρη δημοσιογραφική ομάδα
που επιθυμεί να συμβάλλει ως ενημερωτική φωνή 
στην ανάδειξη των καθημερινών θεμάτων που
απασχολούν την κοινωνία και την πολιτική.2 χρόνια με

>100 συνεντεύξεις σε
Υπουργούς Βουλευτές

Ευρωβουλευτές
Δημάρχους Αιρετούς

Επιστήμονες
Επιχειρηματίες

oup

Τα Βραβεία Οργανισμού Τοπικής Αυτοδιοίκησης
www.otaawards.com είναι τα μοναδικά βραβεία στη

χώρα που απευθύνονται αποκλειστικά στους Πρωτοβάθμιους
& Δευτεροβάθμιους Οργανισμούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
αναδεικνύοντας και επιβραβεύοντας δράσεις και έργα για την
Καινοτομία, τη Βιωσιμότητα, την Ποιότητα Ζωής των Πόλεων
αλλά και τις Υπηρεσίες προς τον Πολίτη για το σύνολο της
τετραετίας.

Το αποτύπωμα της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης στην  Ελληνική

πραγματικότητα

info@atticatimes.gr                                               info@dimarxos365.gr     

Το ειδησεογραφικό site atticatimes.gr  για την άμεση
και έγκυρη πληροφόρηση του αναγνωστικού κοινού
από έμπειρη δημοσιογραφική ομάδα
που επιθυμεί να συμβάλλει ως ενημερωτική φωνή 
στην ανάδειξη των καθημερινών θεμάτων που
απασχολούν την κοινωνία και την πολιτική.

150 ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ

 τώρα μέσα από 
το νέο Site
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Παπασταύρου: 
«Η Πελοπόννησος 
πρωτοπόρος στο 
ολοκληρωμένο 

σύστημα διαχείρισης 
αποβλήτων»

Στην έναρξη λειτουργίας της νέας Μονάδας 
Επεξεργασίας Αποβλήτων Περιφέρειας 

Πελοποννήσου στη Μεσσηνία ο Υπουργός 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Σταύρος 

Παπασταύρου

Τ
η Μεσσηνία επισκέφθηκε σήμερα, ο υπουργός 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Σταύρος Παπα-

σταύρου, προκειμένου να εγκαινιάσει τη νέα 
μονάδα Επεξεργασίας αποβλήτων, με την οποία 
ολοκληρώνεται το ενιαίο έργο της διαχείρισης 

στερεών αποβλήτων της Περιφέρειας Πελοποννήσου.
«Το συνολικό, ολοκληρωμένο πλέον έργο, δημιουργεί μία 
νέα πραγματικότητα στη διαχείριση των αποβλήτων στην 
Πελοπόννησο, σε σχέση με το 2019, όταν η Περιφέρεια 
Πελοποννήσου είχε σε λειτουργία μόλις έναν νόμιμο ΧΥΤΑ 
και πολλές παράνομες χωματερές, για τις οποίες η χώρα 
μας πλήρωνε πρόστιμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλιστα 
τότε, οι 21 από τις 65 περιπτώσεις προστίμων που κατα-

βάλλαμε για τις παράνομες χωματερές αφορούσαν στην 
περιφέρεια Πελοποννήσου. Σήμερα στη χώρα λειτουρ-

γούν 13 μονάδες -οι τρεις στην Πελοπόννησο-, ενώ κατα-

σκευάζονται ακόμα 24», επεσήμανε κατά τη διάρκεια του 
χαιρετισμού του ο κ. Στ. Παπασταύρου, τονίζοντας παράλ-

ληλα ότι το έργο εξυπηρετεί το σύνολο του πληθυσμού 
και των επισκεπτών της Περιφέρειας Πελοποννήσου και 
αποτελεί Σύμπραξη Δημοσίου και Ιδιωτικού Τομέα (ΣΔΙΤ), 
συνολικής επένδυσης ύψους 167 εκατ. ευρώ.

Επιστέγασμα μακροπόθεσμης στρατηγικής
Τα εγκαίνια έγιναν παρουσία ακόμη του Περιφερειάρχη 
Πελοποννήσου, κ. Δημήτρη Πτωχού, του Γενικού Γραμ-

ματέα Συντονισμού Διαχείρισης Αποβλήτων, κ. Μανώλη 
Γραφάκου, του Προέδρου και Διευθύνοντος Συμβούλου 
της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, κ. Γιώργου Περιστέρη, των Βουλευτών 
ΝΔ, κ.κ. Μίλτου Χρυσομάλλη και Περικλή Μαντά, καθώς 
και εκπροσώπων της τοπικής Αυτοδιοίκησης. Εστιάζοντας 
στα επιπλέον οφέλη που θα επιφέρει η λειτουργία της 
νέας Μονάδας Επεξεργασίας Αποβλήτων, που κατασκεύ-

ασε και πλέον λειτουργεί ο όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, ο Υπουρ-

γός υπογράμμισε ότι έχουν δημιουργηθεί 800 θέσεις εργα-

σίας κατά την κατασκευαστική περίοδο και προβλέπο-

νται 200 μόνιμες άμεσες θέσεις εργασίας κατά την περί-
οδο λειτουργίας της, δηλαδή για τα επόμενα 25 χρόνια, 
χωρίς να συνυπολογίζεται σε αυτές η τόνωση της έμμεσης 
απασχόλησης από τη λειτουργία του έργου στην περιοχή 
(μεταφορές, εμπορία ανακυκλώσιμων, κ.λπ.).
Σύμφωνα με τα στοιχεία που παρουσίασε ο κ. Παπασταύ-

ρου, η μονάδα της Μεσσηνίας διαχειρίζεται 60.000 τόνους 
αστικών στερεών αποβλήτων από τους Δήμους της Περι-
φερειακής Ενότητας Μεσσηνίας, συμβάλλοντας στη 
δραστική μείωση της ταφής και την προστασία του περι-
βάλλοντος, ενώ παράλληλα, παράγει “πράσινη” ενέργεια, 
η οποία διοχετεύεται στο δίκτυο ηλεκτρισμού της χώρας. 
«Υπολογίζεται ότι παράγονται 5.400 MWh/έτος ενέργειας, 
η οποία είναι ικανή να καλύψει τις ανάγκες 1.500 οικογενει-
ών», επισήμανε χαρακτηριστικά. Όπως είπε δε, πρόκειται 
για την τρίτη σε σειρά μονάδα, μαζί με τις μονάδες επεξερ-

γασίας αποβλήτων της Αρκαδίας και της Λακωνίας, με τις 
τρεις Μονάδες Ολοκληρωμένου Συστήματος Διαχείρισης 
Απορριμμάτων να είναι συνολικής δυναμικότητας επεξερ-

γασίας 200.000 τόνων ετησίως και να διαχειρίζονται και τα 
τρία βασικά ρεύματα αποβλήτων (ανακυκλώσιμα, σύμμει-
κτα και βιοαπόβλητα).

Εμβληματικό έργο
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας στάθηκε 
ιδιαίτερα στο γεγονός ότι η νέα Μονάδα Επεξεργασίας 
Αποβλήτων είναι ένα εμβληματικό έργο που εξυπηρετεί 
το σύνολο των κατοίκων της Πελοποννήσου και βελτιώνει 
την καθημερινότητα και την ποιότητα της ζωής τους. Τόνι-
σε δε, ότι πρόκειται για το αποτέλεσμα μιας μεθοδικής και 
ολοκληρωμένης προσπάθειας που έχει καταβληθεί από 
την Κυβέρνηση, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργει-

ας και τις Περιφέρειες για τη διαχείριση των αποβλήτων 
την τελευταία εξαετία.
«Πρόκειται για το επιστέγασμα μιας μακροπρόθεσμης 
στρατηγικής, που οφείλεται κατ’ αρχάς στον Πρωθυπουρ-

γό Κυριάκο Μητσοτάκη, ο οποίος είχε εγκαινιάσει τη Μονά-

δα Διαχείρισης Απορριμμάτων στην Αρκαδία το 2023. Οφεί-
λεται και στους προκατόχους μου, με τον κ. Θ. Σκυλακάκη 
να εγκαινιάζει και την δεύτερη Μονάδα στη Λακωνία ακρι-
βώς έναν χρόνο πριν, τον Απρίλιο του 2024. Καίριο ρόλο 
διαδραμάτισαν και οι Περιφερειακές Αρχές και τα στελέχη 
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, χάρη στην 
προσπάθεια των οποίων φθάσαμε με επιτυχία ως εδώ. Με 
τις υποδομές όπως αυτή που εγκαινιάζουμε σήμερα στην 
Μεσσηνία, η χώρα όχι μόνο αποκτά τις προϋποθέσεις να 
πετύχει τους στόχους που θέτει η Ευρώπη στη διαχείρι-
ση των αποβλήτων, αλλά περνά και σε ένα νέο, ενάρετο 
κύκλο διαχείρισης των αποβλήτων της», κατέληξε χαρα-

κτηριστικά.

Η Ελλάδα γυρίζει σελίδα
Από την πλευρά του, ο Γενικός Γραμματέας Συντονισμού 
Διαχείρισης Αποβλήτων, κ. Μανώλης Γραφάκος, δήλωσε: 
«Η σημερινή έναρξη λειτουργίας της Μονάδας Επεξεργα-

σίας Αποβλήτων στη Μεσσηνία αποτυπώνει με σαφήνεια 
ότι η Ελλάδα γυρίζει σελίδα στη διαχείριση των αποβλή-

των. Από τις 21 παράνομες χωματερές, φτάσαμε σε μια 
ολοκληρωμένη περιφερειακή διαχείριση που αποτελεί 
πρότυπο και οδηγό για όλη τη χώρα. Όταν αναλάβαμε το 
2019, λειτουργούσαν μόλις 3 μονάδες και 5 βρίσκονταν 
υπό κατασκευή· σήμερα λειτουργούν 13 μονάδες, ενώ 24 
είναι σε φάση κατασκευής. Αυτό το έργο δεν είναι απλώς 
υποδομή· είναι σύμβολο μιας νέας εποχής με σύγχρονες, 
βιώσιμες λύσεις για το περιβάλλον και τις τοπικές κοινω-

νίες».
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Σ
υνεχίζεται η πολιτική στήριξης της κυβέρνησης για 
την αντιμετώπιση της αύξησης της τιμής ηλεκτρικού 
ρεύματος κατά τη διάρκεια των χειμερινών μηνών. Το 
υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας ανακοινώ-

νει σήμερα το ύψος των επιδοτήσεων στα κυμαινό-

μενα τιμολόγια ρεύματος επιχειρήσεων για την περίοδο από 1 
Δεκεμβρίου 2024 έως και 28 Φεβρουαρίου 2025, προκειμένου 
να καλυφθεί η μεσοσταθμική αύξηση της τιμής ρεύματος για 
αυτούς τους μήνες. Το πλαίσιο ενίσχυσης αφορά επιχειρήσεις 
με κύκλο εργασιών έως 10 εκατ. ευρώ, δηλαδή περισσότερες 
από 1 εκατ. επιχειρήσεις.

Οι 3 ομάδες
Αναλυτικότερα, περιλαμβάνει 3 ομάδες επιχειρήσεων, των 
οποίων τα ποσοστά επιδοτούμενης κατανάλωσης ηλεκτρικής 
ενέργειας καθορίζονται βάσει του ετήσιου κύκλου εργασιών 
τους.
    Η 1η ομάδα αφορά νομικά ή φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα, με ετήσιο κύκλο εργασιών 
οικονομικού έτους 2023 από ·0 έως ·500.000. Η επιδότηση 
ανέρχεται σε 0,02 ·/kWh και εφαρμόζεται στο 100% της κατα-

νάλωσης της ωφελούμενης επιχείρησης.
    Η 2η ομάδα αφορά νομικά  ή φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα, με ετήσιο κύκλο εργασιών 
οικονομικού έτους 2023 από ·500.000,01 έως ·1.000.000. Η 
επιδότηση ανέρχεται σε 0,02 ·/kWh και εφαρμόζεται στο 80% 
της κατανάλωσης της ωφελούμενης επιχείρησης.
    Η 3η ομάδα αφορά φυσικά ή νομικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα, με ετήσιο κύκλο εργασιών 
οικονομικού έτους 2023 από ·1.000.000,01 έως ·10.000.000. Η 
επιδότηση ανέρχεται σε 0,02 ·/kWh και εφαρμόζεται στο 60% 
της κατανάλωσης της ωφελούμενης επιχείρησης.
Παράλληλα, οι επιχειρήσεις με ΚΑΔ 10.71, 10.72 και 96.10 
(αρτοποιεία, ζαχαροπλαστεία και καθαριστήρια) θα επωφελη-

θούν από επιδοτήσεις 0,04 ·/kWh, οι οποίες και εφαρμόζονται 
στο 100% της κατανάλωσης ανεξαρτήτως του κύκλου εργασι-
ών τους.
Επισημαίνεται ότι από τη λίστα δικαιούχων εξαιρούνται επιχει-
ρήσεις που έχουν προβεί σε διαπιστωμένη ρευματοκλοπή. Οι 
περιπτώσεις αυτές ανέρχονται σε 32 χιλιάδες, με αποτέλεσμα 
να εξοικονομηθούν συνολικά περίπου 3 εκατ. ευρώ, τα οποία 
και θα διατεθούν στον συνολικό προϋπολογισμό του πλαισίου 
ενίσχυσης.

Ο υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. 
Σταύρος Παπασταύρου, προέβη στην ακόλουθη 
δήλωση:
«Συνεχίζουμε να στηρίζουμε τις ελληνικές επιχειρήσεις, ως 
αντίβαρο στη μεσοσταθμική αύξηση της τιμής ρεύματος που 
βίωσαν τον περασμένο Δεκέμβριο, Ιανουάριο και Φεβρουάριο. 
Με αυτόν τον τρόπο, ολοκληρώνεται το πλέγμα προστασίας 
του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για οικιακούς 
καταναλωτές και επιχειρήσεις από το καλοκαίρι του 2024 μέχρι 
και σήμερα. Η κυβέρνηση ενισχύει εμπράκτως τους πρωταγω-

νιστές της οικονομίας.

Η πολιτική στήριξης διαμορφώθηκε μέσα στα επιτρεπτά όρια 
που τίθενται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και με ξεκάθα-

ρους όρους κοινωνικής δικαιοσύνης. Οι επιχειρήσεις που είχαν 
προβεί σε διαπιστωμένες ρευματοκλοπές για πρώτη φορά εξαι-
ρούνται. Καθίσταται απολύτως σαφές ότι όποιος δεν συμμετέ-

χει στις συλλογικές υποχρεώσεις, δεν θα μπορεί να απολαμβά-

νει τα συλλογικά προνόμια. Είναι ζήτημα πρωτίστως ηθικό και 
στην κατεύθυνση αυτή, της πάταξης της ρευματοκλοπής, δεν 
πρόκειται να κάνουμε εκπτώσεις».

Ο υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. 
Νίκος Τσάφος, δήλωσε:
«Η κυβέρνηση στέκεται ξανά στο πλευρό του καταναλωτή. Με 
το σημερινό μέτρο ενισχύουμε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
που είδαν τους λογαριασμούς τους να ανεβαίνουν τον περα-

σμένο χειμώνα. Είναι ένα μέτρο δημοσιονομικά λελογισμέ-

νο, στοχευμένο υπέρ των μικρών επιχειρήσεων, και κοινωνικά 
δίκαιο, αποκλείοντας ρητά τις επιχειρήσεις με διαπιστωμένες 
ρευματοκλοπές. Αυτό το τρίπτυχο θα συνεχίσουμε να υπηρε-

τούμε».
Ερωτήσεις και Απαντήσεις για το μέτρο επιδότησης ηλεκτρι-
κής ενέργειας των επιχειρήσεων
Ακολουθήστε το Euro2day.gr στο Google News!Παρακολουθή-

στε τις εξελίξεις με την υπογραφη εγκυρότητας του

 Ποιοι είναι οι δικαιούχοι του μέτρου;
Δικαιούχοι του μέτρου είναι περισσότερα από 1 εκατ. νομικά 
ή φυσικά πρόσωπα που ασκούν επιχειρηματική δραστηριότη-

τα και για τα οποία συντρέχουν αθροιστικά οι ακόλουθες προϋ-

ποθέσεις:
 Έχουν κύκλο εργασιών με βάση την εκκαθάριση εισοδήματος 
οικονομικού έτους 2023 (Κωδικός 047 του Εντύπου Ε3) έως 10 
εκατ. ευρώ.
Είναι συμβεβλημένοι σε κυμαινόμενα τιμολόγια προμήθειας 
ηλεκτρικής ενέργειας (πράσινου ή κίτρινου χρώματος σύμφω-

να με τη χρωματική επισήμανσή τους).
Είχαν έστω και για 1 ημέρα κατά την διάρκεια της περιόδου 
ενίσχυσης ενεργή παροχή ηλεκτρικής ενέργειας εμπορικής ή 
βιομηχανικής χρήσης, όπως έχει καταχωρηθεί στο μητρώο του 
αρμόδιου Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανομής Ηλεκτρι-
κής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε.).
Συνιστούν νομική οντότητα (Ανώνυμη Εταιρία, Εταιρία Περιο-

ρισμένης Ευθύνης, Ομόρρυθμη Εταιρία ή Ετερόρρυθμη Εται-
ρία, Ι.Κ.Ε, Ατομική Επιχείρηση) ή ασκούν ελεύθερο επάγγελμα.
Έχουν γνωστοποιήσει τόσο στον αρμόδιο διαχειριστή 
(ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε.) όσο και στον Προμηθευτή ηλεκτρικής ενέργει-
ας τον Αριθμό Φορολογικού Μητρώου (ΑΦΜ) τους.
Θα πρέπει είτε να έχουν εξοφλήσει ολοσχερώς είτε να μη 
διατηρούν ληξιπρόθεσμες οφειλές που απορρέουν από τον 
διακανονισμό ποσών που αφορούν σε διαπιστωμένες ρευματο-

κλοπές για οποιαδήποτε παροχή ηλεκτρικής ενέργειας συνδε-

δεμένη με το ΑΦΜ τους, για περίοδο κατανάλωσης της προη-

γούμενης πενταετίας, ήτοι από 01.01.2020 και εφεξής.
Επιπλέον, για να λάβει ο δικαιούχος το πλήρες ποσό της επιδό-

τησης ηλεκτρικής ενέργειας, θα πρέπει -εντός επιτρεπτών 

ορίων της Ε.Ε.- το συνολικό ποσό των ενισχύσεων που έχει 
λάβει, συμπεριλαμβανομένης της ενίσχυσης από το παρόν 
μέτρο, να μην υπερβαίνει το ποσό των ·300.000 σε οποιαδήπο-

τε περίοδο τριών ετών (κανόνας De minimis).

 Ποια περίοδο αφορά η επιδότηση;
Η περίοδος χορήγησης των επιδοτήσεων επιχειρήσεων αφορά 
καταναλώσεις ηλεκτρικής ενέργειας από 1η Δεκεμβρίου 2024 
έως και 28η Φεβρουαρίου 2025.
Το σχήμα επιδότησης των επιχειρήσεων έρχεται σε συνέχεια 
των επιδοτήσεων που χορηγήθηκαν σε οικιακούς καταναλωτές 
ηλεκτρικής ενέργειας, συμπεριλαμβανομένων των δικαιούχων 
Κοινωνικού Οικιακού Τιμολογίου.

Ποιο είναι το ύψος της επιδότησης που δικαιούμαι;
Το ύψος της επιδότησης ανέρχεται σε 0,02 ·/kWh (ή 20 ·/ΜWh), 
όσο δηλαδή ήταν περίπου η μεσοσταθμική αύξηση που παρα-

τηρήθηκε την περίοδο Δεκεμβρίου 2024-Φεβρουαρίου 2025 
σε σχέση με τη μεσοσταθμική τιμή των υπόλοιπων μηνών του 
2024.
Ο σχεδιασμός του μέτρου περιλαμβάνει 3 ομάδες επιχειρή-

σεων, τα ποσοστά επιδοτούμενης κατανάλωσης ηλεκτρικής 
ενέργειας των οποίων καθορίζονται βάσει του ετήσιου κύκλου 
εργασιών τους.
    Η 1η ομάδα αφορά νομικά ή φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα με ετήσιο κύκλο εργασιών οικο-

νομικού έτους 2023 από ·0 έως ·500.000. Η επιδότηση για αυτή 
την κλίμακα θα αφορά στο 100% της κατανάλωσης του δικαι-
ούχου άνευ ορίου.
    Η 2η ομάδα αφορά φυσικά ή νομικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα με ετήσιο κύκλο εργασιών οικο-

νομικού έτους 2023 από ·500.000,01 έως ·1.000.000. Η επιδό-

τηση για αυτή την κλίμακα θα αφορά στο 80% της κατανάλω-

σης του δικαιούχου άνευ ορίου.
    Η 3η ομάδα αφορά νομικά ή φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα με ετήσιο κύκλο εργασιών οικο-

νομικού έτους 2023 από ·1.000.000,01 έως ·10.000.000. Η 
επιδότηση για αυτή την κλίμακα θα αφορά στο 60% της κατα-

νάλωσης του δικαιούχου άνευ ορίου.
Έχω επιχείρηση που δραστηριοποιείται στους κλάδους αρτο-

ποιείων και λοιπών αρτοσκευασμάτων ή Υπηρεσιών καθαρι-
σμού. Δικαιούμαι πρόσθετη επιδότηση;
Για επιχειρήσεις που έχουν κύρια δραστηριότητα με ΚΑΔ 10.71 
& 10.72 (κλάδος με κύρια δραστηριότητα αρτοποιείων-παρα-

γωγής νωπών και διατηρούμενων ειδών ζαχαροπλαστικής) και 
ΚΑΔ 96.10 (κλάδος με κύρια δραστηριότητα υπηρεσιών καθα-

ρισμού), το ύψος της επιδότησης ανέρχεται σε 0,04 ·/kWh ή 
40 ·/ΜWh για το σύνολο της κατανάλωσης κατά την περίοδο 
επιδότησης. Η ειδική αυτή πρόβλεψη αφορά το σύνολο των 
επιχειρήσεων των δύο κλάδων που έχουν κύκλο εργασιών με 
βάση την εκκαθάριση εισοδήματος οικονομικού έτους 2023 
(Κωδικός 047 του Εντύπου Ε3) έως ·10 εκατ. Το πλήθος των 
ανωτέρω επιχειρήσεων ξεπερνά τις 11.000.
Έχω επιχείρηση και σταθερό τιμολόγιο ηλεκτρικής ενέργειας 
ορισμένου χρόνου (π.χ. 12 μηνών). Δικαιούμαι την επιδότηση;

Επιδότηση στο ηλεκτρικό 
ρεύμα για πάνω από 1 εκατ. 

επιχειρήσεις: 
Ποιοι είναι οι δικαιούχοι, 

ποιοι εξαιρούνται 
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Μειώσεις στην τιμή του ρεύματος 
αναμένονται τον Μάιο

Οι προϋποθέσεις 

Στο χαμηλότερο επίπεδο του τελευταίου εξαμήνου διαμορφώνεται τον Απρίλιο, μέχρι στιγμής, η μέση τιμή 
χονδρικής της ηλεκτρικής ενέργειας στο Χρηματιστήριο.<

Τ
ο παραπάνω γεγονός δημιουργεί τις 
προϋποθέσεις για περαιτέρω μείωση των 
τιμολογίων ρεύματος τον Μάιο.
Οι προϋποθέσεις για μείωση ρεύματος
Παράλληλα το Υπουργείο Περιβάλλο-

ντος και Ενέργειας δρομολογεί παρεμβάσεις σε 
εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για συγκράτηση 
του κόστους της ηλεκτρικής ενέργειας, σε μόνιμη 
βάση και ανεξάρτητα από την συγκυρία της διε-

θνούς αγοράς και της εσωτερικής ζήτησης.

Υποχρεωτικά από το καλοκαίρι τα ηλεκτρονικά 
τιμολόγια -Το «παράθυρο» για παράταση
Η μέση τιμή του ρεύματος στο Χρηματιστήριο 
ενέργειας διαμορφώνεται αυτό το μήνα κοντά στα 
95 ευρώ ανά μεγαβατώρα, δηλαδή έχει επιστρέ-

ψει σε διψήφιο μέγεθος για πρώτη φορά από τον 
Οκτώβριο του 2024. Η τιμή κινείται στο χαμηλότε-

ρο επίπεδο εξαμήνου και είναι 38 % χαμηλότερη 
σε σχέση με το Φεβρουάριο . Βασικές αιτίες είναι 
η υποχώρηση της ζήτησης ηλεκτρικής ενέργειας 
λόγω ευνοϊκών καιρικών συνθηκών, καθώς δεν γί-
νεται ευρεία χρήση θέρμανσης / κλιματισμού ενώ 
ταυτόχρονα είναι άφθονη η παραγωγή από τις 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας που ρίχνει την τιμή 
του ρεύματος έως και κοντά στο μηδέν τις μεσημ-

βρινές ώρες, οπότε κορυφώνεται η παραγωγή των 
φωτοβολταϊκών. Το φαινόμενο αυτό επαναλαμβά-

νεται κάθε άνοιξη, ενώ αντίθετα οι τιμές αυξάνο-

νται το καλοκαίρι και το χειμώνα όταν για την κά-

λυψη της ζήτησης επιστρατεύονται περισσότερες 
μονάδες φυσικού αερίου.
Η μέση τιμή στο Χρηματιστήριο αποτελεί τη βάση 
υπολογισμού των τιμών καταναλωτή για τα κυμαι-
νόμενα "πράσινα" και "κίτρινα" τιμολόγια ενώ όσοι 
έχουν υπογράψει συμβάσεις σταθερής χρέωσης 
("μπλε" τιμολόγια) δεν επηρεάζονται από τις αυξο-

μειώσεις.
Εν τω μεταξύ όπως είχε ο υπουργός Περιβάλλο-

ντος και Ενέργειας Σταύρος Παπασταύρου με συ-

νέντευξη στο ΑΠΕ-ΜΠΕ την περασμένη εβδομάδα.
ανακοινώθηκαν και οι επιδοτήσεις προς τις μικρο-

μεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες αφορούν αναδρο-

μικά στους μήνες Δεκέμβριο 2024, Ιανουάριο και 
Φεβρουάριο 2025. Συγκεκριμένα, το Υπουργείο 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας ανακοίνωσε επιδο-

τήσεις για περισσότερες από 1 εκατ. επιχειρήσεις 
για την κάλυψη της αύξησης στην τιμή του ρεύ-

ματος κατά την περίοδο Δεκεμβρίου 2024 με Φε-

βρουάριο 2025.Οι ενισχύσεις διαμορφώνονται σε 
2 σεντς ανά κιλοβατώρα και εφαρμόζονται στο 60 
- 100 % της κατανάλωσης (ανάλογα με τον τζίρο) 
ενώ αρτοποιεία, ζαχαροπλαστεία και καθαριστήρια 

θα λάβουν 4 σεντς ανά κιλοβατώρα για το σύνολο 
της κατανάλωσης ανεξαρτήτως κύκλου εργασιών.
Περαιτέρω ωριμάζουν παρεμβάσεις από το ΥΠΕΝ 
για τη συγκράτηση του κόστους ανεξάρτητα από 
τις εποχιακές διακυμάνσεις. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο 
ο βασικός στόχος είναι να υλοποιηθεί στην πράξη 
η ενιαία αγορά ώστε να περιοριστούν οι αποκλίσεις 
των τιμών από χώρα σε χώρα που αποβαίνουν σε 
βάρος του ευρωπαϊκού νότου. Το κύριο εργαλείο 
στην κατεύθυνση αυτή είναι η ενίσχυση των διασυ-

νοριακών διασυνδέσεων που θα επιτρέψει εκτός 
των άλλων και την περαιτέρω ανάπτυξη των ελλη-

νικών εξαγωγών ρεύματος.
Στην εσωτερική αγορά επίκεινται παρεμβάσεις στον 
τρόπο διαμόρφωσης των τιμών μετά την εκκαθάρι-
ση των αποκλίσεων που παρατηρούνται ανάμεσα 
στην πρόβλεψη για την παραγόμενη ενέργεια από 
κάθε επιμέρους πηγή, που γίνεται την προηγού-

μενη ημέρα και την πραγματική διαμόρφωση των 
μεγεθών ενδοημερήσια. Σημαντική θα είναι επίσης 
η επίπτωση από την ενσωμάτωση της Κρήτης στο 
εθνικό σύστημα, με την ολοκλήρωση της "μεγάλης" 
ηλεκτρικής διασύνδεσης Ηράκλειο - Αττική που θα 
περιορίσει δραστικά το κονδύλι των Υπηρεσιών 
Κοινής Ωφέλειας που χρηματοδοτούν οι κατανα-

λωτές μέσω των λογαριασμών ρεύματος. Το έργο 
αναμένεται να τεθεί σε λειτουργία το καλοκαίρι.
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Εύσημα από τη γενική διευθύντρια του ΔΝΤ:

«Αυτό που βλέπουμε στην Ελλάδα είναι 
αυτό που θέλουμε να δούμε παντού»

«Αυτό που βλέπουμε στην Ελλάδα είναι αυτό που θέλουμε να δούμε παντού» σημείωσε 
η Γενική Διευθύντρια του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα σχετικά 

με τη δημοσιονομική εικόνα που παρουσιάζει η χώρα μας.<

Η  

κ. Γκεοργκίεβα συναντήθηκε με τον υπουρ-

γό Οικονομικών Κυριάκο Πιερρακάκη στο 
πλαίσιο της Εαρινής Συνόδου του ΔΝΤ στην 
Ουάσιγκτον. Όπως επισήμανε μετά την 
ολοκλήρωση της συνάντησης, η Ελλάδα έχει 

σημειώσει αξιοσημείωτη πρόοδο τα τελευταία χρόνια, 
καθώς καταγράφει ορισμένες από τις καλύτερες επιδό-

σεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τα εύσημα της Γκεοργκίεβα στην Ελλάδα
«Αυτό που βλέπουμε στην Ελλάδα είναι αυτό που θέλου-

με να δούμε παντού. Η ανάπτυξη είναι υψηλότερη από 
τον μέσο όρο στην ΕΕ. Από ελλείμματα πριν από μερι-
κά χρόνια, τώρα έχουμε πλεόνασμα, και πολύ σημαντι-
κό, η χώρα προχωρά με διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις 
που την καθιστούν πιο ανταγωνιστική σε έναν κόσμο 

συχνότερων σοκ» τόνισε. Συνεχίζοντας, η Γενική Διευθύ-

ντρια του ΔΝΤ αναφέρθηκε στη «δύναμη της ψηφιοποίη-

σης», λέγοντας ότι η χώρα μας αξιοποιεί αυτή τη δύναμη 
προκειμένου να προσφέρει αποτελεσματικές και χαμη-

λού κόστους δημόσιες υπηρεσίες που λειτουργούν με 
διαφάνεια και εξαλείφουν τους κινδύνους διαφθοράς.
Από την πλευρά του, ο υπουργός Οικονομικών Κυριά-

κος Πιερρακάκης στάθηκε στο γεγονός ότι η Ελλάδα 
πλέον συγκεντρώνει τους επαίνους των αξιωματούχων 
του Ταμείου, κάτι που έρχεται σε αντίθεση με τα χρόνια 
της οικονομικής κρίσης όπου η χώρα μας βρισκόταν στο 
επίκεντρο των Συνόδων του ΔΝΤ ως αρνητικό παράδειγ-

μα. «Βρισκόμαστε στην έδρα του Διεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου μαζί με τη Γενική Διευθύντρια, την κ. Γκεοργκί-
εβα, δεκαπέντε χρόνια μετά την έναρξη μιας πρωτοφα-

νούς περιπέτειας για τους Έλληνες. Η χώρα έχει πλέον 

ξεπεράσει μια γκρίζα δεκαετία. Έχει επιστρέψει σε θετι-
κούς ρυθμούς ανάπτυξης, σε εξωστρέφεια, με σκληρή 
δουλειά, με υπευθυνότητα, με μεταρρυθμίσεις, βγήκα-

με από το περιθώριο και καταφέραμε να κερδίσουμε 
την εμπιστοσύνη επενδυτών και αγορών. Οι αξιωματού-

χοι του ΔΝΤ πλέον μιλούν με κολακευτικά λόγια για την 
Ελλάδα. Λίγα χρόνια πριν τα λόγια δεν ήταν τα ίδια. Εδώ 
βρίσκομαι, εκπροσωπώντας μια περήφανη χώρα, εκπρο-

σωπώντας τους πολίτες της, οι οποίοι τα κατάφεραν» 
σημείωσε ο κ. Πιερρακάκης.
Τέλος, ο κ. Πιερρακάκης υποστήριξε ότι η Ελλάδα μπορεί 
πλέον να ατενίζει το μέλλον πολύ περισσότερο αισιόδο-

ξα, αναγνωρίζοντας, όμως, ότι χρειάζονται να γίνουν 
ακόμα σημαντικά βήματα προκειμένου να στηριχθούν οι 
πολίτες, να κερδηθούν ευκαιρίες και να εκσυγχρονιστούν 
δομές.

ΟιΚΟΝΟμια

Πιερρακάκης από την έδρα του ΔΝΤ: Στόχος να αποπληρώσουμε τα δάνεια του πρώτου μνημονίου δέκα χρόνια νωρίτερα
Από την έδρα του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου 
όπου βρίσκεται για την εαρινή σύνοδο ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών, Κυριάκος Πιερ-

ρακάκης, επιβεβαιώσε, μιλώντας στο ΕΡΤΝews ότι η 
Ελλάδα θα αποπληρώσει τα δάνεια του πρώτου μνη-

μονίου, νωρίτερα από το 2041, τονίζοντας ότι μειώνο-

ντας το χρέος τα πρωτογενή πλεονάσματα φτάνουν 
στην κοινωνία. Ανήμερα της 15ης επετείου προσφυ-

γής της Ελλάδας στους μηχανισμούς στήριξης της 
ΕΕ και του ΔΝΤ, ο Κυριάκος Πιερρακάκης ανέφερε 
ότι «έπειτα από μία χαμένη δεκαετία τριών μηνομίων, 
βρισκόμαστε στο μέσο μιάς κερδισμένης».
«Δεν μας αρέσουν οι αυτάρεσκοι όροι στην οικονομία, 
όταν άνθρωποι δυσκολεύονται και η διαδρομή καλύ-

φτηκε με πολλές δυσκολίες από τον ελληνικό λαό, 
αλλά τα γεγονότα μιλούν από μόνα τους», συμπλήρω-

σε αναφερόμενος στο πλεόνασμα και στα μέτρα που 
ανακοινώθηκαν χθες.

Πιερρακάκης: Δεν θα είμαστε η πιο χρεωμένη 
χώρα στην Ευρώπη πολύ σύντομα
Ο κ. Πιερρακάκης απάντησε καταφατικά στο ερώ-

τημα του Απόστολου Μαγγηριάδη για το σενάριο η 
Ελλάδα να αποπληρώσει τα δάνεια του πρώτου μνη-

μονίου, νωρίτερα από το 2041. «Τα δάνεια του ΔΝΤ 
έχουν αποπληρωθεί τρία χρόνια πριν. Πρέπει να απο-

πληρώσουμε και τα δάνεια του πρώτου μνημονίου και 
θέλουμε να το κάνουμε δέκα χρόνια νωρίτερα. Καλώς 

εχόντων των πραγμάτων, δεν μιλάμε για σενάριο, 
αλλά για πραγματικότητα. Το πιο ουσιαστικό είναι να 
μπορεί κανείς να το κάνει αυτό για να βγάζει βάρος 
από πάνω του. Μειώνοντας το χρέος, τα πρωτογενή 
πλεονάσματα που δημιουργούμε φτάνουν γρηγορό-

τερα και καλύτερα στην κοινωνία». Ερωτηθείς για το 
προφίλ του ελληνικού χρέους, ο υπουργός Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών, τόνισε ότι «ήδη υπάρχει 
πρόβλεψη ότι θα μειωθεί πολύ γρηγορότερα». «Δεν 
θα είμαστε η πιο χρεωμένη χώρα στην Ευρώπη πολύ 
σύντομα, αν συνεχίσουμε με τους ίδιους ρυθμούς, 
με τις ίδιες επιδόσεις. Ήδη η αποκλιμάκωση είναι ρα-

γδαία. Είδατε χθες ότι στις σχετικές ανακοινώσεις εί-
μαστε στο 153 % για φέτος», ανέφερε.
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ΑΝΕΥ ΠΡΟΗΓΟΥΜΕΝΟΥ 
ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑΚΟ ΚΟΜΦΟΥΖΙΟ 
ΜΕΤΑ ΤΟ ΠΑΣΧΑ ΣΤΗΝ ΑΤΤΙΚΗ

Η Αττική βρίσκεται αντιμέτωπη με μια άνευ προηγουμένου κυκλοφοριακή ασφυξία αμέσως 
μετά το Πάσχα. Η μαζική επιστροφή των εκδρομέων στις αστικές περιοχές, σε συνδυασμό 
με την εκκίνηση της τουριστικής περιόδου, δημιουργεί τις προϋποθέσεις για τη μεγαλύτερη 

κυκλοφοριακή πίεση των τελευταίων ετών.

Ή
δη τα στοιχεία των αρμοδίων 
αρχών καταγράφουν αριθμούς-ρε-

κόρ οχημάτων που εισέρχονται 
ξανά στο Λεκανοπέδιο, ενώ και οι 
συγκοινωνιακές ροές από λιμά-

νια και αεροδρόμια είναι αυξημένες. Οι ειδικοί 
προειδοποιούν ότι, χωρίς άμεσες παρεμβάσεις, το 
φαινόμενο θα επιδεινωθεί περαιτέρω το προσεχές 
διάστημα – με ό,τι αυτό συνεπάγεται για την καθη-

μερινότητα πολιτών και επισκεπτών.
Σύμφωνα με επίσημα στοιχεία, μόνο την Κυρια-

κή του Πάσχα επέστρεψαν 61.786 οχήματα στην 
Αθήνα (έναντι 48.925 οχημάτων πέρυσι), ενώ τη 
Δευτέρα του Πάσχα ο αριθμός εκτοξεύθηκε σε 
80.441 οχήματα . Η επιστροφή αυτή σφράγισε 
«μία από τις πιο έντονες πασχαλινές μετακινήσεις 
των τελευταίων ετών» , γεγονός που επιβεβαιώνει 
τις εκτιμήσεις για ιστορικά υψηλή κυκλοφοριακή 
συμφόρηση.
 

Μαζική Επιστροφή Εκδρομέων και Τουριστικών 
Λεωφορείων
Η μετά το Πάσχα έξοδος-επαναφορά των εκδρομέ-

ων λαμβάνει φέτος τεράστιες διαστάσεις. Χιλιάδες 
οικογένειες και ταξιδιώτες που εγκατέλειψαν τα 
αστικά κέντρα για τις γιορτές επιστρέφουν ταυτό-

χρονα, γεμίζοντας τις εθνικές οδούς και τις εισό-

δους της πόλης με συνεχή ρεύματα οχημάτων. 
Χαρακτηριστικά, από το πρωί μέχρι το απόγευ-

μα της Δευτέρας του Πάσχα κατέπλευσαν στα 
λιμάνια του Πειραιά, της Ραφήνας και του Λαυρί-
ου πάνω από 45.000 επιβάτες με τα πλοία της 
επιστροφής . Η Τροχαία έχει τεθεί σε συναγερμό, 
καταγράφοντας καθυστερήσεις που σε ορισμένα 
σημεία ξεπερνούν τα 20-25 λεπτά, όπως στην Αττι-
κή Οδό προς αεροδρόμιο το απόγευμα της Τρίτης 
του Πάσχα . Στην εθνική οδό Αθηνών-Κορίνθου και 
στον Κηφισό παρατηρήθηκαν ουρές χιλιομέτρων, 
μετατρέποντας την επιστροφή σε «Γολγοθά» για 
πολλούς οδηγούς.
Παράλληλα, εκατοντάδες τουριστικά λεωφορεία 
εισέρχονται καθημερινά στο Λεκανοπέδιο μετα-

φέροντας επισκέπτες, επιβαρύνοντας επιπλέ-

ον το δίκτυο. Με την έναρξη της τουριστικής 
σεζόν, ομάδες τουριστών καταφθάνουν οδικώς 
για να επισκεφθούν δημοφιλείς προορισμούς της 
Αθήνας. Σύμφωνα με επαγγελματίες του χώρου, 
περίπου 250-300 τουριστικά πούλμαν κυκλοφο-

ρούν μόνιμα στο ιστορικό κέντρο της πόλης κατά 
τους μήνες αιχμής . Τα πούλμαν αυτά, που συχνά 
εισέρχονται σε ήδη φορτωμένους δρόμους, έχουν 
μήκος όσο 4 Ι.Χ. οχήματα και πλάτος όσο περίπου 
1,5-2 Ι.Χ., καταλαμβάνοντας δυσανάλογο χώρο 
στο οδόστρωμα . Η ταυτόχρονη επιστροφή των 
εκδρομέων με Ι.Χ. και η έλευση δεκάδων τουριστι-
κών λεωφορείων δημιουργεί ένα εκρηκτικό μίγμα 
κυκλοφορίας, ειδικά σε κομβικά σημεία εισόδου 
της πόλης.
 

Αφίξεις από Λιμάνια και Αεροδρόμιο – Ο 
αντίκτυπος στους δρόμους
Η αυξημένη κινητικότητα δεν περιορίζεται στα 
οχήματα που επιστρέφουν οδικώς. Μεγάλο βάρος 
δέχονται και οι οδικές αρτηρίες γύρω από τα λιμά-

νια και το αεροδρόμιο. Τη Δευτέρα του Πάσχα 
πραγματοποιήθηκαν 51 κατάπλοι πλοίων στο 
λιμάνι του Πειραιά – αριθμός ρεκόρ – μεταφέρο-

ντας σχεδόν 30.000 επιβάτες σε μία μόνο ημέρα 
. Παρόμοια εικόνα καταγράφηκε και στη Ραφήνα 
(13 κατάπλοι με 11.157 επιβάτες) και στο Λαύριο 
(8 δρομολόγια με 4.840 επιβάτες) . Οι ταξιδιώ-

τες αυτοί, μετά την αποβίβασή τους, κατευθύνο-

νται προς την πρωτεύουσα με Ι.Χ., ταξί ή πούλμαν, 
επιβαρύνοντας άμεσα λεωφόρους όπως η Ποσει-
δώνος, η Συγγρού και ο Κηφισός. Οι λιμενικές 
αρχές σε συνεργασία με την Τροχαία προσπάθη-

σαν να ρυθμίσουν την ροή, όμως η απότομη μαζι-
κή εισροή τέτοιου όγκου οχημάτων προκάλεσε 
αναπόφευκτα συμφόρηση.
Αντίστοιχα, το Διεθνές Αεροδρόμιο Αθηνών «Ελ. 
Βενιζέλος» παρουσιάζει πρωτοφανή κίνηση. Οι 
διεθνείς αφίξεις επιβατών στο επτάμηνο του 2024 
σημείωσαν αύξηση 12,5% σε σχέση με την προη-

γούμενη χρονιά , προοιωνίζοντας νέο ρεκόρ και 
για το 2025. Αυτό σημαίνει ότι κάθε ημέρα κατα-

φθάνουν χιλιάδες επιπλέον επισκέπτες, πολλοί 
εκ των οποίων επιλέγουν τη μετακίνηση οδικώς 
προς την πόλη (μέσω ταξί, ενοικιαζόμενων οχημά-

των ή λεωφορείων). Η Αττική Οδός και η λεωφό-

ρος Μεσογείων – βασικοί διάδρομοι σύνδεσης του 
αεροδρομίου με το κέντρο – ήδη παρουσιάζουν 
σημάδια κορεσμού. Δεν είναι τυχαίο ότι την Τρίτη 
22/4 σημειώθηκαν καθυστερήσεις 25 λεπτών στο 
ρεύμα προς Αεροδρόμιο στην Αττική Οδό . Επιπλέ-

ον, τα κρουαζιερόπλοια στο λιμάνι του Πειραιά 
τροφοδοτούν σε τακτική βάση την πόλη με χιλιά-

δες τουρίστες ημερησίως, οι οποίοι μεταφέρο-

νται με πούλμαν στην Ακρόπολη, στο κέντρο και 
σε άλλα αξιοθέατα . Οι έκτακτες αυτές ροές τουρι-
στών – πέραν της συνήθους κυκλοφορίας των 
κατοίκων – ασκούν πρόσθετη πίεση στο ήδη κορε-

σμένο δίκτυο.
 
Ελλείψεις Υποδομών: Στάθμευση, Πάρκινγκ και 
Φωτεινοί Σηματοδότες
Το φαινόμενο της κυκλοφοριακής συμφόρησης 
μεγεθύνεται από τις χρόνιες ελλείψεις σε βασι-

κές υποδομές της Αττικής. Πρώτο και κυριότερο 
πρόβλημα είναι η απουσία οργανωμένων χώρων 
στάθμευσης – ιδίως για τα μεγάλα τουριστικά 
λεωφορεία. Δεν έχουν οριοθετηθεί επαρκείς χώροι 
στάθμευσης για τα τουριστικά πούλμαν, με αποτέ-

λεσμα αυτά να σταθμεύουν προσωρινά όπου 
βρουν, συχνά καταλαμβάνοντας λωρίδες κυκλο-

φορίας στο κέντρο . Τα μεγαλύτερα προβλήματα 
παρατηρούνται στη λεωφόρο Αμαλίας (μπροστά 
από το Σύνταγμα), στη λεωφόρο Βασ. Κωνστα-

ντίνου (μπροστά στο Παναθηναϊκό Στάδιο) και 
κατά μήκος της λεωφόρου Συγγρού . Όταν πολλά 
πούλμαν σταματούν ταυτόχρονα σε τουριστικά 
σημεία (Μουσείο Ακρόπολης, Στήλες Ολυμπίου 
Διός κ.α.), δημιουργούν τοπικά μποτιλιαρίσματα 
δυσανάλογα του αριθμού τους. Σήμερα, ο μόνος 
οργανωμένος χώρος στάθμευσης πούλμαν είναι 
ένα μικρό πάρκινγκ 11 θέσεων δίπλα στην Ακρό-

πολη – προφανώς ανεπαρκές για τις ανάγκες μιας 
μεγαλούπολης . Η κατάσταση αυτή έχει καταστή-

σει το κέντρο της Αθήνας ένα άτυπο αμαξοστάσιο: 
«Άλωση του κέντρου». Είναι επιτακτική η ανάγκη 
να δημιουργηθούν σύγχρονες υποδομές στάθμευ-

σης για αυτά τα οχήματα.
Οι ελλείψεις δεν περιορίζονται στα τουριστικά 
λεωφορεία. Η ανεπάρκεια χώρων στάθμευσης 
για Ι.Χ. σε πολλές περιοχές της Αθήνας οδηγεί σε 
παράνομη στάθμευση, διπλοπαρκαρίσματα και 
καταλήψεις λωρίδων, που επιβαρύνουν περαιτέρω 
την ροή της κίνησης. Οι δρόμοι έχουν κατακλυστεί 
από σταθμευμένα αυτοκίνητα, καθώς κάθε χρόνο 
κυκλοφορούν 50-60 χιλιάδες νέα οχήματα στην 
Αθήνα χωρίς αντίστοιχη δημιουργία νέων θέσεων 
στάθμευσης . Το αποτέλεσμα είναι ορατό: στενοί 
δρόμοι, πεζοδρόμια κατειλημμένα, λεωφορειολω-

ρίδες που παραβιάζονται. Ειδικά τις ώρες αιχμής.
Ένα ακόμη κρίσιμο ζήτημα υποδομής είναι η 
παλαιότητα και μη προσαρμοστικότητα πολλών 
φωτεινών σηματοδοτών. Τα «έξυπνα» φανάρια – 
δηλαδή οι σηματοδότες που ρυθμίζουν τη χρονική 
διάρκεια φωτεινών φάσεων βάσει της πραγματι-
κής κίνησης – πρακτικά απουσιάζουν από το οδικό 
δίκτυο της πρωτεύουσας. 

 Η ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΤΟΥ ΚΕΙΜΕΝΟΥ ΣΤΟ www.atticatimes.gr

Κίμων Λογοθέτης Σύμβουλος Διαχείρισης Κυκλοφορίας
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ΥΠΕΡΠΛΕΟΝΑΣΜΑ
ΚΑΙ ΕΠΙΔΟΜΑΤΑ

Τ
ο πρόσφατο διάγγελμα του πρωθυπουργού 
Κυριάκου Μητσοτάκη και οι εξαγγελίες για 
επιδόματα σε ευάλωτες κοινωνικές ομάδες 
φέρνουν ξανά στο προσκήνιο τη συζήτηση 
για την οικονομική στρατηγική της κυβέρνη-

σης. Το υπερπλεόνασμα των 11,4 δισ. ευρώ που επι-
τεύχθηκε το 2024, αντιστοιχώντας στο 4,8% του ΑΕΠ, 
αποτελεί αδιαμφισβήτητα έναν δημοσιονομικό άθλο. 
Όμως, η κατανομή αυτού του πλεονάσματος πυροδο-

τεί έντονες αντιδράσεις.

Τα υπέρ της στρατηγικής:
Δημοσιονομική πειθαρχία και σταθερότητα: Η επί-
τευξη υψηλού πρωτογενούς πλεονάσματος ενισχύει 
την αξιοπιστία της Ελλάδας στις διεθνείς αγορές και 
μειώνει το δημόσιο χρέος, το οποίο από 180% το 2018 
έχει πέσει στο ~160% του ΑΕΠ. Αυτό, σύμφωνα και 
με το ΔΝΤ, ενισχύει τη βιωσιμότητα του χρέους και κα-

θιστά τη χώρα λιγότερο ευάλωτη σε εξωτερικά σοκ.
Παροχές έστω και μερικές: Ένα δισ. ευρώ επιστρέ-

φεται στους πολίτες μέσω στοχευμένων ενισχύσεων 
σε ενοικιαστές και χαμηλοσυνταξιούχους. Η κυβέρ-

νηση υποστηρίζει ότι πρόκειται για μια κοινωνικά ευ-

αίσθητη κίνηση, που προσεγγίζει τον δημοσιονομικό 
ρεαλισμό χωρίς να διακινδυνεύει τη σταθερότητα.
Μνημονιακές δεσμεύσεις: Το 90% του πλεονάσμα-

τος οδεύει προς το χρέος βάσει της συμφωνίας του 
2018, η οποία υπογράφηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Συνεπώς, η κυ-

βέρνηση εφαρμόζει προϋπάρχοντα μέτρα που απορ-

ρέουν από διακρατικές δεσμεύσεις.
Τα κατά της πολιτικής:
Κοινωνική ανισότητα και υπερφορολόγηση: Το 
πλεόνασμα επετεύχθη κυρίως μέσω έμμεσων φόρων – 
ΦΠΑ 24% και ειδικών φόρων κατανάλωσης – οι οποίοι 
επιβαρύνουν δυσανάλογα τους χαμηλόμισθους και τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις. Οι αυτοαπασχολούμενοι 

βρίσκονται αντιμέτωποι με εξοντωτική φορολογία 
βάσει τεκμαρτών στοιχείων.
Ανεπαρκείς παροχές – Επικοινωνιακή πολιτική: 
Η επιστροφή του 10% του υπερπλεονάσματος – και 
μάλιστα με χρονικό ορίζοντα τον Νοέμβριο του 2025 
– δημιουργεί την αίσθηση ενός καθαρά επικοινωνια-

κού τεχνάσματος. Οι παροχές δεν καλύπτουν το σύ-

νολο των αναγκών και πολλοί δικαιούχοι τελικά δεν 
θα λάβουν ουσιαστική ενίσχυση λόγω στρεβλώσεων 
στο φορολογικό σύστημα (π.χ. ανακριβείς δηλώσεις 
ενοικίων).
Απουσία δομικών μεταρρυθμίσεων: Δεν συνοδεύε-

ται η πολιτική αυτή από ουσιαστικές παρεμβάσεις για 
την αντιμετώπιση της αισχροκέρδειας, της φοροδια-

φυγής των ισχυρών ή την ενίσχυση κρίσιμων τομέων 
όπως η Υγεία και η Παιδεία.
Συμπέρασμα: Η τακτική της κυβέρνησης ισορροπεί 
μεταξύ δημοσιονομικής συνέπειας και κοινωνικής 
δυσφορίας. Αν και ο στόχος της οικονομικής 
σταθερότητας είναι θεμιτός, η έλλειψη αναδιανεμητικής 
δικαιοσύνης και η απουσία ουσιαστικής στήριξης 
στους ευάλωτους υπονομεύουν την κοινωνική 
συνοχή. Οι παροχές του 2025 μπορεί να προσφέρουν 
προσωρινή ανακούφιση, αλλά δύσκολα μπορούν να 
απαντήσουν στα δομικά προβλήματα μιας κοινωνίας 
που ασφυκτιά.

Αιφνιδιασμός Μητσοτάκη και αμήχανη 
αντιπολίτευση
Ο αιφνιδιασμός του Κυριάκου Μητσοτάκη με τις 
εξαγγελίες για τα επιδόματα σε ευάλωτες ομάδες 
αιφνιδίασε, όπως φαίνεται, την αντιπολίτευση. Η 
χρονική συγκυρία – αμέσως μετά το Πάσχα και εν 
μέσω κοινωνικής δυσαρέσκειας για την ακρίβεια – 
έδωσε την εικόνα ενός οργανωμένου επικοινωνιακού 
αντιπερισπασμού. Πολλά αντιπολιτευτικά κόμματα 

αντέδρασαν με ένταση, κάνοντας λόγο για «ψίχουλα» 
και «κοροϊδία», αλλά η αλήθεια είναι πως η αιφνιδιαστική 
ανακοίνωση τα βρήκε χωρίς κοινό πολιτικό βηματισμό 
ή ενιαία εναλλακτική πρόταση.
Η Νέα Δημοκρατία εκμεταλλεύτηκε το κενό αυτό, 
παρουσιάζοντας τα μέτρα ως απόδειξη κοινωνικής 
ευαισθησίας. Αν και η κριτική της αντιπολίτευσης – 
κυρίως για το πώς αποκλείονται πολλοί πραγματικά 
ευάλωτοι από τα επιδόματα – έχει βάση, η απουσία 
συντονισμένης αντίδρασης έδωσε πόντους στην 
κυβέρνηση. Η σκληρή ρητορική δεν αρκεί χωρίς 
συγκεκριμένες, τεκμηριωμένες προτάσεις. Αντιθέτως, 
ενισχύεται η εικόνα μιας αντιπολίτευσης που διαρκώς 
καταγγέλλει αλλά αδυνατεί να διαμορφώσει πειστική 
εναλλακτική διακυβέρνηση.
Εν κατακλείδι, τα εξαγγελθέντα επιδόματα μπορεί να 
λειτουργήσουν ως προσωρινή ανακούφιση για μερί-
δα πολιτών, όμως δεν αρκούν από μόνα τους για να 
χτίσουν μια δίκαιη και βιώσιμη κοινωνική πολιτική. Η 
οικονομική πολιτική μιας φιλελεύθερης κυβέρνησης 
δεν μπορεί και δεν πρέπει να περιορίζεται σε αποσπα-

σματικές παροχές που θυμίζουν περασμένες λογικές 
επιδοματικής εξάρτησης. Η αναδιανομή του πλούτου 
δεν μπορεί να βασίζεται στη βαριά φορολόγηση της 
παραγωγικής Ελλάδας για να συντηρείται μια κρατικά 
ελεγχόμενη φτώχεια.
Ας ελπίσουμε, λοιπόν, ότι τα επιδόματα αυτά δεν θα 
αποτελέσουν μίμηση κομμουνιστικών πρακτικών, 
που διατηρούν τον πολίτη δέσμιο του κράτους και 
της ανάγκης. Αντιθέτως, ας λειτουργήσουν ως 
μια μεταβατική στήριξη, μέχρι να θεμελιωθεί ένα 
φορολογικά δίκαιο και επενδυτικά φιλικό περιβάλλον, 
όπου οι πολίτες θα στηρίζονται κυρίως στη δουλειά 
τους και όχι σε προεκλογικές εξαγγελίες. Η Ελλάδα 
έχει ανάγκη από ανάπτυξη με κοινωνική ευαισθησία – 
όχι από οικονομικό πατερναλισμό.

Η εξωτερική πολιτική της Ελλάδας υπό την ηγεσία του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη έχει αναδειχθεί σε πυλώνα σταθερότητας και στρατηγικής ενίσχυσης της

χώρας, τόσο σε γεωπολιτικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

από τη Κορίνα Τριανταφύλλου
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Παύλος Μαρινάκης: 

Η αντιπολίτευση ζητάει να μην πληρώσουμε 
τις δανειακές μας υποχρεώσεις και 

να χρεοκοπήσει η χώρα
Τι είπε για στεγαστικό, εγκληματικότητα, εκλογικό νόμο, μέτρα αντιπυρικής περιόδου

Ο 
κυβερνητικός εκπρόσωπος 
Παύλος Μαρινάκης αναφε-

ρόμενος στα μέτρα που ανα-

κοίνωσε η κυβέρνηση και 
στην κριτική της αντιπολί-

τευσης, τόνισε πως «εφόσον δεν δεχτού-

με ότι κοροϊδεύει τον κόσμο», ουσιαστικά 
ζητάει να μην πληρώσουμε τις δανειακές 
μας υποχρεώσεις «και να χρεοκοπήσει η 
χώρα».
Ο κ. Μαρινάκης, μιλώντας στην ΕΡΤ, χα-

ρακτήρισε «υποκριτική» την κριτική που 
ασκεί ο ΣΥΡΙΖΑ λέγοντας χαρακτηριστικά 
πως «ο ΣΥΡΙΖΑ είναι συνυφασμένος με τη 
χρεοκοπία, είναι το κόμμα το οποίο πήγε 
να χρεοκοπήσει τη χώρα» καθώς «μας 
έφτασε στο χείλος του γκρεμού». Και 
προσέθεσε: «Οι πολίτες το έχουν κατα-

λάβει και τον έχουν πάει από το 30% στο 
22%, στο 17%, στο 5% τώρα».
Ειδικότερα για το στεγαστικό, ο Παύλος 
Μαρινάκης επισήμανε ότι η κυβέρνηση 
έχει ανακοινώσει μέτρα που ξεπερνούν 
τα 6 δισ. ευρώ, περιλαμβάνοντας πάνω 
από 60 δράσεις μεταξύ των οποίων φο-

ροαπαλλαγές και προγράμματα για νέες 

οικοδομές.
«Το ξαναλέω, δεν αρκούν. Προφανώς και 
δεν αρκούν. Γι’ αυτό και ανακοινώσαμε το 
επιπλέον ενοίκιο. Γι’ αυτό και στην επόμε-

νη ΔΕΘ θα κοιτάξουμε ξανά το στεγαστι-
κό», συμπλήρωσε μεταξύ άλλων.
Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος αναφέρ-

θηκε και «στα σημαντικά αποτελέσματα» 
της κυβερνητικής πολιτικής στην καταπο-

λέμηση του οργανωμένου εγκλήματος. 
Ανέφερε ότι η Ελληνική Αστυνομία έχει 
εξιχνιάσει πολλές εγκληματικές οργανώ-

σεις και σημείωσε πως η πολιτική «νόμος 
και τάξη» είναι προτεραιότητα της κυβέρ-

νησης.
«Δεν υπάρχει κυβέρνηση πουθενά στον 
κόσμο, η οποία να μπορεί να πατήσει ένα 
κουμπί και να εξαφανίσει την εγκληματι-
κότητα. Όποιος το τάξει αυτό, κοροϊδεύ-

ει τον κόσμο. Δυστυχώς έχουμε πολλούς 
τέτοιους στην Ελλάδα, σε όλο το φάσμα 
του πολιτικού συστήματος. Εμείς δεν 
ανήκουμε σε αυτή την κατηγορία. Εγώ θα 
σας πω, ότι όσο θέλει ο κόσμος να είμαι 
στα πράγματα, όσο με επιλέγουν οι πο-

λίτες και προσωπικά, δηλαδή πολιτικά, 

αλλά κυρίως το κόμμα που ανήκω και ο 
πρωθυπουργός με τον οποίο έχω την τιμή 
να είμαι στο πλευρό του, το δόγμα “νόμος 
και τάξη”, που δεν είναι δόγμα δεξιό, είναι 
μια πολιτική απαραίτητη προϋπόθεση για 
να θωρακίσουμε το πολίτευμά μας, είναι 
ύψιστη προτεραιότητα», επισήμανε.
Ο κ. Μαρινάκης μίλησε και για την ανάγκη 
προληπτικών μέτρων ενόψει της αντιπυ-

ρικής περιόδου και αναφερόμενος στον 
καθαρισμό των οικοπέδων, ζήτησε από 
τους πολίτες να συμμορφωθούν σημειώ-

νοντας ότι δόθηκε γενναία παράταση.
Αναφέρθηκε επίσης στο νέο εκλογικό 
νόμο που είναι υπό συζήτηση για τις αυ-

τοδιοικητικές εκλογές προκειμένου να 
εκλέγονται δήμαρχοι και περιφερειάρχες 
από τον πρώτο γύρο.
«Ο κ. Λιβάνιος, σεβόμενος απολύτως τους 
ανθρώπους της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, 
ξεκίνησε τον διάλογο από την ΚΕΔΕ και 
έθεσε το θέμα πρώτα στους αυτοδιοικητι-
κούς. Θεωρώ ότι είναι ένα πάρα πολύ σω-

στό νομοσχέδιο, το οποίο βάζει μία τάξη 
και δίνει ουσιαστικά ακόμη μεγαλύτερη 
δύναμη στους πολίτες», σημείωσε.

ΠΟΛιΤιΚη
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Ο κ. Μαρινάκης  τόνισε πως «δεν τίθεται θέμα αλλαγής εκλογικού νόμου για τις εθνικές 
εκλογές. Στόχος είναι η αυτοδυναμία δεν πιστεύουμε σε κυβερνήσεις συνεργασίας».

Σ 

ε ένα γύρο θα διενεργούνται οι 
Δημοτικές και Περιφερειακές 
εκλογές, είπε στα Παραπολιτικά 
90,1 ο κυβερνητικός εκπρόσω-

πος, Παύλος Μαρινάκης. Σημεί-
ωσε πως η κυβέρνηση φέρνει νομοσχέδιο 
για αλλαγή του εκλογικού νόμου στη Βου-

λή, λέγοντας πως μάλιστα θα υπάρχει δυ-

νατότητα για δεύτερη επιλογή ώστε να μην 
προσέρχονται οι πολίτες δεύτερη φορά 
στις κάλπες. Ο κ. Μαρινάκης  τόνισε πως 
«δεν τίθεται θέμα αλλαγής εκλογικού νόμου 
για τις εθνικές εκλογές. Στόχος είναι η αυ-

τοδυναμία δεν πιστεύουμε σε κυβερνήσεις 
συνεργασίας».

Μαρινάκης για ελληνοτουρκικά: Διάλογος 
δεν σημαίνει υποχώρηση, αλλά διεκδίκηση
Ο Παύλος Μαρινάκης μεταξύ άλλων, μι-
λώντας στην εκπομπή «Γιατί με ξύπνησες 
πρωί» με τους Βασίλη Σκουρή και Σωτήρη 
Ξενάκη, αναφέρθηκε στα ελληνοτουρκικά, 
λέγοντας ειδικότερα για το καλώδιο δια-

σύνδεσης με την Κύπρο και το Ισραήλ πως 

ισχύουν στο ακέραιο όσα έχει πει ο ΥΠΕΞ. 
Πρόκειται για «τεχνικά ζητήματα της εται-
ρίας, δεν είναι ζήτημα άδειας», είπε για το 
ζήτημα και το θέμα της αντίδρασης της 
Άγκυρας. Εξαπέλυσε «πυρά» στην αντιπο-

λίτευση, λέγοντας πως «κάποιοι επένδυσαν 
σε πόνο, αγωνίες της κοινωνίας, βάζοντας 
μπόλικο ψευτοπατριωτισμό.
Κόντρα σε αυτό, η κυβέρνηση μεγάλωσε 
την Ελλάδα με πράξεις», αναφερόμενος 
στην επέκταση των χωρικών υδάτων στα 
12 ν.μ. στο Ιόνιο, στις συμφωνίες με Αίγυ-

πτο-Ιταλία, αλλά και στη δημοσίευση του 
Χάρτη του Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχε-

διασμού, του οποίου η αξία είναι μεγάλη, 
γιατί είναι και με τη βούλα της Ευρώπης». 
Σημείωσε πως «εμείς έχουμε πει ότι πιστεύ-

ουμε στον διάλογο με την Τουρκία, η πα-

ρατεταμένη φάση διαλόγου έχει αποδώσει 
(εκμηδένιση ροών, παραβιάσεων, υποδοχή 
νόμιμων τουριστών), όμως ο διάλογος δεν 
σημαίνει υποχώρηση, σημαίνει διεκδίκηση. 
Με την Τουρκία μας χωρίζει μόνο μία δια-

φορά: ΑΟΖ-υφαλοκρηπίδα. Η Τουρκία έχει 

τις θέσεις της, σημασία έχει τι κάνεις εσύ. 
Η Ελλάδα και σε επίπεδο διπλωματικό, εξο-

πλιστικό, σε επίπεδο συμφωνιών είναι πιο 
ισχυρή από ποτέ», είπε.
Για την εκτέλεση στο Χαλάνδρι και για την 
αντιμετώπιση της εγκληματικότητας, σημεί-
ωσε πως έχουν γίνει βήματα, λέγοντας πως 
«σε αυτή τη χωρά το 2019 άνοιγαν σαμπά-

νιες οι εγκληματίες . Τώρα υπάρχει ποινικός 
κώδικας και έχουν τελειώσει τα αστεία. Η 
κατάσταση είναι καλύτερη όχι όμως αυτή 
που απαιτείται», ενώ αναφέρθηκε στις δρά-

σεις της κυβέρνησης, όπως μεταξύ άλλων 
τα μέτρα στα γήπεδα και τη σύσταση της 
ΔΑΟΕ (Διεύθυνση για την Αντιμετώπιση 
του Οργανωμένου Εγκλήματος), η οποία 
έχει εξαρθρώσει 48 μεγάλες συμμορίες. Ο 
Παύλος Μαρινάκης τόνισε πως «το νόμος 
και τάξη από υπόσχεση, γίνεται πράξη», 
λέγοντας πως είναι θεμέλιο για την ομαλή 
λειτουργία του κράτους και πως «δεν είναι 
δεξιό δόγμα». Ανέφερε, επίσης, πως χρει-
άζονται όλο και περισσότεροι αστυνομικοί 
στις γειτονιές.

Μαρινάκης: 

Έρχεται νομοσχέδιο για αλλαγή του 
εκλογικού νόμου – Δημοτικές και 

Περιφερειακές εκλογές σε ένα γύρο 
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Εξάρχεια

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΤΗΣ ΕΛ.ΑΣ ΣΕ ΚΤΙΡΙΟ 
ΣΤΟΝ ΛΟΦΟ ΤΟΥ ΣΤΡΕΦΗ, ΕΞΙ 

ΠΡΟΣΑΓωΓΕΣ
Ο χώρος θα αποδοθεί στους νόμιμους δικαιούχους διασφαλίζοντας το δικαίωμα πρόσβασης 

όλων των πολιτών σε δημόσιους χώρους

Ε
πιχείρηση πραγματοποιήθηκε σε κατει-
λημμένο κτίριο του Δήμου Αθηναίων 
στον Λόφο Στρέφη.
Στην επιχείρηση, που πραγματοποιή-

θηκε παρουσία δικαστικού λειτουργού, 
συμμετείχαν αστυνομικοί της Υποδιεύθυνσης Αντι-
μετώπισης Ρατσιστικής και Εξτρεμιστικής Βίας, 
της Ο.Π.Κ.Ε. και της Υποδιεύθυνσης Αποκατάστα-

σης Τάξης.
Στο πλαίσιο της επιχείρησης συλλέχθηκε προανα-

κριτικό υλικό το οποίο θα υποβληθεί στον αρμόδιο 
Εισαγγελέα, ενώ προσήχθησαν -6- άτομα.
Ο χώρος θα αποδοθεί στους νόμιμους δικαιούχους 
διασφαλίζοντας το δικαίωμα πρόσβασης όλων των 
πολιτών σε δημόσιους χώρους.

Πέθανε ο Νίκος Παλαιοκώστας στα 
65 του - Είχε σοβαρά προβλήματα 
υγείας
Ο περιβόητος Νίκος Παλαιοκώστας, μεγαλύτερος 
αδερφός του Βασίλη Παλαιοκώστα, άφησε την τε-

λευταία του πνοή στο Νοσοκομείο Τρικάλων σε ηλι-
κία 65 ετών.
Από τη στιγμή που αφέθηκε 
ελεύθερος και ήρθε στο σπί-
τι του στα Τρίκαλα, υποβάλ-

λονταν σε αιμοκάθαρση δύο 
φορές την εβδομάδα στην 
Μονάδα Τεχνητού Νεφρού.
Όμως η κατάσταση της υγεί-
ας του ήταν επιβαρυμένη και 
δεν άντεξε.
Μάλιστα τελευταία είχε πε-

ράσει και εγκεφαλικό, είχε 
πάει και σε κέντρο αποκατά-

στασης και ξαναγύρισε στο 
Νοσοκομείο Τρικάλων στην 

Α’ Παθολογική όπου νοσηλευόταν και συγχρόνως 
έκανε και αιμοκάθαρση.
Πάντως το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό 
έχουν να πουν τα καλύτερα λόγια για την συμπε-

ριφορά του Νίκου Παλαιοκώστα γιατί είχαν γίνει η 
δεύτερη οικογένειά του.
Ο Νίκος Παλαιοκώστας είχε γεννηθεί στο Μοσχό-

φυτο Τρικάλων το 1960 και ήταν ένα από τα 5 παι-
διά της οικογένειας, του Λεωνίδα και της Γεωργίας.

Επιχείρησαν να «περάσουν» 1,2 εκατ. ευρώ μετρητά από 
την Τουρκία στην Ελλάδα - Οι 3 Έλληνες έβαλαν τα χρήμα-
τα σε ζώνες με... κρύπτες
Τρεις Έλληνες συνελήφθησαν το απόγευμα της Παρασκευής στο τελωνείο Καστανέων Έβρου 
με τουλάχιστον 1,2 εκατ. ευρώ μετρητά. Οι τρεις Έλληνες εισήλθαν στην Ελλάδα από την 
Τουρκία. 
Σύμφωνα με πληροφορίες του evros-news.gr, οι τρεις Έλληνες, ανάμεσα τους και  γυναίκα, 
είχαν πάνω τους σε ειδικές ζώνες-κρύπτες με ποσό τουλάχιστον 1.200.000 ευρώ. Όμως κατά 
τον έλεγχο της εισόδου τους εντοπίστηκε το τεράστιο ποσό και συνελήφθησαν
Αμέσως σήμανε συναγερμός τόσο στους τελωνειακούς υπαλλήλους όσο και στους αστυνομι-
κούς, ενώ βρέθηκαν αμέσως και από την Αστυνομική Διεύθυνση Ορεστιάδας στον Συνοριακό 
σταθμό των Καστανεών υψηλόβαθμοι αστυνομικοί για τον χειρισμό της υπόθεσης.
Ακόμα πάντως και αν τα άτομα αυτά δικαιολογήσουν την προέλευση αυτού του ποσού, το 
Ελληνικό Δημόσιο θα εισπράξει το 25%, δηλαδή ένα ποσό κοντά στα 300.000 ευρώ

ασΤυΝΟμιΚΟ
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Στη σύλληψη τεσσάρων ατόμων για το δυστύχημα 
με θύμα μια 47χρονη επίκουρο ναυτικό στο λιμάνι 
της Πάτρας προχώρησε το Λμενικό Σώμα.
Οι συλλήψεις έγιναν κατόπιν εντολής του εισαγγε-

λέα.
Όπως ανέφερε το λιμενικό σώμα ελληνική ακτο-

φυλακή συνελήφθησαν οδηγός του φορτηγού 
για ανθρωποκτονία εξ αμέλειας, ο καπετάνιος, ο 
ύπαρχος και ο υπεύθυνος για τον καταπέλτη του 
πλοίου, που κατηγορούνται για έκθεση σε κίνδυνο 
(άρθρο 306 του ποινικού κώδικα).

Ο 44χρονος ημεδαπός οδηγός του φορτηγού έχει 
μεταφερθεί στο συνοδείο στελέχου του λιμενικού 
στο Γενικό Νοσοκομείο Πατρών ·Ο ΑΓΙΟΣ ΑΝΔΡΕ-

ΑΣ·, καθώς αισθάνθηκε αδιαθεσία.
Το τραγικό συμβάν σημειώθηκε τα ξημερώματα 
όταν η 47χρονη επίκουρος ναυτικός μέλος πλη-

ρώματος επιβατηγού οχηματαγωγού πλοίου με 
σημαία Ιταλίας κατά τη διαδικασία εκφόρτωσης 
ασυνόδευτων οχημάτων στο λιμάνι της Πάτρας 
παρασύρθηκε απο φορτηγό και τραυματίστηκε 
θανάσιμα.

Πάτρα: Τέσσερις συλλήψεις για τον θάνατο της 47χρονης 
ναυτικού που παρασύρθηκε από νταλίκα πάνω στο πλοίο 

Η «Φωνή από το Ντουμπάι» και η εντολή δολοφονίας για 1.000.000 ευρώ

Τρόμος για ζευγάρι 
στη Χαλκιδική: Ληστές 
εισέβαλαν στο σπίτι.
Τους κλείδωσαν στο μπάνιο, 
άρπαξαν χρήματα και ΙΧ 
Στιγμές τρόμου έζησε τα ξημερώματα ένα 
αντρόγυνο στη Νέα Σκιώνη Χαλκιδικής, όταν 
μπήκαν ληστές στο σπίτι τους.
Ασκώντας σωματική βία εναντίον του 62χρο-

νου άντρα που αντιλήφθηκε την παρουσία 
τους, οι δράστες τον κλείδωσαν μαζί με την 
57χρονη σύζυγό του στο μπάνιο. Αφού ερεύ-

νησαν το σπίτι, άρπαξαν χρήματα και τα κλει-
διά του αυτοκινήτου τους με το οποίο διέφυ-

γαν. Ο 62χρονος κατήγγειλε ότι υπέστη ξυ-

λοδαρμό, ενώ δέχθηκε και χτύπημα με λοστό 
στο κεφάλι και μεταφέρθηκε προληπτικά στο 
Γενικό Νοσοκομείο Πολυγύρου.
Η Αστυνομία διεξάγει έρευνες για τους δρά-

στες που σύμφωνα με τις πρώτες περιγραφές 
των θυμάτων ήταν τέσσερις. Φαίνεται, δε, πως 
μπήκαν στο σπίτι μέσω της μπαλκονόπορτας, 
την οποία διέρρηξαν.

Το ακριβότερο «συμβόλαιο θανάτου» της Greek 
mafia είναι πιθανόν να εκτελέστηκε με την χθε-

σινή δολοφονία στο Χαλάνδρι του  55χρονου 
Γιώργου Μοσχούρη, που έπεσε νεκρός μετά απο 
επίθεση με καταιγισμό σφαιρών, έξω από ιδιω-

τικό ιατρικό κέντρο και πολυσύχναστο κεντρικό 
δρόμο.
Σε δικογραφία, που συντάχτηκε πολύ πρόσφατα, 
περιγράφεται η στιγμή του τηλεφωνήματος που 
έκανε η «Φωνή από το Ντουμπάι» ο Ουκρανός 
Έντικ, που ηγείται του κυκλώματος που ελέγ-

χει το λαθρεμπόριο καπνού και τσιγάρων στα 
Βαλκάνια. Σε αυτό το τηλεφώνημα ο Έντικ έδω-

σε την εντολή για το «συμβόλαιο θανάτου» του 
55χρονου Γιώργου Μοσχούρη, με αντάλλαγμα 
1.000.000 ευρώ, στους εκτελεστές του.
Σύμφωνα με αξιωματικούς της Διεύθυνσης Αντι-
μετώπισης Οργανωμένου Εγκλήματος η «Φωνή 
από το Ντουμπάι» έδωσε και άλλες εντολές …εκ-

καθάρισης στον κόσμο της Αθηναϊκής νύχτας και 
για τον λόγο αυτό ακολούθησε «απόβαση» στην 
Αθήνα από φυγόποινους κακοποιούς και μισθω-

μένους εκτελεστές από χώρες της πρώην Σοβιε-

τικής Ένωσης, που σκόπευαν να εισπράξουν τα 
«χρυσά» συμβόλαια θανάτου.
Ο Έντικ βρίσκεται στο Ντουμπάι και σε αυτόν το 
ελληνικό FBI είχε αποδώσει τον Μάρτιο, πλήθος 
εκτελέσεων της επονομαζόμενης Greek Μαφία. 
Μεταξύ αυτών οι «θείος Τζο», ο «Ράμπο», ο «Νιό-

νιος», αλλά και ο κακοποιός με το προσωνύμιο 
«Ζαμπόν».  Τότε το όνομα του «Θαμνάκια» είχε 
βρεθεί στις έρευνες ως ένας από τους υποψήφι-
ους στόχους.

ασΤυΝΟμιΚΟ
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 Ντόναλντ Τραμπ: 

Ρωσία και Ουκρανία είναι πολύ κοντά σε συμφωνία 
για το τέλος του σκληρού και παράλογου πολέμου

 «Τα περισσότερα από τα βασικά σημεία έχουν συμφωνηθεί. Σταματήστε την αιματοχυσία, τώρα» αναφέρει σε ανάρτησή 
του ο Αμερικανός πρόεδρος 

Τ
η βεβαιότητά του ότι Ρωσία και Ουκρα-

νία είναι πολύ κοντά σε μια συμφω-

νία εκεχειρίας εξέφρασε ο Αμερικα-

νός πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ σε 
ανάρτησή του στην πλατφόρμα Truth 

Social. Ο Ντόναλντ Τραμπ που έχει φτάσει από 
τη νύχτα της Παρασκευής (25.4.25) στη Ρώμη 
με το Air Force One συνοδευόμενος από τη 
σύζυγό του Μελάνια Τραμπ, προκειμένου να 
παραστεί στην κηδεία του Πάπα Φραγκίσκου, 
αποκάλυψε στην ανάρτησή του πως τα περισ-

σότερα από τα βασικά σημεία της συμφωνί-
ας ανάμεσα στη Ρωσία και την Ουκρανία για 
τον τερματισμό του πολέμου που βρίσκεται σε 
εξέλιξη από τον Φεβρουάριο του 2022 έχουν 
συμφωνηθεί.

Σε ανάρτησή του στην πλατφόρμα Truth Social ο 
Αμερικανός πρόεδρος αναφέρει:
«Μόλις προσγειώθηκα στη Ρώμη. Μια καλή 
μέρα σε συνομιλίες και συναντήσεις με τη 

Ρωσία και την Ουκρανία. Είναι πολύ κοντά σε 
μια συμφωνία και οι δύο πλευρές θα πρέπει 
τώρα να έχουν συνάντηση υψηλού επιπέδου 
για να την ολοκληρώσουν. Τα περισσότερα από 
τα βασικά σημεία έχουν συμφωνηθεί. Σταματή-

στε την αιματοχυσία, ΤΩΡΑ. Θα είμαστε όπου 
χρειαστεί για να συμβάλλουμε στο τέλος αυτού 
του σκληρού και παράλογου πολέμου!».
Ο απεσταλμένος του Ντόναλντ Τραμπ, Στιβ Γουί-
τκοφ, συναντήθηκε με τον Ρώσο πρόεδρο Βλαντί-
μιρ Πούτιν για τρεις ώρες στη Μόσχα την Παρα-

σκευή για να συζητήσουν το σχέδιο των ΗΠΑ 
για τον τερματισμό του πολέμου στην Ουκρα-

νία. Η Ρωσία και η Ουκρανία δεν έχουν πραγμα-

τοποιήσει απευθείας συνομιλίες από τις πρώτες 
εβδομάδες του πολέμου, ο οποίος ξεκίνησε με 
την πλήρους κλίμακας εισβολή της Ρωσίας στην 
Ουκρανία τον Φεβρουάριο του 2022.

Η πρόταση των ΗΠΑ για την Ουκρανία
Σύμφωνα με το Reuters, η αμερικανική πρόταση 

περιγράφεται ως «η τελική προσφορά των ΗΠΑ 
προς τις δύο πλευρές», ενώ όπως έχει ήδη γίνει 
γνωστό τις προηγούμενες ημέρες ακόμα και 
από τον ίδιο τον Ντόναλντ Τραμπ, αν η Ουκρα-

νία και Ρωσία δεν συμφωνήσουν τότε οι ΗΠΑ 
θα αποσυρθούν από τις διαπραγματεύσεις. 
Όπως προτείνουν οι ΗΠΑ Κριμαία, Λουγκάν-

σκ, Ζαπορίζια (πλην του πυρηνικού σταθμού), 
Ντόνετσκ και Χερσώνα αναγνωρίζονται ως 
εδάφη της Ρωσίας, ενώ το Χάρκοβο, ο πυρη-

νικός σταθμός της Ζαπορίζια και το φράγμα 
Καχόβκα περνούν και επίσημα στην Ουκρανία. 
Επιπλέον, η Ουκρανία δεν θα έχει κανένα δικαί-
ωμα να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ, αλλά θα μπορεί να 
ενταχθεί στην ΕΕ. 

Οι όροι των ΗΠΑ για ειρήνη στην Ουκρανία, 
σύμφωνα με το Reuters:
Μόνιμη κατάπαυση του πυρός.
Άμεση έναρξη τεχνικών διαπραγματεύσεων για 
την εφαρμογή της συμφωνίας.
Παροχή ισχυρών εγγυήσεων ασφάλειας στην 
Ουκρανία.
Οι εγγυητές θα είναι μια ad hoc ομάδα ευρω-

παϊκών κρατών και μη ευρωπαϊκών κρατών που 
θα εκδηλώσουν την πρόθεσή τους να συμμετά-

σχουν.
Η Ουκρανία δεν θα επιδιώξει την ένταξή της 
στο ΝΑΤΟ.
Η Ουκρανία μπορεί να επιδιώξει την ένταξή της 
στην ΕΕ.
Οι ΗΠΑ αναγνωρίζουν de jure τον έλεγχο της 
Κριμαίας από τη Ρωσία.
Οι ΗΠΑ αναγνωρίζουν de facto τον έλεγχο του 
Λουγκάνσκ από τη Ρωσία.
Οι ΗΠΑ αναγνωρίζουν de facto τα εδάφη της 
Ζαπορίζια, του Ντόνετσκ και της Χερσώνας που 
ελέγχονται από τη Ρωσία.
Η Ουκρανία ανακτά εδάφη στην περιφέρεια 
του Χάρκοβο.
Η Ουκρανία ανακτά – μέσω των ΗΠΑ – τον 
έλεγχο του πυρηνικού σταθμού της Ζαπορίζια, 
με διανομή ηλεκτρικής ενέργειας και στις δύο 
πλευρές, καθώς και του φράγματος της Καχό-

βκα.
Η Ουκρανία απολαμβάνει ανεμπόδιστη διέλευ-

ση στον ποταμό Δνείπερο και τον έλεγχο της 
χερσονήσου Κινμπούρν.
Οι Ηνωμένες Πολιτείες και η Ουκρανία θα 
εφαρμόσουν συμφωνία οικονομικής συνεργα-

σίας/ορυκτών.
Η Ουκρανία θα ανακατασκευαστεί πλήρως και 
θα αποζημιωθεί οικονομικά.
Οι κυρώσεις κατά της Ρωσίας που επιβλήθηκαν 
λόγω της σύγκρουσης από το 2014 θα αρθούν.
Οικονομική συνεργασία ΗΠΑ-Ρωσίας στον 
τομέα της ενέργειας και σε άλλους βιομηχανι-
κούς τομείς.
Από την πλευρά τους, Ουκρανία και οι Ευρω-

παίοι σύμμαχοι ζητούν εγγυήσεις για την κατά-

παυση τους πυρός, επιστροφή των παιδιών 
που η Ρωσία έχει αρπάξει από την Ουκρα-

νία, ανταλλαγή των αιχμαλώτων πολέμου και 
απελευθέρωση αμάχων. Σημειώνουν πως το 
εδαφικό ζήτημα θα συζητηθεί εφόσον υπάρξει 
πλήρης κατάπαυση του πυρός και ζητά αποζη-

μίωση από την Ρωσία για τις καταστροφές που 
έχει υποστεί η χώρα από τον Φεβρουαρίο του 
2022. 

διεΘΝη
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 Η Κίνα διέψευσε τον ισχυρισμό του προέδρου Ντόναλντ Τραμπ ότι η αμερικανική κυβέρνηση έχει συνομιλίες με το 
Πεκίνο για την επίτευξη μιας συμφωνίας για τους δασμούς.

Η  
Κίνα και οι ΗΠΑ ΔΕΝ έχουν πραγμα-

τοποιήσει διαβούλευση ή διαπραγμά-

τευση για τους δασμούς. Οι ΗΠΑ θα 
πρέπει να σταματήσουν να δημιουρ-

γούν σύγχυση», τόνισε ανακοίνωση 
του υπουργείου Εξωτερικών που δημοσιεύτηκε 
από την κινεζική πρεσβεία στις ΗΠΑ.
Σε συνέντευξη που δημοσιεύεται σήμερα Παρα-

σκευή στο περιοδικό Time, ο Τραμπ ανέφερε ότι 
είχε τηλεφωνική επικοινωνία με τον πρόεδρο της 
Κίνας Σι Τζινπίνγκ για το θέμα των δασμών. Ο 
Αμερικανός πρόεδρος δήλωσε ότι ο Σι τού τηλε-

φώνησε και ότι η κυβέρνησή του συνομιλεί με το 
Πεκίνο με στόχο συμφωνία για τους δασμούς.
Μετά τη δημοσίευση της συνέντευξης και την 
ανακοίνωση του κινεζικού υπουργείου Εξωτερι-
κών, ο Τραμπ μιλώντας σε δημοσιογράφους, είπε 
ότι συνομίλησε με τον Σι, αλλά δεν είπε το πότε, 
προσθέτοντας ότι θα δώσει λεπτομέρειες «την 
κατάλληλη στιγμή».
Το Πεκίνο αμφισβητεί αυτό που η Ουάσινγκτον 
χαρακτηρίζει «συνομιλίες» τις τελευταίες μέρες.

Το Πεκίνο διαψεύδει τον Τραμπ για τις συνομιλίες 
με τον Σι Τζινπίνγκ 

«Να μην προκαλούν οι ΗΠΑ σύγχυση»

 Γιατί η «ύφεση των δασμών» θα φέρει μεγάλα δεινά στην παγκόσμια οικονομία 
To ενδεχόμενο να πέσει η αμερικανική οικονομία σε 
ύφεση «παίζει» πολύ τελευταία και η αλήθεια είναι ότι 
υπάρχουν πολλές διαφορετικές εκτιμήσεις αναφορι-
κά με τον αντίκτυπο που θα έχει ο εμπορικός πόλεμος, 
τόσο για τις ΗΠΑ, όσο και για την παγκόσμια οικονομία. 
Είναι, επίσης, σημαντικό ότι βλέπουμε τις τελευταίες 
ημέρες μία στροφή από πλευράς Τραμπ, η οποία οφεί-
λεται πιθανότατα στις πιέσεις που ασκούν οι αγορές, 
παρ’ όλα αυτά οι εκτιμήσεις για ύφεση συνεχίζονται. 
Η Goldman Sachs δίνει 45% πιθανότητες για ύφεση 
στις ΗΠΑ μέσα στο επόμενο 12μηνο, προβλέποντας ότι 
οι δασμοί θα περιορίσουν την ανάπτυξη του αμερικανι-
κού ΑΕΠ στο 0,5% το 2025, ενώ η JPMorgan πρόσφατα 
αναβάθμισε τον κίνδυνο ύφεσης στο 60%. Όλοι ανεξαι-
ρέτως οι αναλυτές συνδέουν την ύφεση με τον πόλεμο 
των δασμών και τις πολιτικές που εφαρμόζει ο Αμερικα-

νός πρόεδρος. 
Τι θα σημαίνει, λοιπόν, για τη μεγαλύτερη οικονομία του 
κόσμου μία «εθελοντική», λόγω των δασμών που επιλέ-

γει να επιβάλλει ο Τραμπ, ύφεση; Σύμφωνα με ένα από 
τα μεγαλύτερα funds του πλανήτη, οι δασμοί εφαρμόζο-

νται με τρόπο που δεν είναι αποτελεσματικός. Γι’ αυτό 
το λόγο, ο επικεφαλής οικονομικός αναλυτής του Apollo, 
που διαχειρίζεται πάνω από 500 δισ. δολάρια, τοποθετεί 
πλέον στο 90% την πιθανότητα ύφεσης στις ΗΠΑ. Όπως 
σημειώνει ο Τόρστεν Σλοκ, η εν λόγω ύφεση μπορεί να 
χαρακτηριστεί «Ύφεση Εθελοντικής Εμπορικής Επανεκ-

κίνησης» (Voluntary Trade Reset Recession - VTRR). 
Ποιον θα πλήξει περισσότερο η ύφεση; Σύμφωνα με τον 
Σλοκ, η εφαρμογή υπερβολικά υψηλών δασμών επιφέρει 
πλήγμα σε πολλές επιχειρήσεις και κυρίως στις μικρο-

μεσαίες. Διότι οι δασμοί πρέπει να πληρωθούν από τις 
επιχειρήσεις όταν τα εισαγόμενα αγαθά φτάνουν στις 
Ηνωμένες Πολιτείες. Οι μεγάλες επιχειρήσεις διαθέτουν 
την ευελιξία και τους πόρους να διαχειριστούν αναπά-

ντεχα έξοδα, αλλά για τις μικρές επιχειρήσεις όλο αυτό 

είναι μία τρέλα, προσθέτει ο αναλυτής του Apollo. Θα 
χτυπηθούν περισσότερο οι μικρές επιχειρήσεις οι οποί-
ες για δεκαετίες βασίζονταν σε ένα σταθερό περιβάλλον 
και τώρα θα πρέπει άμεσα να προσαρμοστούν, ενώ δεν 
έχουν τα κεφάλαια να καλύψουν τους δασμούς. 
Ο ίδιος προειδοποιεί ότι θα δούμε σκηνές που δεν 
φανταζόμασταν για τις ΗΠΑ, όπως πλοία να μένουν στα 
ανοιχτά, παραγγελίες να ακυρώνονται και επιχειρήσεις 
λιανεμπορίου που έχουν περάσει από γενιά σε γενιά, 
να χρεοκοπούν. Αρκεί να σκεφτούμε ότι οι μικρομεσαί-
ες επιχειρήσεις ευθύνονται για πάνω από το 80% της 
απασχόλησης στις ΗΠΑ.
Ένας τρόπος να υπολογιστεί ποσοτικά ο αρνητικός 
αντίκτυπος των δασμών στο ΑΕΠ είναι η σύγκριση των 
υφιστάμενων δασμών με την αύξηση των δασμών που 
έγινε κατά τη διάρκεια του εμπορικού πολέμου του 
2018. Τότε, οι μέσοι δασμοί των ΗΠΑ αυξήθηκαν από 
το 2% στο 3% και μελέτες έδειξαν ότι ο αντίκτυπος στο 
ΑΕΠ ήταν μεταξύ 0,25% και 0,7%.
Σήμερα οι μέσοι δασμοί αυξάνονται από το 3% στο 18% 
που συνεπάγεται πλήγμα της τάξης του 4% στο αμερι-
κανικό ΑΕΠ, ή περίπου 1,2 τρισ. δολάρια, χωρίς να 

συμπεριλαμβάνονται άλλοι παράγοντες όπως οι επιπτώ-

σεις της αβεβαιότητας στην κατανάλωση και στις επεν-

δύσεις των επιχειρήσεων. 
Το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο πηγαίνει ένα βήμα 
παραπέρα, εκτιμώντας ότι ο κίνδυνος για την παγκόσμια 
χρηματοπιστωτική σταθερότητα αυξάνεται, καθώς οι 
δασμοί του Τραμπ προκαλούν ένα μεγάλο αρνητικό σοκ 
στην παγκόσμια οικονομία. Για τις ΗΠΑ, το ΔΝΤ υποβαθ-

μίζει την πρόβλεψη για ανάπτυξη στο 1,8% το 2025, από 
2,7% προηγουμένως. Μόνο η αμερικανική οικονομία, 
δηλαδή, θα χάσει περίπου 300 δισ. δολάρια οικονομικής 
παραγωγής μέσα στο έτος και λόγω των δασμών. 
Όπως σημειώνει ο νομπελίστας Πολ Κρούγκμαν, σε 
έκθεση που δημοσίευσε την περασμένη εβδομάδα η 
Goldman Sachs, δεν είναι τόσο το μέγεθος της αλλα-

γής που συντελείται στο παγκόσμιο εμπόριο αυτό που 
θα προκαλέσει ύφεση, αλλά η εκτίναξη της αβεβαιότη-

τας. Στο ίδιο πλαίσιο, αν σημειωθεί νέα μεγάλη αλλαγή 
πολιτικής (π.χ. να πάρει πίσω τους δασμούς ο Τραμπ) 
αυτή ίσως να μη βοηθήσει όσο θα περιμέναμε γιατί θα 
ενισχύσει ακόμα περισσότερο την αβεβαιότητα. Από 
την πλευρά του, ο Γιαν Χάτζιους, επικεφαλής αναλυτής 
της Goldman, εκτιμά πως όντως η αβεβαιότητα μπορεί 
να επιφέρει μεγάλο πλήγμα στην οικονομία, ωστόσο 
διαφωνεί με τον Κρούγκμαν, λέγοντας ότι μία στροφή 
180 μοιρών στους δασμούς θα συνέβαλε στην εξομά-

λυνση των συνθηκών. 
Σύμφωνα με την JPMorgan, οι δασμοί 145% στα κινεζικά 
προϊόντα και 10% σε όλα τα υπόλοιπα, είναι μία πολιτική 
επιλογή που αυξάνει την πιθανότητα ύφεσης στο 60%, 
τόσο για την αμερικανική, όσο και για την παγκόσμια 
οικονομία. Η JPMorgan πιστεύει ότι η Fed θα αρχίσει να 
μειώνει τα επιτόκια από τον ερχόμενο Σεπτέμβριο, με 
διαδοχικές μειώσεις να λαμβάνουν χώρα έως τον Ιανου-

άριο του 2026, που σημαίνει ότι τα επιτόκια στις ΗΠΑ θα 
μειωθούν στο 3%.
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Στον μακρύ κατάλογο της Βίβλου των Ποντιφήκων υπάρχουν και 16 αναφορές σε Ποντίφικες 
ελληνικής καταγωγής, ανάμεσά τους κάποιοι γεννημένοι στην Ελλάδα 

Σ
τον μακρύ κατάλογο της Βίβλου των 
Ποντιφήκων (Liber Pontificalis) περιλαμ-

βάνονται κυρίως Ιταλοί Πάπες, καθώς 
ο αριθμός τους ανέρχεται τουλάχιστον 
στους 217. Ωστόσο, υπάρχουν και 16 

αναφορές σε Ποντίφικες ελληνικής καταγωγής, 
ανάμεσά τους κάποιοι γεννημένοι στην Ελλάδα. 

Πάπας Ανάκλητος
Ο Ανάκλητος ήταν ένας από τους πρώτους Πάπες 
της Ρώμης, με αβέβαιη χρονολογία κατά την 
επισκόπευσε -  ή 77- 88 ή 78-91 μχ. 
Ήταν Αθηναίος και λέγεται ότι ήταν γιος ενός φιλο-

σόφου, που λεγόταν Αντίοχος ενώ το παπικό του 
όνομα φέρεται και ως Κλήτος, Κλείτος ή Ανέγκλη-

τος.
Ο Ανάκλητος εμαρτύρησε το 88 μ.Χ. και τιμάται ως 
άγιος από την Ορθόδοξη εκκλησία στις 26 Απριλί-
ου, ενώ κατά το λατινικό εορτολόγιο τιμάται στις 
13 Ιουλίου.

Ο Πάπας Ανθηρός
Ηταν Πάπας μόλις για ένα μήνα και δέκα 
ημέρες - από τις 21 Νοεμβρίου του 235 έως 
τον θάνατό του το 236. 
Ο Αντέρως θεωρείται ελληνικής καταγω-

γής. Το δυτικοποιημένο όνομά του Ανθηρός 
θεωρείται ότι προήλθε μετά από μικρή παρα-

μόρφωση του Αντέρως, προς «ωραιοποίηση», 
για να μην θυμίζει περίοδο ειδωλολατρίας.
Κατά τους Λατίνους συγγραφείς ο Αντέρως 
φέρεται να κατάγεται από την Ελλάδα, ενώ 
κατ΄ άλλους από την Μεγάλη Ελλάδα ως 
γιος κάποιου Ρωμύλου. Ο τάφος του ανευ-

ρέθηκε το 1854 και φέρει ελληνική επιγραφή 
"Αντέρως επι..", που ερμηνεύεται ως "Αντέρως 
επίσκοπος". 
Σύμφωνα με το δυτικό εορτολόγιο ο Άγιος 
Ανθηρός εορτάζεται στις 3 Ιανουαρίου

Πάπας Ελευθέριος
Ο Πάπας Ελευθέριος ήταν πρώιμος επίσκοπος 
Ρώμης από το 174 μέχρι τον θάνατο του, στις 24 
Μαΐου 189. Η Παποσύνη του χρονολογείται εναλ-

λακτικά στις περιόδους 171-185 και 177-193 και 
θεωρείται Άγιος από την Ρωμαιοκαθολική εκκλησία 
και την Ορθόδοξη Εκκλησία, η μνήμη του εορτάζε-

ται στις 26 Μαΐου. Σύμφωνα με το Liber Pontificalis 
ο Ελευθέριος γεννήθηκε στην Αρχαία Νικόπολη 
της Ηπείρου, κοντά στην Πρέβεζα. 

Πάπας Υγίνος
Ο Πάπας Άγιος Υγίνος ήταν Επίσκοπος Ρώμης από 
περίπου το 136 ή το 138, μέχρι περίπου το 140 ή 
το 142. Σύμφωνα με το Liber Pontificalis, ο Υγίνος 
ήταν Έλληνας γεννημένος στην Αθήνα και πριν την 
Παποσύνη του πιθανότατα προηγουμένως ήταν 
φιλόσοφος. 
Η παράδοση αναφέρει ότι κατά την παποσύνη του 
καθόρισε τα διάφορα προνόμια του κλήρου και 
καθόρισε τις βαθμίδες της εκκλησιαστικής ιεραρ-

χίας.
Όμως, σύγχρονοι μελετητές τείνουν να αμφισβη-

τούν αυτόν τον ισχυρισμό και βλέπουν την διακυ-

βέρνηση της εκκλησίας της Ρώμης ως ακόμη 
περισσότερο ή λιγότερο συλλογική.

(Αντί)παπας Αλέξανδρος Ε'
Ο Αντίπαπας Αλέξανδρος Ε' ή Πέτρος της Κάντιας 
ή Πέτρος Φιλάργης ήταν Αντίπαπας κατά τη διάρ-

κεια του δυτικού σχίσματος ως διεκδικητής της 
έδρας της Πίζας, από τις 26 Ιουνίου 1409  έως  3 
Μαΐου 1410). 
Ο Πέτρος Φιλάργης γεννήθηκε στις Καρές Μερα-

μπέλλου της Κρήτης, στην σημερινή Νεάπολη 
Λασιθίου περί το 1339 και πέθανε στις 3  Μαΐου 
του 1410 στην Μπολονια. Τον 20ο αιώνα η Ρωμαι-
οκαθολική Εκκλησία άλλαξε άποψη και καθιέρωσε 
τους Αντίπαπες ως νόμιμους πάπες.
Μάλιστα η Καθολική εκκλησία θεωρεί παραδοσια-

κά ότι η παποσύνη του Γρηγορίου ΙΒ' έληξε με την 
εκλογή του Αλεξάνδρου Ε. 
Ο Αλέξανδρος Ε' επιθυμούσε το τέλος του σχίσμα-

τος μεταξύ της Αβινιόν και της Ρώμης. Αναγνωρί-
σθηκε από πολλές ιταλικές πόλεις, από τη Γαλλία, 
την Αγγλία, ένα τμήμα της Γερμανίας και από τη 
Βοημία. Ο σπουδαιότερος αντίπαλός του ήταν 
βέβαια η ίδια η Ρώμη.
Μετά από οκτώ μήνες, την 1/5/1410, η Ρώμη έπεσε 
και ο Αλέξανδρος Ε΄ θα μπορούσε να εγκαταστα-

θεί εκεί ως πνευματικός ηγέτης της παποσύνης με 
τη δύναμη των όπλων. Τελικά όμως δεν κατόρθω-

σε να εισέλθει στη Ρώμη. Ασθένησε στην Μπολό-

νια κι απεβίωσε στις 3 Μαϊου 1410.
Ο ιστορικός Κων.Σάθας αναφέρει ότι δηλητηριά-

στηκε από τον καρδινάλιο Κόσα που τον διαδέχθη-

κε ως Αντίπαπας Ιωάννης ΚΓ΄ . Ετάφη στο κοιμη-

τήριο του τάγματος των Φραγκισκανών. 
Η επιτύμβια πλάκα στον τάφο του αναφέ-

ρει:CRETENSIS EX DOMOCILIO CRETENSIS NUN 
CUPATUS, δηλαδή «Κρητικός στην καταγωγή, 
Κρητικός αναφερόμενος».

«Ήταν ένας από τους πιο εύκολους πελάτες μας» - Τι αποκαλύπτει ο ράφτης του πάπα 
Δεν ζήτησε ποτέ κάτι συγκεκριμένο, ήθελε απλά λευκά ράσα αποκάλυψε ο ράφτης 
του ποντίφικα επιβεβαιώνοντας πόσο απλός ήταν στις ενδυματολογικές του επιλογές
Αυτό που χαρακτήριζε τον Πάπα Φραγκίσκο κατά τη διάρκεια της 12ετής θητείας του 
ως ποντίφικας ήταν η απλότητά του για την οποία όλοι έχουν να λένε. Ακόμα και μετά 
θάνατον επέλεξε να τοποθετηθεί η σορός του σε ένα απλό ξύλινο φέρετρο και να τα-

φεί στο έδαφος στην αγαπημένη του εκκλησία σε μια πιο λιτή από τις συνηθισμένες 
τελετή.
Το ίδιο απλός ήταν και ως προς την επιλογή των ενδυμάτων του. Η οικογένεια 
Gammarelli που διατηρεί ένα μικρό κατάστημα το οποίο είναι κρυμμένο σε μια μικρή 
πλατεία κοντά στο Πάνθεον παρέχει εκκλησιαστική ενδυμασία στο Βατικανό από το 
1798. Ήταν οι προσωπικοί ράφτες του Πάπα Φραγκίσκου, καθώς και των προκατόχων 
του. Όλα σε αυτό το μαγαζί είναι προσεγμένα χειροποίητα και τα ράφια είναι γεμάτα 
από εκλεκτά, μεταξωτά υλικά.
Μιλώντας στον Sky News ο Lorenzo Gammarelli επιβεβαίωσε με πόσο απλά ενδύματα 
προτιμούσε να ντύνεται ο ποντίφικας: «Ο Πάπας Φραγκίσκος ήταν ένας από τους πιο 
εύκολους πελάτες που είχαμε ποτέ. Δεν ζήτησε ποτέ κάτι συγκεκριμένο. Ήθελε απλά 
λευκά ράσα. Υπήρχε μεγάλη διαφορά μεταξύ του Πάπα Φραγκίσκου και του Πάπα 
Βενέδικτου του 16ου, επειδή στον Βενέδικτο άρεσε να φοράει ενδύματα γεμάτα με 
τα εμβλήματα ενός Πάπα, συμπεριλαμβανομένης της κόκκινης "μοζέτα" - μιας κοντής 
κάπας μέχρι τον αγκώνα».
Επίσης, η γκαρνταρόμπα ενός Πάπα δεν είναι σταθερή αλλά τα χρώματα αλλάζουν 
ανάλογα με αυτά που προβλέπει το Καθολικό Λειτουργικό Ημερολόγιο. Για παράδειγ-

μα, ο πράσινος χιτώνας φοριέται στις κυριακάτικες λειτουργίες, το μωβ κατά τη διάρ-

κεια της Advent και της Σαρακοστής, ενώ το κόκκινο προορίζεται για την Πεντηκοστή.

Οι Έλληνες Πάπες από την αρχαιότητα μέχρι τον 
τελευταίο, τον «Κρητικό» Πάπα Αλέξανδρο Ε’

διεΘΝη
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Η παρουσία τόσων πολλών ηγετών δημιουργεί ένα σκηνικό για 
πιθανές αυθόρμητες διπλωματικές πρωτοβουλίες και, ίσως, 

άβολες συναντήσεις

Κηδεία Πάπα Φραγκίσκου: 
Τραμπ, Ζελένσκι και Μητσοτάκης 
στην πλατεία του Αγίου Πέτρου 

για το «ύστατο χαίρε»

διεΘΝη
 Τι συμβολίζει το «Δαχτυλίδι του 
Ψαρά» του Πάπα Φραγκίσκου 
και γιατί θα καταστραφεί μετά το 
θάνατό του;

Με ιστορία που χρονολογείται τουλάχιστον από 
τον 13ο αιώνα, το «Δαχτυλίδι του Ψαρά» είναι 
ένα από τα πιο αναγνωρίσιμα αντικείμενα της 
παπικής στολής. Πήρε το όνομά του από τον 
Άγιο Πέτρο, ο οποίος ήταν ψαράς και, σύμφω-

να με την καθολική παράδοση, ο πρώτος Πάπας, 
και φορέθηκε από τον Πάπα Φραγκίσκο σε τελε-

τουργικές εκδηλώσεις καθ’ όλη τη διάρκεια της 
12ετούς βασιλείας του.
Αμέτρητοι αφοσιωμένοι οπαδοί του έσπευσαν να 
το φιλήσουν προκαλώντας ακόμη και μια διαμά-

χη για την υγιεινή.

Η επίσημη σφραγίδα κάθε Πάπα
Τώρα, όπως επιτάσσει η παράδοση, το δαχτυλί-
δι με το σήμα του εκλιπόντος ποντίφικα θα κατα-

στραφεί -ή τουλάχιστον θα αλλοιωθεί- εντός των 
τειχών του Βατικανού μετά τον θάνατό του, σε 
ηλικία 88 ετών, τη Δευτέρα του Πάσχα.
Πρόκειται για ένα τελετουργικό με πρακτικές 
ρίζες. Το «Δαχτυλίδι του Ψαρά» και ένα μεντα-

γιόν που ονομάζεται Βulla (Βούλα) χρησίμευαν 
παραδοσιακά ως επίσημες σφραγίδες για επίση-

μες επιστολές και έγγραφα γνωστά ως Παπικές 
Σημειώσεις.
Νέες επίσημες Παπικές Σημειώσεις εκδίδο-

νταν σε κάθε νεοεισερχόμενο Πάπα και για να 
αποφευχθεί η μεταθανάτια πλαστογράφηση 
επιστολών ή διαταγμάτων -και τα δύο, Δακτυλί-
δι και μενταγιόν, συντρίβονταν με σφυρί μετά το 
θάνατό του.
Από το 1521 έως το 2013, αυτό ακριβώς συνέ-

βαινε.  

Για να σταματήσουν οι επιτήδειοι
«To Δαχτυλίδι είναι το ισοδύναμο της αφαίρεσης 
των στοιχείων σύνδεσης από έναν λογαριασμό 
κοινωνικής δικτύωσης» δήλωσε ο Christopher 
Lamb, ανταποκριτής του CNN στο Βατικανό. 
«Αυτό ήταν το ζητούμενο – να σταματήσουν οι 
επιτήδειοι να χρησιμοποιούν ψεύτικες σφραγί-
δες σε έγγραφα».
Σύμφωνα με τη σύμβαση, ο Camerlengo (Καμε-

ράριος) της Αγίας Ρωμαϊκής Εκκλησίας, ένας 
ανώτερος καρδινάλιος που διορίζεται για να 
επιβλέπει τη μετάβαση, θα κατέστρεφε το δαχτυ-

λίδι και το Bulla παρουσία του Κολλεγίου των 
Καρδιναλίων μετά την ανακοίνωση του θανάτου 
του Πάπα.
Η πρακτική αυτή συνεχίστηκε πολύ καιρό αφότου 
τα αντικείμενα έπαψαν να χρησιμοποιούνται ως 
σφραγίδες (αντικαταστάθηκαν από ένα γραμμα-

τόσημο στα μέσα του 19ου αιώνα).

Η κηδεία του Πάπα Φραγκίσκου συγκέντρωσε στη Ρώμη πλήθος αρχηγών κρατών και πολιτικών ηγετών, 
περίπου 50, μεταξύ των οποίων και ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης.
Ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης με την σύζυγό του
Ο Γάλλος Πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν, μιλάει με τους καλεσμένους καθώς φτάνει για την κηδεία του 
Πάπα Φραγκίσκου.
Η παρουσία τόσων πολλών ηγετών δημιουργεί ένα σκηνικό για πιθανές αυθόρμητες διπλωματικές 
πρωτοβουλίες και, ίσως, άβολες συναντήσεις.
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Τη θέσπιση 12μηνης βίζας εργασίας για νέους 18-30 ετών, ως σπάσιμο των κανόνων του Brexit, μελετούν αξιωματούχοι 
της ΕΕ στις Βρυξέλλες, σύμφωνα με τον Guardian.<

Η 
ΕΕ είναι έτοιμη να κάνει σημαντικές 
παραχωρήσεις στις διαπραγματεύσεις 
με το Ηνωμένο Βασίλειο προκειμένου 
χιλιάδες νέοι Ευρωπαίοι να μπορούν 
ξανά να ζουν και να εργάζονται στο 

Ηνωμένο Βασίλειο.
Όπως αποκαλύπτει η ανταποκρίτρια του Guardian 
στις Βρυξέλλες, η ΕΕ σχεδιάζει να θέσει ως βασι-
κό αίτημα προς τους Βρετανούς διαπραγματευ-

τές τη θέσπιση βίζας διάρκειας 12 μηνών, ανοί-
γοντας ίσως με αυτόν τον τρόπο τον δρόμο για 
ευρύτερες προσεγγίσεις στη μετά Brexit εποχή.
Πρόκειται για ένα σχέδιο που θα επιτρέπει σε 
Βρετανούς και Ευρωπαίους ηλικίας 18 έως 30 
ετών να ταξιδεύουν και να εργάζονται ελεύθερα 
στις δύο πλευρές της Μάγχης.
Σύμφωνα με το ρεπορτάζ, εάν το Λονδίνο δεχθεί 
κάτι τέτοιο, θα έχει γίνει ένα σημαντικό βήμα για 
την επίτευξη μιας ευρύτερης συμφωνίας με το 
Ηνωμένο Βασίλειο με επίκεντρο την άμυνα, την 
ενέργεια και τη μετανάστευση.
Σημειώνεται πως στις Βρυξέλλες ξέρουν πως δεν 
μπορούν να ζητήσουν από την αρχή πολλά. Η 
δημοσιογράφος μεταφέρει πως η ΕΕ θα μπορού-

σε να δεχθεί τον περιορισμό των 12 μηνών στη 
βίζα εργασίας, με ποσόστωση στον αριθμό και 
περιορισμούς στους τομείς στους οποίους θα 
μπορούσαν να εργαστούν οι πολίτες της. Εμφα-

νίζονται επίσης ανοιχτοί σε ένα σχέδιο τύπου 
«ένας μέσα, ένας έξω», φόρμουλα που φαίνεται 
ότι εξετάζει και το βρετανικό υπουργείο Εσωτε-

ρικών.
Πηγές της ΕΕ ανέφεραν ότι το σχέδιο μπορεί να 

μετονομαστεί σε πρόγραμμα «απόκτησης εμπει-
ρίας» για νέους, προκειμένου να εξαλειφθεί 
οποιαδήποτε υπόνοια ότι ανοίγουν ξανά πύλες 
εισόδου με όρους μετανάστευσης για τους πολί-
τες της ΕΕ που επιθυμούν να ζήσουν και να εργα-

στούν στο Ηνωμένο Βασίλειο.

Ερωτηθείς σχετικά με την προοπτική ενός 
προγράμματος κινητικότητας νέων, εκπρόσωπος 
της Ντάουνινγκ Στριτ δήλωσε ότι «και οι δύο πλευ-

ρές συζητούν ένα ευρύ φάσμα θεμάτων, κάτι που 
είναι απολύτως φυσιολογικό για μια διαπραγμά-

τευση»

Το γυαλί του Brexit μπορεί να ξανακολλήσει; 
12μηνη βίζα εργασίας στη Βρετανία θα ζητήσει η ΕΕ

διεΘΝη
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Γεωργιάδης: 

Η Ελλάδα είναι στην πρώτη τριάδα 
των χωρών της ΕΕ στην παχυσαρκία 

Το σχέδιο αντιμετώπισης
Στην επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής μίλησε ο υπουργός Υγείας Αδωνις 

Γεωργιάδης.

Η 
δράση της κυβέρνησης για τη σύσταση Συλλό-

γου Διαιτολόγων-Διατροφολόγων εντάσσεται 
στην αντιμετώπιση της μεγαλύτερης ασθένει-
ας του ελληνικού πληθυσμού, που είναι η πα-

χυσαρκία, δήλωσε ο υπουργός Υγείας Άδωνις 
Γεωργιάδης, στο πλαίσιο της επεξεργασίας σχετικού νο-

μοσχεδίου από την επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της 
Βουλής.

Είμαστε μέσα στην πρώτη τριάδα παχυσαρκίας 
στην ΕΕ, είπε ο Α. Γεωργιαδης
Η παχυσαρκία είναι σοβαρή ασθένεια, συμπαρασύρει τον 
ανθρώπινο οργανισμό σε σειρά άλλων ασθενειών και «εί-
μαστε μέσα στην πρώτη τριάδα παχυσαρκίας στην Ευρω-

παϊκή Ένωση και πρώτοι στην παιδική παχυσαρκία», είπε ο 
κ. Γεωργιάδης και συνέχισε:

Παχυσαρκία στην παιδική και εφηβική ηλικία 
-Ποιοι είναι οι παράγοντες κινδύνου, η 
καθηγήτρια Μαρία Παπαγιάννη εξηγεί
«Αυτοί οι οποίοι θα συμβουλεύουν τον κόσμο για τις δια-

τροφικές τους συνήθειες, σε μία προσπάθεια να αντιστρέ-

ψουμε αυτήν την εικόνα που έχει δυστυχώς ο ελληνικός 
λαός, και είναι ντροπιαστική, να είναι πιστοποιημένοι, να 
ξέρουμε ποιοι είναι, να τους έχουμε καταγεγραμμένους, 
να έχουν άδεια ώστε αν κάποιος δεν κάνει καλά τη δου-

λειά του να μπορούμε και να τον τιμωρήσουμε… Σήμερα 
έχουμε ένα χαώδες σκηνικό. Και ο καθένας λέει "είμαι δια-

τροφολόγος", δίνει συμβουλές, και όποιον πάρει ο Χάρος. 
Στέλνουμε μήνυμα ότι το υπουργείο δεν θεωρεί το ζήτημα 
της διατροφής, "δευτερεύον" θέμα αλλά "πρωτεύον" και, 
«δεν σας κρύβω ότι στο μέλλον [. . .] θα δούμε πως θα μας 
το επιτρέπουν τα οικονομικά του ΕΟΠΠΥ, να εντάξουμε 
κανονικά στο σύστημα αποζημίωσης την παρουσία σε δι-
αιτολόγους, με το σωστό τρόπο».

Σκέψεις για νοσοκομεία για τη μητερα και το 
παιδί
Απαντώντας σε σχετικούς προβληματισμούς της αντιπολί-
τευσης, ο κ. Γεωργιάδης είπε ότι στις σκέψεις της κυβέρ-

νησης είναι η ίδρυση ενός πανεπιστημιακού νοσοκομείου 
για τη μητέρα και το παιδί στο νοσοκομείο Αγίας Βαρβάρας 
(δυτικής Αττικής), που σήμερα λειτουργεί στο 20% των δυ-

νατοτήτων του, και βρίσκεται μόλις ένα χιλιόμετρο μακριά 
από το "Αττικόν". «Θα πάμε δηλαδή από το νοσοκομείο 
"Αττικόν", τις σχετικές κλινικές για τη μητέρα και το παιδί: 
Γυναικολογικές, μαιευτικές, παιδιατρικές. Και θα δώσουμε 
στην πραγματικότητα ένα παιδιατρικό πανεπιστημιακό νο-

σοκομείο, αλλά και γυναικολογικό νοσοκομείο στην Δυτική 
Αττική, (με το όνομα) "Αττικόν", με τους πανεπιστημιακούς 
καθηγητές του "Αττικόν", με το προσωπικό του "Αττικόν", 
που θα πάνε σε αυτό το νοσοκομείο. Θα αδειάσουμε τις 
κλινικές αυτές από το κυρίως κτίριο, στις οποίες θα επε-

κτείνουμε τις παθολογικές κλινικές του "Αττικόν", για να 
απορροφήσουμε τα ράντζα και να προσθέσουμε 200-250 
κρεβάτια. Και έτσι, αντί να έχουμε ράντζα στους διαδρό-

μους, που τα βλέπουμε όλοι και στεναχωριόμαστε, ώστε 
να έχουμε μία πολύ καλή κατάσταση στο "Αττικόν", σε 
ένα-ενάμιση χρόνο από σήμερα, με καινούργιες κλινικές, 
και στο ένα νοσοκομείο και και στο άλλο» υπογράμμισε ο 
κ. Γεωργιάδης.
Και σημείωσε: «Θα λειτουργήσει στο «Νοσοκομείο Αττι-
κόν-Αγία Βαρβάρα», μία πανεπιστημιακή κλινική για τη γυ-

ναίκα και το παιδί και ψυχιατρική κλινική που έχει φτιαχτεί 
η υποδομή από την οικογένεια Αγγελικούση. Με αυτό τον 
τρόπο, θα έχουμε φτιάξει ένα σπουδαίο πανεπιστημιακό 
νοσοκομείο στη δυτική Αττική, που θα παίρνει όλα τα σχε-

τικά περιστατικά εκεί, και ταυτόχρονα θα έχουμε δημιουρ-

γήσει τους χώρους για να εξαλείψουμε τα ράντζα μέσα 
στο νοσοκομείο "Αττικόν"». Όσο για τους εργαζόμενους 
του "Αγ. Βαρβάρα" που έχουν μεταφερθεί στο νοσοκομείο 
Νίκαιας, είπε ότι «όποιοι θέλουν να μείνουν στη Νίκαια θα 
μείνουν στη Νίκαια».
Τέλος, ο κ. Γεωργιάδης χαρακτήρισε «απολύτως ψευδές» 
αυτό που αναπαράγεται από κόμματα της αντιπολίτευσης 
για το ατύχημα με γιατρό στην Πάτρα, που είχε φύγει από 
το νοσοκομείο μετά από 36 ώρες εφημερίας. «Δεν θέλω 
να μπω σε λεπτομέρειες. Η γυναίκα είναι στο νοσοκομείο 
(αλλά είναι) ψευδές. Πιστεύετε ότι εάν ψεύδεσθε για το 
ΕΣΥ [. . .] κάνετε κακό στον υπουργό; Ποιος κερδίζει εάν ο 
λαός δεν πιστεύει στο ΕΣΥ; Οι ιδιωτικές κλινικές κερδίζουν 
και οι κλινικές στο εξωτερικό» είπε ο κ. Γεωργιάδης, καλώ-

ντας την αντιπολίτευση να αναγνωρίσει την πρόοδο που 
έχει γίνει στον χώρο της Υγείας.

υΓεια
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«Το Βράδυ Υποχωρεί»
Διάρκεια: 70 λεπτά.
Σενάριο: Τίμων Κουλμάσης.
Σκηνοθεσία: Τίμων Κουλμάσης.
Αφηγήτρια: Marilyne Canto (φωνή).
Το ντοκιμαντέρ αφηγείται την κοινή ζωή και διαδρο-

μή δύο σπουδαίων δημιουργών του 20ού αιώνα: του 
διεθνώς αναγνωρισμένου γλύπτη Μέμου Μακρή και της πολύπλευρης 
καλλιτέχνιδας Ζιζής Μακρή, η οποία υπήρξε ενεργή σε πολλά μέσα -από 
την ταπισερί και τη χαρακτική, ως το σχέδιο και τη φωτογραφία. Το φιλμ 
φωτίζει τις τομές μιας εποχής μέσα από τη ματιά και τα έργα δύο καλλιτε-

χνών που έζησαν ανάμεσα σε ιδεολογίες, σύνορα και καθεστώτα.

«Baby»
Διάρκεια: 107 λεπτά.
Σενάριο: Gabriel Domingues, Marcelo Caetano.
Σκηνοθεσία: Marcelo Caetano.
Ηθοποιοί: Joao Pedro Mariano, Ricardo Teodoro, Ana 
Flavia Cavalcanti, Bruna Linzmeyer, Luiz Bertazzo, Marcelo 
Varzea.
Ένας δεκαοχτάχρονος περιπλανιέται στους δρόμους του Σάο Πάολο 
έχοντας μόλις βγει από το αναμορφωτήριο. Οι γέφυρες επικοινωνίας με 
τους γονείς του έχουν κοπεί προ πολλού, ενώ του λείπουν τα μέσα για να 
ξαναχτίσει επιτέλους τη ζωή του. Η συνάντηση με έναν αρκετά μεγαλύτε-

ρο και πιο ώριμο άντρα θα του δείξει τον δρόμο, ο οποίος όμως δεν είναι 
στρωμένος με ροδοπέταλα: η παθιασμένη σχέση που ανθίζει μεταξύ τους 
είναι γεμάτη αιχμηρά σημεία.

ΘΕΑΤΡΟ
«Η πόρνη από επάνω»
Ένα μοναδικό ρεσιτάλ ερμηνείας 
που ακουμπάει τις ψυχές των θεατών 
ανεξαρτήτως ηλικίας-φύλου-μορ-

φωτικού επιπέδου! Ένας μονόλογος 
γροθιά στο στομάχι που μας ταξιδεύει 
για 90 λεπτά από το γέλιο στη συγκί-
νηση, παραμένοντας κάθε στιγμή 
στην πραγματικότητα για να οδηγή-

σει σε ένα τέλος έκπληξη. Η Ερατώ, με 
υπομονή και στωικότητα ζει στο περιθώριο, μέχρι την ημέρα που στο από 
πάνω διαμέρισμα μετακομίζει μια πόρνη! Η «νοικοκυρά από κάτω» αρχί-
ζει τότε να βλέπει τη ζωή της μέσα από άλλο πρίσμα, με τους αναστε-

ναγμούς που ακούει καθημερινά από τον επάνω όροφο να κεντρίζουν 
αδυσώπητα σαν βουκέντρα τον εσωτερικό της κόσμο και να συνιστούν 
ουσιαστικά το πρελούδιο της γέννησης του νέου της Εγώ…
Συγγραφέας: Αντώνης Τσιπιανίτης Αθερινός.
Σκηνοθεσία: Σταμάτης Πατρώνης.
Στο ρόλο της Ερατώς η Κατερίνα Διδασκάλου.
Θέατρο Νέος Ακάδημος, Παρασκευή – Κυριακή, Εισιτήρια από 15·.

«Άγριοι»
Ένα απόγευμα, κάπου στην Κυψέλη το 2025, στο διαμέρισμα του διακε-

κριμένου καθηγητή Νίκου Λεοντή. Αυτός και οι καλεσμένοι μεταπτυχια-

κοί φοιτητές του, Μαρία και Δημήτρης, γοητευμένοι από την ανάγνωση 
της νέας του μελέτης, πίνουν, ονειρεύονται και αγωνιούν για ένα καλύ-

τερο μέλλον. Εκστασιασμένοι, ότι είναι μάρτυρες ενός νέου μανιφέστου, 
ή ακόμα και ενός καινούργιου ριζοσπαστικού κινήματος, πιστεύουν ότι η 
εργασία του καθηγητή τους μπορεί να προκαλέσει κοινωνική και οικονο-

μική ανατροπή. Στο φαινομενικά ήρεμο απόγευμα, όμως, η ανατροπή θα 
έρθει από τους ίδιους. Το παιχνίδι αρχίζει, φήμες και διαδόσεις ανασύ-

ρονται και τα ταπεινά ένστικτα αρχίζουν να κατευθύνουν τα πρόσωπα σε 
πράξεις και αποφάσεις χωρίς επιστροφή. Τα όρια που χωρίζουν το καλό 
απ’ το κακό θολώνουν. Ο λόγος καταργείται. Τα προσχήματα καταρρέ-

ουν. Ο κανιβαλισμός και η βία αποκτούν πρόσωπο. Έφτασε η ώρα της 
αλήθειας; Πώς και από ποιόν θα αποδοθεί η δικαιοσύνη τώρα; Η Μαρία, ο 
Δημήτρης και ο Νίκος Λεοντής, η γειτόνισσα Ελένη και οι δύο επισκέπτες. 
Ποιοι είναι οι άγριοι; Ποιοι τα θύματα και ποιοι οι θύτες;
Σκηνοθεσία: Γιώργος Παλούμπης.
Παίζουν: Φώτης Λαζάρου, Δάφνη Λιανάκη, Έκτορας Λιάτσος, Μανώλης 
Μαυροματάκης, Μιχαήλ Ταμπακάκης, Χριστίνα Μαριάνου.
Θέατρο Τζένη Καρέζη, Δευτέρα – Πέμπτη, Εισιτήρια από 15·.

ΠΟΛιΤισμΟσ
Το μουσικό φαινόμενο ΛΕΞ: 
Ποιος είναι ο Αλέξης από το Φάληρο που θεωρείται «G.Ο.Α.Τ. του 
ελληνικού χιπ χοπ»

Στέγη του Ιδρύματος Ωνάση: Διοργανώνει συζήτηση για τη
«Δύναμη του ελληνικού ραπ»
 Καλλιτέχνες, μουσικοί παραγωγοί, δημοσιογράφοι αλλά και ακροατές θα συμμετάσχουν στη νέα ζωντανή συζήτηση του 
κύκλου «Society Uncensored», με τίτλο «Η δύναμη του ελληνικού ραπ», που θα πραγματοποιηθεί στις 30 Απριλίου, στι 
17.00, στη Μικρή Σκηνή της Στέγης του Ιδρύματος Ωνάση.
Οι συνομιλητές θα επιχειρήσουν να δώσουν απαντήσεις αλλά και να προκαλέσουν νέα ερωτήματα γύρω από το ελληνικό 
ραπ, την ιστορία του, τις διάφορες υποσκηνές, τους λόγους που γιγαντώθηκε τα τελευταία χρόνια, αλλά και για το ποια 
μπορεί να είναι η συνέχειά του με τους θεατές να γίνονται ενεργό μέρος της συζήτησης, η οποία θα βιντεοσκοπηθεί και 
θα παρουσιαστεί στο κανάλι του Ιδρύματος Ωνάση στο YouTube.
Η ραπ μουσική είναι ένα μαζικό πολιτιστικό φαινόμενο της εποχής μας, μια τέχνη που πέτυχε εμπορικά και καλλιτεχνικά 
ξεκινώντας ως το απόλυτο outsider. Είναι ενιαία η ραπ κουλτούρα ή χωρίζεται σε διαφορετικές υποσκηνές; Πού βρίσκε-

ται αυτή τη στιγμή και προς τα πού πηγαίνει; Ποια η σχέση της ραπ μουσικής με τις διάφορες κοινωνικές τάξεις; Ποιος ο 
ρόλος των social media και της μουσικής τεχνολογίας στο τεράστιο άνοιγμα που έκανε αυτή η μουσική σκηνή τα τελευ-

ταία χρόνια; Ποια είναι η θέση της γυναίκας στο ελληνικό (και διεθνές) ραπ; Είναι ακόμα ανδροκρατούμενη η σκηνή και, 
αν ναι, γιατί; Τι συνθέτει αυτή την κουλτούρα –και το lifestyle– και γιατί προκαλεί ηθικούς προβληματισμούς ενίοτε; Πόση 
σχέση έχει το ελληνικό ραπ με τη σκηνή της «μαμάς» Αμερικής;
Οι ράπερ Saske, Ladele, Κάτοχος και Mira – όλοι και όλες με ξεχωριστή δισκογραφία και φανατικούς followers, ανοί-
γουν έναν διάλογο για όλα τα παραπάνω, στη νέα συζήτηση της σειράς Society Uncensored, στις 30 Απριλίου στη Μικρή 
Σκηνή της Στέγης, φωτίζοντας το παρόν και το μέλλον της ελληνικής ραπ σκηνής. Μαζί τους, ο Μ. Hulot (κατά κόσμον 
Τάσος Μπρεκουλάκης), διευθυντής σύνταξης της έντυπης LiFO, ο Χρήστος Μελίδης (More), ιδρυτής των Cool Geeks, 
και ο Ανδρέας Μεταξάς, Senior Marketing Manager στην Stay Independent Special και συνιδρυτής της Legal Pizza. Τη 
συζήτηση συντονίζει ο Σπήλιος Φλώρος, stand-up κωμικός με έντονη παρουσία στο YouTube και το Spotify. H είσοδος 
για το κοινό θα είναι ελεύθερη, με προκράτηση θέσης

Φρενίτιδα επικράτησε το απόγευμα της Πέμπτης (24/4) όταν ο ΛΕΞ ανακοίνωσε τη συναυλία του στο ΟΑΚΑ. Από τα 
πρώτα κιόλας λεπτά η αναμονή διαδικτυακά για ένα εισιτήριο ήταν τεράστια και χιλιάδες περίμεναν έως και πέντε ώρες.
Η εταιρεία παραγωγής Dynasty σήμερα (25/4) ανακοίνωσε πως η συναυλία είναι sold out, ωστόσο ζητάει μερικές ημέρες 
χρόνο, ώστε να εξυπηρετήσει το επόμενο διάστημα όσους περισσότερους γίνεται.
Άλλωστε, κάθε συναυλία του συγκεντρώνει δεκάδες χιλιάδες κόσμου ενώ η νέα γενιά τον λατρεύει. Είναι χαρακτηριστι-
κό πως στη συναυλία του στη Νέα Σμύρνη, σχεδόν 20.000 θαυμαστές του βρέθηκαν στο γήπεδο του Πανιωνίου ενώ στο 
Καυτανζόγλειο 30.000.

Ποιος είναι όμως ο 40χρονος ΛΕΞ
Ο Αλέξης Λανάρας - ευρύτερα γνωστός ως ΛΕΞ- γεννήθηκε στις 25 Σεπτεμβρίου 1984 στη Θεσσαλονίκη και μεγάλω-

σε στην περιοχή του Φαλήρου. Ξεκίνησε αρχικά ως street artist στους 2G και το 1999 αποφάσισαν να ασχοληθούν με τη 
μουσική, δημιουργώντας τα «Βόρεια Αστέρια».
Βόρεια Αστέρια "Ό,τι Έχουμε Είμαστε Εμείς" [OFFICIAL HD] Με τα «Βόρεια Αστέρια» κυκλοφόρησαν 4 δίσκους προτού 
αποφασίσουν να χωρίσουν τους δρόμους τους και να ακολουθήσει ο καθένας σόλο καριέρα. Ενδιάμεσα, είχε δημιουρ-

γήσει τα «Ανάποδα Καπέλα» μαζί με ένα άλλο μέλος των Βορείων Αστεριών, τον Μικρό Κλέφτη, κυκλοφορώντας το 
πρώτο τους άλμπουμ το 2007.\
Το 2010 ξεκίνησε σόλο καριέρα. Το 2014 κυκλοφόρησε τον πρώτο σόλο δίσκο του με τίτλο «Ταπεινοί και 
Πεινασμένοι». 
Ωστόσο, η αναγνώριση στο ευρύτερο κοινό ήρθε το 2018 που κυκλοφόρησε το άλμπουμ «2XXX» με τον Dof 
Twogee και άλλαξε την καριέρα του. Σήμα κατατεθέν του δίσκου αποτέλεσε το τραγούδι Vittorio, ενώ το 2010 
κυκλοφόρησε το single «Τίποτα στον Κόσμο», το οποίο έγινε  νούμερο 1 στα charts αμέσως και παρέμεινε 
στην κορυφή του Youtube για αρκετές εβδομάδες.  
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Μαμά…
ΓΙΑ πες μας, Αθηνά Οικονομά-

κου μου, χαμογελάς ακόμα και 
όταν κάποιοι σχολιάζουν αν είσαι 
καλή μάνα ή όχι; «Προσωπικά, με 
απογοητεύουν αυτά. Κι εμένα, 
πολύ. Το πόσο εύκολα μπορεί να 
κρίνει ένας άνθρωπος μέσα από 
δέκα εικόνες πώς είσαι ως μητέ-

ρα ή το πόσο εύκολα μπορείς να 
χειριστείς τον κόσμο. Δηλαδή αν 
εγώ αρχίσω να ανεβάζω συνεχώς 
φωτογραφίες με τα παιδιά μου, 
ακόμα και αν δεν τα βλέπω ποτέ, 
θα θεωρούν ότι είμαι η καλύτερη 
μάνα. Έχοντας επιλέξει να μην τα 
εκθέτω στα σόσιαλ μίντια και να 
ανεβάζω φωτογραφίες με το αγόρι 
μου, θεωρούν ότι δεν βλέπω τα 
παιδιά μου και ότι δεν είμαι καλή 
μητέρα. Πώς γίνεται να υπάρ-

χει αυτή η σύνδεση το 2025, μου 
φαίνεται αδιανόητο».

Επίδαυρος…
ΣΤΟ αγαπημένο μου «Λοιπόν» μίλησε ο Μάρκος 
Σεφερλής κι εξέφρασε το παράπονό του για την 
Επίδαυρο: «Θα ήθελα να παίξω στην Επίδαυρο, 
μόνο και μόνο για να νιώσω αυτή την εμπειρία. Όχι 
ότι αν δεν γίνει αυτό, θα πάθω κάτι. Δεν σημαίνει ότι 
όποιος δεν πήγε στην Επίδαυρο, δεν καταξιώθηκε 
ως ηθοποιός. Είναι ωραίο να ζήσεις αυτή την εμπει-
ρία, αλλά εντάξει. Έκανα πρόταση και φέτος, αλλά 
δεν εγκρίθηκε, γιατί δεν θα πάει καμία κωμωδία του 
Αριστοφάνη στην Επίδαυρο. Γενικά πάντως δεν είμαι 
στις επιλογές της επιτροπής, δεν είναι κακό αυτό. 
Αυτοί ξέρουν τα κριτήρια, αυτοί επιλέγουν, οπότε 
πάμε παρακάτω».

lifestyle
Σοκ στα κοινωνικά μέσα με την είδηση

Χάρλεϊ και Σάιρους, το νέο πιο
 παράξενο ζευγάρι της σόου μπιζ!

Πραγματικός «κεραυνός εν αιθρία», ανήμερα μάλι-
στα του Πάσχα, ήταν η αγαπησιάρικη φωτογραφία 
που δημοσίευσε στον λογαριασμό της στο Instagram 
η 59χρονη Λιζ.
Από το πουθενά και χωρίς να έχει προηγηθεί 
πρόσφατα καμία κοινή τους φωτογραφία, Ελίζα-

μπεθ Χάρλεϊ και Μπίλι Ρέι Σάιρους, σούπερ σταρ της 
μουσικής κάντρι και πατέρας της Μάιλι, αποκάλυψαν 
το νέο τους ειδύλλιο μέσω μιας ανάρτησης στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης.
Η 59χρονη, διάσημο μοντέλο από τη Βρετανία, περι-
στασιακά ηθοποιός κι επιχειρηματίας, φάνηκε να 
επιβεβαιώνει την απροσδόκητη σχέση της την Κυρια-

κή του Πάσχα, κάνο-

ντάς την επίσημη μέσω 
του Instagram με μια 
ανοιξιάτικη ανάρτηση. 
Στην εικόνα, η Χάρλεϊ 
φαίνεται να μην μπορεί 
να κρύψει το χαμό-

γελο από το πρόσω-

πό της καθώς λαμβά-

νει ένα τρυφερό φιλί 
στο μάγουλο από τον 
τραγουδιστή του «Achy 
Breaky Heart». Το 
ζευγάρι φάνηκε μάλιστα 
να είναι απόλυτα συντο-

νισμένο και στα ρούχα, καθώς η Ελίζαμπεθ έδειχνε 
κομψή με ένα καρό πουκάμισο, καουμπόικο καπέλο 
και ξεθωριασμένο τζιν, ακουμπώντας σε ένα ρουστίκ 
φράχτη, ενώ ο Μπίλι Ρέι ήταν ντυμένος με ρούχα 
γουέστερν και με ένα ζευγάρι ψεύτικα αυτιά από 
λαγουδάκι στο κεφάλι ένεκα του Πάσχα. Αν και το 
δίδυμο δεν ανέφερε στη λεζάντα της φωτογραφίας 
κάτι σχετικό με τη σχέση του, με τη Χάρλεϊ να γράφει 
μόνο ένα «Καλό Πάσχα», η φωτογραφία μιλούσε από 
μόνη της και σήμανε την πρώτη δημόσια εμφάνισή 
τους ως ζευγαριού.
Αν και δεν είναι σαφές πότε το ζευγάρι ξεκίνησε 
να βγαίνει, οι δυο τους γνωρίζονται εδώ και πολλά 
χρόνια, αφού συμμετείχαν το 2021 σε μια βρετανική 
κωμωδία, στο φιλμ «Christmas In Paradise».
Η τελευταία μακροχρόνια σχέση της Χάρλεϊ ήταν με 
τον παίκτη του κρίκετ Σέιν Γουρν, που τελείωσε το 
2013 και η οποία είχε ακολουθήσει ένα γάμο με τον 
Αρούν Ναγιάρ, ένα δεκατριάχρονο πολυφωτογρα-

φημένο ειδύλλιο με τον Χιού Γκραντ κι ένα γιο, τον 
Ντάμιεν, με τον μακαρίτη εποχειρηματία Στιβ Μπινγκ.
Ο Σάιρους, από την άλλη, οριστικοποίησε το διαζύ-

γιό του από την τραγουδίστρια Φάιερ Ρόουζ τον 
Αύγουστο, λίγους μήνες ύστερα από ένα δραματι-
κό χωρισμό που διαδραματίστηκε τόσο δημόσια όσο 
και ιδιωτικά. Μάλιστα, ο χωρισμός ήταν πιθανά και 
η αιτία ρήξης με την κόρη του, την ποπ σταρ Μάιλι 
Σάιρους, η οποία τον άφησε εκτός από την ομιλία 
της στα «Grammy».

Κινητό…
Η ΛΕΝΑ Παπαληγούρα διαφωνεί καθέτως και διαγω-

νίως με τη χρήση κινητών από τα παιδιά: «Προσπα-

θώ, δεν δίνω καθόλου το κινητό στα παιδιά όταν 
είμαστε έξω. Γενικά δεν μου αρέσει καθόλου η εικό-

να των παιδιών που βλέπουν κινητό στην ταβέρνα, 
το σιχαίνομαι. Προσπαθώ να δουν τηλεόραση και 
να κάνουν χρήση οθόνης μόνο το Σαββατοκύριακο, 
τους εξηγώ πόσο κακό κάνει αυτό, ότι μας στερεί τη 
δυνατότητα να φανταστούμε άλλα πιο ενδιαφέρο-

ντα πράγματα και μας κάνει το μυαλό πουρέ. Αλλά 
δεν βγάζω τον εαυτό μου έξω από αυτό, γιατί κι εγώ 
κάνω σκρόλινγκ, αντί να διαβάσω ένα βιβλίο. Νομίζω 
ότι είναι αρρώστια της εποχής μας».

Πέντε μήνες για να μπει στον ρόλο του Οδυσσέα

Ο Ρέιφ Φάινς έδειξε το μυώδες σώμα του
Ο ΡΕΪΦ Φάινς προκάλεσε αίσθηση στα σόσιαλ αναρτώντας φωτογραφίες που αναδει-
κνύουν το εντυπωσιακό μυώδες σώμα του που διατηρεί από όταν υποδύθηκε τον Οδυσ-

σέα.
Ο 62χρονος ηθοποιός μοιράστηκε πρόσφατα στο X δύο φωτογραφίες από το γυμναστή-

ριο, όπου εμφανίζεται χωρίς μπλούζα και με μακριά γενειάδα. Το σώμα του είναι καλογυ-

μνασμένο και οι κοιλιακοί του «φέτες».
Ο Φάινς μεταμόρφωσε το σώμα του ώστε να υποδυθεί τον Οδυσσέα στην ταινία του 
Ουμπέρτο Παζολίνι που αφηγείται τις τελευταίες ενότητες του ομηρικού έπους.
Σε συνέντευξή του στον «Guardian» τον Μάρτιο, ο Φάινς αποκάλυψε ότι προπονήθηκε 
πέντε μήνες για τον ρόλο, φροντίζοντας όμως να μην το παρακάνει. «Ο Ουμπέρτο ήταν 
πολύ σαφής. Δεν ήθελε να έχω ένα υπερβολικά μυώδες σώμα γυμναστηρίου», είπε ο 
Φάινς, προσθέτοντας ότι είπε στον γυμναστή του: «Θα πρέπει να μοιάζει με ένα κομμά-

τι παλιό σχοινί», εννοώντας ότι θα πρέπει να φαίνεται τραχύς και ταλαιπωρημένος από τα 
ταξίδια.

Σχολικός εκφοβισμός…
ΔΑΝΑΗ Λουκάκη μου, έχεις μοιραστεί δημόσια το κομμάτι του σχολι-
κού εκφοβισμού που έχεις βιώσει. Έχεις αντιληφθεί να σε έχει βοηθή-

σει αυτό το μοίρασμα; «Εμένα το μοίρασμα αυτό με έχει βοηθήσει σε 
προσωπικό επίπεδο. Δεν είναι ότι ότι το λέω δημόσια και το ότι αυτό με 
βοηθά, εγώ το κάνω ώστε να βοηθήσω άλλους ανθρώπους. Δηλαδή 
μία φορά που έχω αναφερθεί σε αυτό και μετά με ρωτούν αντιστοίχως 
σε συνεντεύξεις, το λέω για να βοηθήσω άλλους ανθρώπους, παιδιά 
και γονείς. Πιστεύω ότι όταν κάτι το λέμε δεν μας δημιουργεί νευρώ-

σεις και φόβους. Απαλλασσόμαστε από αυτά και αυτό είναι πάρα πολύ 
σημαντικό και απενοχοποιούν τα πράγματα και μπορούμε να βοηθή-

σουμε αντιστοίχως και κάποιον άλλο».
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Ο γονιός ζούσε καλά, αλλά το παιδί 
μόνο επιβιώνει: 

Πώς το στεγαστικό πρόβλημα οδηγεί τη χώρα σε μαρασμό και γιατί η 
λύση του αποτελεί εθνικό μονόδρομο 

Στη χώρα μας οι μισθοί μπορεί να είναι αισθητά πιο χαμηλοί από τους δυτικούς εταίρους μας, 
η διαφθορά μεγάλη και οι τιμές ανεβαίνουν διαρκώς, αλλά όλα αυτά καλύπτονται, το βιοτικό 
μας επίπεδο παραμένει υψηλό, η μεσαία τάξη κρατάει καλά στα πόδια της και όλοι οι Έλληνες 
βγάζουν εύκολα τον μήνα και οι διακοπές τουλάχιστον δύο εβδομάδων στα όμορφα νησιά 

μας είναι σίγουρες. Και η μέση οικογένεια, είναι συνήθως τετραμελής ή μεγαλύτερη.
.

Κ
ι αυτό συμβαίνει, διότι παρά τις κακές επιδόσεις 
της οικονομίας, αλλά και τις μόνιμες εργοδοτι-
κές αυθαιρεσίες, «όλοι» έχουν μια στέγη να μεί-
νουν, ένα πατρικό ή ένα νέο σπίτι με δάνειο που 
καλύπτεται χωρίς πολλές θυσίες, ακόμα και ένα 

(ή δύο) εξοχικά, στο χωριό μας ή κάπου όμορφα που δεν 
έχουν φτάσει ακόμα οι πολλοί τουρίστες.
Κι αυτή είναι και η μεγάλη μας διαφορά με τις δυτικές 
χώρες που λέγαμε, που συνήθως τα κάνουν όλα καλύτε-

ρα, αλλά το ποσοστό ιδιοκατοίκησης είναι πολύ μικρότε-

ρο από το δικό μας, ενώ και τα ενοίκια εκεί τεράστια, με 
πολλούς να αναγκάζονται να νοικιάζουν μέχρι και δωμάτιο 
σπιτιού, σε τιμή… πολύ μεγαλύτερη από γκαρσονιέρα ή 
και δυάρι σε καλό σημείο στο κέντρο της Αθήνας.
Σας θυμίζει κάτι αυτή η κατάσταση; Σίγουρα όχι την Ελ-

λάδα του 2025, αλλά για έναν σημερινό 40αρη και 50αρη, 
αυτή ήταν η πραγματικότητα και η χώρα στην οποία μεγα-

λώσαμε. Ακρίβεια μεν, κακοί μισθοί, αλλά όλοι έχουν ένα 
σπίτι που δεν τους κοστίζει και τόσο, ώστε να απορροφά 
μεγάλο μέρος του εισοδήματος και άρα να διακυβεύει την 
ποιότητα της ζωής τους.
Αμ δε. Τελείωσε και αυτό – η κατάσταση αυτή δεν υπάρχει 
πια και τερματίστηκε μάλλον απότομα και βίαια, τα τελευ-

ταία ελάχιστα χρόνια. Αυτό το αμιγώς ελληνικό πλεονέκτη-

μα που, μαζί με την άνθιση της μαύρης οικονομίας -ας μην 
κρυβόμαστε- μας κρατούσε σε ένα επίπεδο στο οποίο οι 
γείτονες Βαλκάνιοι μας… φθονούσαν, και εμείς δεν είχαμε 
κάτι σοβαρό να ζηλέψουμε από τους φίλους Γάλλους και 
Ισπανούς, εξαλείφθηκε, σαν τις αποταμιεύσεις ενός μέσου 
νοικοκυριού από την απαρχή της κρίσης.
Δεν έχουμε πια φθηνά σπίτια, η μικρότερη γκαρσονιέρα 
πρώτου ορόφου σε υποβαθμισμένη περιοχή όπου τα ελ-

ληνικά ακούγονται όλο και πιο σπάνια, φτάνει να κοστί-
ζει όσο τουλάχιστον ο μισός βασικός μισθός – χωρίς τα 
κοινόχρηστα. Για κάτι καλύτερο, για έναν νεαρό ή νεαρή 
με μια πρώτη δουλειά, θα χρειαστεί να συνεισφέρει και ο 
πατέρας ή ο παππούς. Για ένα νεαρό ζευγάρι, δε, που αν 
εργάζονται κι οι δυο με καλούς για την εποχή -δηλαδή μέ-

σους- μισθούς από 1.200 ευρώ καθαρά-, το επίπεδο ζωής 
των γονιών τους -ή έστω η διαμονή στην «καλή» περιοχή 
στην οποία ζουν, ώστε να είναι κοντά και να κρατάνε αύ-

ριο μεθαύριο το μωρό- είναι ένα όνειρο. Και μάλιστα άπια-

στο, γιατί δεν βγαίνουν τα νούμερα, και το χειρότερο είναι 
ότι παραμένουν και πολύ μακριά από αυτό. Όπως φυσικά 
άπιαστη είναι και η αγορά κατοικίας, μια φυσιολογική επι-
λογή δηλαδή ακόμα και για τους 30ρηδες της δεκαετίας 
του 1980 και του 1990, αδύνατη για τη σημερινή αντίστοι-
χη γενιά, ακόμα και σαν προοπτική για μετά το εφάπαξ…
Η Ελλάδα που ξέραμε πέρασε κι όλα έγιναν χειρότερα για 
την τσέπη μας και αυτό που ήταν κάποτε καθημερινότητα 
και ποιότητα ζωής, είναι σήμερα πολυτέλεια ή ανεύθυνη 
σπατάλη.
Και μια βασική αιτία για αυτό, ίσως η βασικότερη, είναι 
ακριβώς η δραματική αύξηση του κόστους στέγασης, που 
συμπαρασύρει όλους τους κλάδους της οικονομίας. Και 
κυρίως, ακυρώνει την επιθυμία των νέων να ονειρεύονται, 
και των ζευγαριών να τολμήσουν να σκεφτούν κάτι περισ-

σότερο από ένα παιδί, κι αυτό με τα χίλια ζόρια και τις 
εκατομμύρια θυσίες.
Νάτο και το δημογραφικό, που είναι μεσοπρόθεσμα το 
μεγαλύτερο - και το μόνο τέτοιας διάστασης- εθνικό πρό-

βλημα, μπροστά στο οποίο τα άλλα ωχριούν, τουλάχιστον 
για όσους επιθυμούν η πατρίδα τους και ο Ελληνισμός να 
έχουν μέλλον τον 21ο αιώνα και να ακούγονται τα ελληνικά 
και τον 22ο.
Και για αυτόν τον εφιάλτη, του δημογραφικού, μπορούμε 
να αναζητήσουμε τον πυρήνα της αιτίας στο στεγαστικό 
πρόβλημα.
Αυτός είναι ο λόγος που δεν πρέπει να εστιάσουμε τις προ-

σπάθειες μας οπουδήποτε αλλού παρά κυρίως σε αυτό. 
Πρώτο πληθυντικό, γιατί το ζήτημα είναι βαθιά κοινωνικό 
και απαραίτητα εθνικό, πέρα από πολιτικό, άρα μας αφορά 
όλους κι όλοι πρέπει να συμβάλλουμε σε αυτό – ακόμα κι 
αν ορισμένοι θα πρέπει να χάσουν, μικρό μέρος από τα 
παθητικά κέρδη τους. 
Η κυβέρνηση το έχει καταλάβει – παίρνει όσα μέτρα μπο-

ρεί για το φαινόμενο -το οποίο είναι και πρωτοφανές για 
την ελληνική κοινωνία – φαίνεται όμως ότι αυτό δεν θα λυ-

θεί έτσι και η κατάσταση δεν θα βελτιωθεί με τις δεδομέ-

νες προτάσεις. 
Επιδοτήσεις επί επιδοτήσεων για ανακαινίσεις, Σπίτι μου 
Ένα και Δύο, κίνητρα να ανοίξουν τα σκανδαλωδώς πολλά 
κλειστά ακίνητα -περισσότερα από 700.000 σε μια χώρα 
10 εκατομμυρίων-, περιορισμοί στο Airbnb, και πόσα ακό-

μα, σωστά ή όχι, αποτελεσματικά ή λιγότερο, μέτρα, δεν 
φαίνεται να φέρνουν ένα στοιχειωδώς καλό αποτέλεσμα 
που θα μπορούσε να προσφέρει μια αξιοπρεπή κατοικία 
σε τιμή που να μπορεί να αντέξει ένας αξιοπρεπής Έλλη-

νας πολίτης.
Χρειάζεται κάτι περισσότερο -κάτι που δεν έχει ξαναγίνει 
μέχρι τώρα, ίσως κάτι που κανείς δεν το έχει σκεφτεί. Κάτι 

που μπορεί να έχει προσωρινό άμεσο κόστος ή και ζημία 
για κάποιους, που όμως δεν θα τους λείψουν, αλλά παράλ-

ληλα θα αποτελεί και το κλειδί για το Κουτί της Πανδώρας, 
και την ελπίδα που πάντα παραμένει κλεισμένη εκεί. Ελπί-
δα ότι θα τα καταφέρουμε. 
Το τελευταίο μέτρο, η αξιοποίηση δηλαδή του μεγάλου 
-σε πρωτοφανή επίπεδα κι αυτό, ίσως και παραδόξως δε-

δομένης της γενικής κατάστασης- πλεονάσματος, ώστε να 
ενισχυθούν οι ενοικιαστές με το 1/12 του ετήσιου κόστους 
στέγασης, σίγουρα είναι καλοδεχούμενο και αποδεικνύει 
αυτό που λέγαμε παραπάνω ότι η κυβέρνηση έχει κατα-

λάβει, όμως κι αυτό, φαίνεται ότι, σύμφωνα με κάποιες 
εκτιμήσεις, μάλλον θα αποτελέσει έναυσμα για περαιτέρω 
αύξηση των ενοικίων, από τον συμπολίτη μας ιδιοκτήτη 
που μάλλον δεν νιώθει την ευθύνη να βοηθήσει από την 
πλευρά του στο μέγα αυτό εθνικό πρόβλημα. «Έλα αφού 
το ένα νοίκι θα στο δώσει ο Μητσοτάκης, μπορεί να μου 
δίνεις 100 ευρώ περισσότερα, έχω κι άλλους που περιμέ-

νουν», είναι μια φράση το νόημα της οποίας μπορεί ήδη 
να ακούν οι ολοένα και πιο επιβαρυμένοι, συμπολίτες μας 
που δεν είχαν την τύχη να κληρονομήσουν ένα διαμέρισμα 
στην περιοχή που ζουν ή επιθυμούν.
Προτάσεις υπάρχουν, αρκεί να ακούσει κάποιος τους 
ειδικούς της αγοράς και της οικονομίας που έχουν στοι-
χειοθετήσει πολλές από αυτές και μένει να δοκιμαστούν, 
αλλά και να μην υπάρχουν, θα πρέπει να τις εφεύρουμε. 
Μέχρι να τα καταφέρουμε -πάλι πρώτο πληθυντικό- γιατί 
δεν πρόκειται μόνο για ζήτημα ποιότητας ζωής, αλλά κα-

θαρής επιβίωσης. Του έθνους, και το κάθε ενός από εμάς, 
ξεχωριστά. 

από τον Σωτήρη Σκουλούδη

Η Ελλάδα στην οποία μεγαλώσαμε δεν υπάρχει πια. 
Η πανάκριβη στέγη μας φτωχοποιεί και μας κάνει νεο-
μετανάστες και μπροστά μας υπάρχει μόνο μια λύση: 
Η λύση.


